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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
معاون اول رییس جمهوری گفت: بزرگترین سرمایه ملی که امروز در 
اختیار ایران است همین جوانان و نخبگان علمی  هستند که می توانند 
آینده کشور را رقم بزنند.  »اسحاق جهانگیری« عصر شنبه در بیست و 
هشتمین مراسم تجلیل از دانشجویان برگزیده اظهارداشت: تحریم جدید 
FATF و لیست سیاهی که متاسفانه مجددا ناجوانمردانه ایران در آن قرار 
داده شد، شرایط اقتصادی و سیاسی کشور  و کرونا همه موضوعات مهمی 
هستند.   وی گفت: نیروی انسانی پیش نیاز توسعه همه جانبه و توسعه 

علمی کشور است کسی در آن تردید ندارد. توسعه علمی پایه و جایگاه

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه توافق هسته ای را به نفع منطقه 
و جهان می دانیم و اقدام آمریکا در خروج از برجام به ضرر ملت های 
منطقه، جهان و خود مردم آمریکا بوده است، گفت: همه باید تلاش 
کنیم برجام حفظ شود و ما در این زمینه راه گفت وگو با اتحادیه اروپا را 
حجت  جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به  نبسته ایم.  
الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در دیدار " استف بلوک" 
وزیر امور خارجه دولت پادشاهی هلند با وی، با اشاره به روابط خوب و 

دوستانه دو کشور در طول قرن های گذشته افزود: علاقه مند توسعه

معاون اول رییس جمهوری:

 نخبگان علمی بزرگترین سرمایه
 کشور هستند

روحانی در دیدار وزیر خارجه هلند:

راه گفت وگوی برجام را با اتحادیه 
اروپا نبسته ایم
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بار دیگر حضور گسترده، باطراوت و شورانگیز مردم سرافراز 
ایران در پای صندوق های رأی، دوم اسفند را به روز جشن ملی و 
تجلی گاه شعور و اراده یک ملت تبدیل کرد و برگ زرین دیگری را 
در تاریخ پرافتخار میهن عزیز اسلامی رقم زد. حماسه ای سترگ 
و سرنوشت ساز که در برهه حساس کنونی و در اوج شرارت ها و 
دشمنی ها بر علیه انقلاب اسلامی شکل گرفت و با ترسیم افق 
های روشن و پرامید برای آینده کشور، جلوه های زیبایی از نمود 
مشارکت سیاسی و قدرت مردمی نظام را در معرض دید جهانیان 

قرار داد.
اینجانب خدای بزرگ را بر هوشیاری و وظیفه شناسی این ملت 
غیور سپاس گفته بر خود لازم می دانم از حضور پرشور مردم 
فهیم استان قم در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و اولین میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری، خاصه مراجع عظام تقلید، ائمه جمعه و علمای معزز که 
با حضور آگاهانه خویش و دعوت پرشور مردم برای حضور در این 
عرصه سرنوشت ساز، به خلق این حماسه عظیم و بیاد ماندنی 

کمك کردند، صمیمانه تقدیر و تشکر نمایم.
همچنین به نوبه خود از زحمات تمام عوامل دست اندرکار 
انتخابات  ستاد  مسولان  از  اعم  استان  در  انتخابات  برگزاری 
نظارت،   ، اجرایی  محترم  های  هیات  شهرستان،  و  استان 
و  محترم  نامزدهای   ، بخشداران  محترم،  فرماندار  بازرسی، 
اعضای ستادها و طرفداران آنها، دادگستری و عوامل امنیتی 
و انتظامی، اصحاب رسانه و شبکه استانی نور که با مساعی و 
تلاش خود، مقدمات برگزاری انتخاباتی باشکوه و پر شور در 
خداوند  واز  قدردانی  و  تشکر  عرض  کردند،  فراهم  را  استان 

منان اقتدار، عزت و سربلندی روزافزون نظام مقدس جمهوری 
اسلامی و سلامتی خدمتگزاران به نظام و شما مردم غیور و 

همیشه در صحنه را مسالت دارم.
بهرام سرمست
استاندار قم

»پیام تشكر استاندار از حضور حماسی مردم قم در انتخابات دوم اسفند راهی برای خروج ایران 
 FATF ازلیست سیاه 

در بیانیه نشست ۲۶-۲۱ مهرماه گروه ویژه اقدام مالی )FATF( وضع همه اقدامات 
مقابله ای در صورت عدم تصویب کنوانسیون های  این نهاد علیه جمهوری اسلامی ایران یا 
قرار گرفتن دوباره کشورمان در لیست سیاه این گروه، پیش بینی شده بود. ایران پیشتر در 
لیست سیاه قرار داشت و در نتیجه تعهد سیاسی دولت جمهوری اسلامی ایران در خرداد 
۱۳۹۵ به اجرای برنامه اقدام ارائه شده از طرف آن گروه، بطور موقت از لیست خارج شد. 
با این تعهد، ایران فرصت ۱۸ ماهه ای )تا پایان ژانویه ۲۰۱۸( داشت تا روند تصویب قوانین 
مربوطه را تکمیل کند. طی این مدت از لوایح موسوم به لوایح چهارگانه، دو لایحه »اصلاح 
قانون مبارزه با پول شویی« و »اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم« به تصویب نهایی 
رسید، ولی دو لایحه دیگر در پیچ وخم بازیهای سیاسی و جناحی گرفتار شدند. دیپلماسی 
فعال ایران و تصویب دو لایحه که ذکر آن رفت، گروه اقدام مالی را به تمدید چندباره مهلت 
اعطایی، ملزم کرد و آخرین مهلت داده شده، در اواخر بهمن ماه و همزمان با نشست دوره 

ای این گروه )۲۷ بهمن لغایت ۲ اسفند( به پایان رسید.
با اینکه بازگشت ایران به لیست سیاه قابل پیش بینی بود، ولی مخالفت تعدادی از 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام که وابسته به جناح سیاسی خاصی هستند، مانع 
از به نتیجه رسیدن نشست  های آن مجمع در این خصوص شد. با این بی عملی و قرارگیری 
جمهوری اسلامی ایران در لیست سیاه، کشورمان در جهان به عنوان جایگاهی برای 
حمایت مالی از تروریسم و مرکز پولشویی شناخته می شود. هرگونه تعاملات مالی و تبادلات 
بانکی کشورهای جهان با ایران، در زمره ی جرائم پول شویی و تامین مالی تروریسم قرار 
می گیرد و حتی دوستان ایران هم به سختی حاضر به پذیرش چنین خطری خواهند بود.
جمهوری اسلامی ایران در شرایطی حامی مالی تروریسم به حساب می آید که مردم 
کشورمان بزرگترین قربانی تروریسم از جمله تروریسم اقتصادی رژیم تروریستی آمریکا 

است.
در ایران، اشخاص و مراکزی مخالف پیوستن کشورمان به FATF بوده و هستند که خود 
را ضدآمریکایی، ضد اسرائیلی و ضد ریاض معرفی میکنند؛ ولی باید دید که چه رژیم  هایی 
از قرارگیری ایران در لیست سیاه حمایت و از این اتفاق، خوشحالی کردند. دکتر ظریف 
وزیر خارجه کشورمان طی آخرین حضور خود در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
گفت: »نظام از پولشویی مبرا است، اما منافع جمعی که از خون مردم ارتزاق می کنند در 
پولشویی است. تحریم های آمریکا موجب افزایش پولشویی می شود.« او همچنین طی 
 FATF روزهای اخیر خبر داد که برخلاف اکثریت هیات  های حاضر در آخرین نشست
که در حمایت از ایران سخنرانی کردند، »۳ رژیم حامی تروریسم یعنی آمریکا، عربستان 
و اسرائیل به دنبال فرستادن ایران به فهرست سیاه FATF هستند.« طبیعی است که با 
قرار گرفتن ایران در لیست سیاه، اشخاص و مراکز داخلی دخیل در پولشویی و واشنگتن، 
ریاض و رژیم صهیونیستی ابراز خوشنودی کنند، سخنان مقامات رژیم تروریستی آمریکا 

از ین امر حکایت دارد.
"مورگان اورتاگوس" سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بلافاصله پس از این اتفاق گفت: »ما 
)رژیم تروریستی آمریکا( تصمیم کارگروه ویژه اقدام مالی در اتخاد اقدام قاطعانه علیه ایران 
را تحسین می کنیم.« پومپئو وزیر بی ادب و گستاخ آمریکا با صدور بیانیه ای، از درخواست 
FATF از همه حوزه  های قضایی برای اتخاذ سریع اقدامات موثر در مقابله با آنچه که 
حفاظت از سیستم مالی بین المللی نسبت به تهدیدات تامین مالی تروریسم ناشی از ایران 
خواند، قدردانی کرده و افزود: »حکومت ایران باید با پیامدهای عدم پیروی از هنجارهای 

بین المللی به ویژه "پالرمو" و "کنوانسیون تامین مالی تروریسم"، مواجه شود«.
جان بولتون مشاور پیشین امنیت ملی آمریکا و حامی همیشگی منافقین و تغییر نظام در 
ایران، نیز از قرار گرفتن ایران در لیست سیاه ابراز خوشحالی کرده و در پیام توئیتری نوشت: 
»خوشحالم که FATF برای بانک ها و معامله گران با ایران محدودیت های مالی سخت تری 
وضع کرد. به درستی دارند برای ایران در حد کره شمالی محدودیت ایجاد می کنند. فشار 

حداکثری تنها وقتی جواب می دهد که کامل انجام شود.«
مردم کشورمان که به  واسطه تروریسم اقتصادی آمریکا، گرفتار تنگناهای شدیدی شده 
اند، مستحق آن نبودند که قربانی بازی  های سیاسی و جناحی شوند. انتظار این بود 
که افراد ذی ربط در مجمع تشخیص مصلحت نظام، به دور از علقه های جناحی خود، 
منافع ملی و مردم را در نظر داشته و هشدارهای دلسوزانه دولت و صاحب نظران را جدی 
می گرفتند. هر چند عواقب قرار گرفتن ایران در لیست سیاه دامن گیر مردم خواهد شد، 
هنوز فرصت جبران وجود دارد و می توان با اقدامی مناسب و خداپسند، جلوی ذوق زدگی 

بیش از حد رژیم  های تروریستی آمریکا، عربستان و اسرائیل را گرفت.
 تلاش های هیات دیپلماتیک کشورمان باعث شده تا تخفیفاتی در قبال ایران مد نظر 
قرار گیرد که مهمترین آن این است که »در صورت پیوستن ایران به کنوانسیون پالرمو و 
سی اف تی، نامش از فهرست سیاه حذف می شود. این بند به این معنا است که فعلا 
action plan قبلی که ایران به ۳۹ مورد از ۴۱ مورد آن پاسخ داده به قوت خود باقی است 
و نیازی به پذیرش action plan جدید نیست.« با تایید لوایح مورد نظر در نشست های 
 FATF آتی مجمع، می توان زمینه  خروج ایران از لیست سیاه در نشست چهار ماه بعد

را فراهم نمود.

مردم باید توصیه ها و دستورات مسئولان حوزه بهداشت توجه کنند

تاکید آیت الله مکارم بر عدم حضور مردم در 
مراکز عمومی

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: مردم باید توصیه ها و دستوراتی را که مسئولان 
بهداشت و درمان کشور برای جلوگیری از ابتلا به ویروس کرونا ارائه می دهند را با دقت رعایت کنند و 

انجام دهند و از حضور در امکان عمومی بپرهیزند.
این مرجع تقلید در یک فایل ویدئویی که روز شنبه منتشر شد، در این خصوص افزود: برای مقابله با 

این بیماری باید بر اعصاب خود مسلط باشیم و از ترس و استرس پرهیز نماییم.
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر توکل بر خداوند، تاکید کرد:  خوب است در تمام خانه ها زیارت 

عاشورا و حدیث کسا خوانده شود، زیرا این دو به همه روحیه می دهد و آثار گرانبهایی دارد.
وی با تاکید بر رعایت مسائل بهداشتی، ادامه داد: در این مقطع زمانی معاشرت ها و حضور در مراکز 

عمومی صحیح نیست.
وی تصریح کرد: از جمله مسائلی که بر هر انسانی واجب است، حفظ جان و سلامت است و اگر 

انسان در این زمینه کوتاهی کند، در پیشگاه خداوند مسئولیت دارد.
این مرجع تقلید بیان کرد: اگر مردم به وظایف خود از نظر بهداشتی به درستی عمل نمایند، ان 

شاالله مشکلی نخواهد بود و ما هم دعا می کنیم و امیدواریم موثر واقع شود.

 آیت الله سبحانی : 

توصیه پزشکان درباره کرونا حجت است
 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید با تاکید ضرورت توجه به هشدار ها و توصیه های پزشکی 
برای مقابله با ویروس کرونا گفت: توصیه پزشکان و مسئولان بهداشتی و درمانی کشور برای مقابله با 

کرونا از جمله عدم حضور در اجتماعات برای ما حجت است.
به گزارش مرکز خبر حوزه، وی در یک فایل ویدویی در این خصوص افزود: برای مقابله با این 
بیماری، همه باید به مسئولان پرشکی مراجعه کنند و توصیه آنها از جمله حضور نیافتن در اجتماع ها، 
برای ما حجت است. گفتنی است طی چند روز گذشته بسیاری از کارشناسان توصیه کرده اند با توجه 
به این که برخی شواهد و قرائن نشانگر وضعیت انتشار احتمالی ویروس کرونا در قم است، حضور در 

کلیه اجتماعات لغو شود و مردم تنها برای کارهای ضروری به محل های عمومی بروند.
  این مرجع تقلید، اظهار داشت: به طور قطع در هر پدیده ای که رخ دهد، مصلحتی از جانب 
خداوند وجود دارد که ما از آن اطلاع نداریم. حالا که  این بیماری آماده است اینکه مصلحت چه بوده 
است، خدا می داند ولی ما باید همیشه متوجه خدا بوده و بدانیم که خداوند منان نسبت به بندگانش 
همواره رئوف و رحیم است. وی با اشاره به آیه ای از قرآن کریم گفت: خداوند محافظانی را برای بشر 
می فرستد که  بشر را از بسیاری از بلایا حفظ می کنند و در این بلا نیز، این حافظان در این شهر و 
شهرهای دیگر وجود دارد که امیدواریم با  با دعا و توسل، خداوند این بلا را رفع کند، کما اینکه در 

سابق نیز رفع کرده است.
 

پزشک معالج آخرین وضعیت استاد شجریان  تشریح کرد؛ 

هوشیاری  استاد شجریان بیشتر شده است
 دکتر مهرداد بهلولی درباره وضعیت فعلی و روند درمان او توضیح داد. 

مهرداد بهلولی، یکی از پزشکان معالج  استادمحمدرضا شجریان و عضو هیئت مدیره بیمارستان 
»جم«، درباره وضعیت فعلی و روند درمان او توضیح داد. مهرداد بهلولی در ابتدای صحبت هایش با 
اشاره به اینکه شرایط استاد شجریان نسبت به سه  روزقبل تغییر زیادی نکرده، گفت: علائم حیاتی 
ایشان ثابت تر شده است. ایشان تاحدودی هوشیاری شان بیشتر شده و چشمانشان را بازکرده اند. 
خوشبختانه روند مثبت است و نسبت به روز اول بستری، مقداری بهبودی واضح در علائم حیاتی و 

شرایط ایشان ایجاد شده است.
 بهلولی درباره مدت زمان بیماری استاد شجریان و دلیل وخامت حالش طی ماه ها و روزهای اخیر 
نیز گفت: استاد شجریان مدت هاست به بیماری سرطان مبتلا هستند و از سال های قبل با این 
بیماری دست و پنجه نرم می کنند و با بیماری شان مبارزه کرده اند. ایشان آخرین بار حدود چهار سال 
قبل در خارج از کشور»رادیوتراپی« شده اند که این بیماری فعلی عوارض همان رادیوتراپی آن زمان 
است که مشکلاتی را برای ایشان ایجاده کرده است. شجریان از مدتی قبل تحت نظر همکاران ما و 
تیم پزشکی بیمارستان »جم« قرار گرفته اند و چندین بار بستری شده اند که شرایط ایشان در آخرین 
بستری نامناسب تر از پیش بود اما خوشبختانه طی دو روز گذشته روند ما مثبت بوده است. بهلولی در 
پایان گفت: روز گذشته شایعاتی مطرح شد که توسط ما و خانواده ایشان تکذیب شده است. گفتنی 
است :استاد محمدرضا شجریان طی روزهای گذشته به دلیل وخامت حالش در بیمارستان »جم« 
بستری شده بود که این اتفاق شایعه ها و حاشیه هایی ایجاد کرده بود. طرفداران شجریان شب گذشته 
جمعه دوم اسفندماه مقابل بیمارستان »جم« تجمع کرده بودند که با توضیحات همایون شجریان و 

اطمینان از زنده بودن استاد متفرق شدند.
 

 سرپرست معاونت عتبات عالیات سازمان حج و زیارت اعلام کرد

پنجم اسفند ادامه سفر به عتبات تعیین تکلیف می شود
 سرپرست معاونت عتبات عالیات سازمان حج و زیارت اعلام کرد: روز دوشنبه پنجم اسفند مسئولان 
ذیربط ایران و عراق در مورد ادامه سفر به عتبات عالیات به منظور حفظ سلامت زائران تصمیم نهایی 

را اتخاذ خواهند کرد. 
محمد آزاد افزود: براساس تصمیمات مسئولان ذی ربط ایران و عراق اعزام به عتبات عالیات در 
روزهای شنبه، یکشنبه و دوشنبه ) سوم تا پنجم اسفندماه( متوقف شده است.وی ادامه داد: زائرانی 
که در روزهای گذشته در ایران و عراق رفت و آمد داشته اند، می توانند به کشور خود بازگردند. آزاد 
گفت: این تصمیم یعنی توقف اعزام به عتبات عالیات در روزهای ذکر شده به منظور حفظ سلامت 

زائران دو کشور اتخاذ شده و بزودی نتیجه نهایی برای ادامه اعزام ها اعلام می شود.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

بزودی کرونا را شكست می دهیم

چالش های مجلس یازدهم از اقتصاد تا دیپلماسی

آنچه  انتظار بهارستان 
یازدهم را می کشد

اطمینان  مردم  به  پزشکی،  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر   
داد که ویروس کرونا را شکست خواهیم داد.  سعید نمکی روز 
شنبه در بیست وهشتمین مراسم تجلیل از دانشجویان برگزیده 
در ریاست جمهوری افزود:  ۲۶ روز پیش و در اولین لحظاتی که 

صدای گام های کرونا را در اطراف کشور شنیدم و اصرار بر اعمال 
محدودیت هایی داشتم، یگانه مردی که به حمایت برخاستند 
دکتر جهانگیری بود. وی به سابقه فعالیت خود در حوزه سلامت 

کشور و نیز مهار برخی بیماری ها اشاره کرد و افزود: به عنوان

نتایج کامل انتخابات مجلس در حوزه انتخابیه قم
2

7

7

2

8

8

امیرآبادی، ذوالنوری و زاکانی
 نماینده قم شدند

مهدی پازوکی کارشناس اقتصادی: 

برخی می خواهند دولت روحانی را ساقط کنند

: FATF بهشتی پوربا اشاره به قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه

مسئولیت زیان تحمیل شده به کشور را چه 
آیت الله یزدی نماینده مردم قم در خبرگان رهبری شدکسی به عهده خواهد گرفت؟ 

مجلس یازدهم در حالی طی ساعات آینده بخش بزرگی از منتخبان خود را خواهد شناخت که چالش های پیش روی قوه 
مقننه در چهار سال پیش رو از اقتصاد و معیشت مردم تا دیپلماسی و ارتباط با جهان گسترده و البته پیچیده است.  یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی دوم اسفندماه برگزار شد و اسامی نمایندگان منتخب این دوره به تدریج در حال تکمیل 
است. گذشته از بحثها درباره میزان استقبال و مشارکت در این انتخابات در مقایسه با انتخابات دیگر، مجلس آینده که بر اساس 
گمانه زنی ها و نتایج اعلام شده، یکدست اصولگرا خواهد بود برای مقابله با چالش های عدیده پیش روی کشور باید با حداکثر 

آمادگی و قدرت اجرایی و قانون گذاری وارد میدان شود تا با اجرای وعده های خود بتواند گرهی از مشکلات مردم باز کند.

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری 3 سارق حرفه ای در قم خبر داد و گفت: افراد 
مذکور تحت عنوان مامور ناجا، همشهریان را در خیابان مورد بازجویی قرار داده و با دریافت 
وجه نقد و همچنین گوشی تلفن همراه، از محل متواری می شدند.   سردار عبدالرضا آقاخانی  
اظهارداشت: در پي سرقت از همشهریان تحت عنوان مأمور ناجا توسط راننده و سرنشین 
یک دستگاه خودرو پژو ۲0۶ و همچنین راننده و سرنشین یک دستگاه خودرو پژو 405، 
با توجه به حساسیت این پرونده، بلافاصله موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی 
استان قم قرار گرفت. وی اضافه کرد: با توجه به گستردگی جرم و سرقت از تعداد کثیری از 
شهروندان و سوء استفاده از هویت و لباس نیروی انتظامی موضوع با جدیت مورد پیگیری 
قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی متهم اصلی 

دستگیر شد، با توجه به سابقه قبلي خود ابتدا سعي در انکار موضوع داشت اما در مواجهه

 روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم با انتشار هشدارهایی به شهروندان از آنان خواست: 
تا زمان کنترل کامل کرونا ویروس حتی الامکان از حضور در اماکن عمومی و شلوغ خودداری 
کنید. بر اساس این گزارش،  در یکی از این توصیه ها آمده است که استفاده از ماسک برای 
پیشگیری از کرونا ویروس، ترجیحا برای بیماران و اطرافیان آن ها و نیز در اجتماعات توصیه 
می شود. این اطلاعیه همزمان با توصیه دو تن از مراجع تقلید آیات جعفر سبحانی و ناصر مکارم 
شیرازی مبنی بر ضرورت توجه به توصیه های پزشکی از جمله عدم حضور در اجتماعات و 
اماکن عمومی منتشر شده است.  دانشگاه علوم پزشکی استان قم همچنین با تاکید بر این که 
زدن ماسک برای همه لازم نیست، توصیه کرده است که با کاهش مدت زمان نگاه کردن و یا 
گوش دادن به اخبار رسانه های مختلف در خصوص بیماری کرونا ویروس نگرانی خود را کاهش 
دهید. در این توصیه ها آمده است: مهم ترین علایم بیماری کرونا ویروس، تب، سرفه، گلودرد، 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری مأموران قلابی در قم
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم خواستارشد

مردم به اماکن شلوغ نروند
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مهار سیاست های جنگ طلبانه ترامپ علیه ایران 

 چند روز پیش مجلس سنای آمریکا قطعنامه ای را تصویب کرد که به موجب آن، 
رئیس جمهور ایالات متحده حق اقدام نظامی علیه ایران بدون اجازه کنگره را نخواهد 
داشت. این قطعنامه از رئیس جمهور آمریکا می خواهد نیروهای آمریکایی را درگیر نبرد 
با ایران نکند، مگر آنکه کنگره ابتدا اعلان جنگ کرده یا مجوز مشخصی برای استفاده از 
قوای نظامی علیه ایران را تصویب کرده باشد. رای گیری در مجلس سنا ظهر پنجشنبه، 
۱۳ فوریه، )۲۴ بهمن( برگزار شد و در نهایت با ۵۵ رای موافق در برابر ۴۵ رای مخالف به 
تصویب سنا رسید. مجلس نمایندگان آمریکا هم پیش تر این قطعنامه را تصویب کرده بود. 
دموکرات ها که پیشنهاد دهنده این قطعنامه بودند، توانستند با جذب ۸ سناتور جمهوری 

خواه به اکثریت ۵۵ رای موافق برسند.
دو سناتور آمریکایی با اشاره به مواضع جنگ طلبانه دولت آمریکا، این سیاست ها را 
عامل انزوای ایالات متحده در جهان توصیف کرده و نوشته اند که کنگره باید تلاش کاخ 
سفید برای به راه انداختن یک درگیری نظامی تازه در غرب آسیا را مهار کند. »تام یودال« 
سناتور دموکرات ایالت نیومکزیکو و »ریچارد دوربین« سناتور دموکرات ایالت »ایلینویز« 
آمریکا پیشتر در یادداشتی مشترک در نشریه »واشنگتن پست« دولت این کشور را به 
تلاش برای جنگ افروزی علیه ایران به بهانه های واهی متهم کرده و تاکید کرده بودند که 
کنگره باید با تصویب قانون تازه ای، با چنین تلاشی مقابله کند. این دو سناتور با اشاره به 
حمله آمریکا به عراق و تبعات آن اقدام، نوشته اند: »سیاست دولت ترامپ در قبال ایران 
که بر روی خاکستر راهبرد شکست خورده در قبال عراق بنا شده، دارد ما را به سمت اقدام 
نظامی با هدف تغییر رژیم در تهران سوق می دهد. ما نباید اشتباهات گذشته را تکرار 

کنیم و کنگره باید سریعا برای اطمینان از این موضوع، وارد عمل شود.«
نویسندگان این یادداشت تلاش آمریکا برای متهم کردن ایران به عدم پایبندی به توافق 
هسته ای و همچنین ادعای ارتباط ایران با القاعده، آن هم بر اساس ادله ای »مبهم«، را 
تکرار سناریوی دولت »جورج بوش« برای حمله به عراق خوانده و نوشته اند: »اگر این 
موضوعات جنگ را توجیه می کند، در آن صورت رژیم های دیگری هم در آن منطقه 

هستند که باید به جای دریافت کمک های نظامی آمریکا، هدف ایالات متحده باشند.«
تأکید بر حق کنگره برای محدود کردن اختیار رئیس جمهور برای استفاده از نیروی 
نظامی و اشاره به انزوای ایالات متحده پس از خروج از برجام، از دیگر موارد اشاره شده در 
این یادداشت است. آنها بر این باورند که سیاست ها و مواضع دولت ترامپ تنها به تشدید 
تنش در آن منطقه منجر شده است. »از زمانی که رئیس جمهور ترامپ بی مهابا از توافق 
هسته ای با ایران خارج شد، رئیس جمهور ادبیاتی خصومت آمیز در پیش گرفته که هدف 
آن تشدید تنش ها بوده است. امروز، ایالات متحده به تنهایی ناقض آن توافق است و 
دوستان و دشمنان خود را با  تحریم، تهدید می کند. این خسارت پایدار به جایگاه جهانی 

آمریکا، ما را منزوی کرده و موقعیت چندانی برای رهبری برای ما باقی نگذاشته است.«
از مهمترین حامیان  را  آمریکا  وزیر خارجه دولت  پمپئو  ادامه،  و دوربین در  یودال 
درگیری با ایران در دولت آمریکا معرفی کرده و قصد خود را برای محدود سازی اختیارات 
رئیس جمهور آمریکا برای اقدام نظامی علیه ایران، اعلام کرده و نوشته اند: »اگر از کنگره 
نخواهیم که فورا وارد عمل شود و اقدامی قاطع برای مسدود کردن مسیر رئیس جمهور به 
سوی جنگ انجام دهد، ما محکوم به تکرار اشتباهات گذشته خواهیم بود و در آن صورت 

همه ما دوباره بهای آن را می پردازیم.«
ترامپ روز چهارشنبه ۲۳ بهمن )۱۲ فوریه( با انتشار پیامی در توییتر تصویب چنین 
طرحی در مجلس سنا را ارسال "پیام بسیار بدی" به ایران خوانده بود. او تأکید کرده بود 
که در شرایط کنونی "نشان دادن ضعف در برابر جمهوری اسلامی خطاست". ترامپ 
گفته بود: »روزی که اختیارات من محدود شود، بزرگ ترین روز برای ایران خواهد بود. از 
طرف دیگر تیم کاین سناتور دموکرات ایالت ویرجینیا و سایر حامیان این قطعنامه بر این 
باورند که طرح پیشنهادی به هیچ وجه مربوط به ترامپ یا حتی ریاست جمهوری نیست، 
بلکه تاکیدی بر قدرت و اختیارات کنگره برای اعلان جنگ علیه یک کشور دیگر است. 
تیم کاین همچنین تصریح کرد: "گرچه ترامپ و سایر روسای جمهور آمریکا باید همواره 
قدرت و توانایی دفاع از آمریکا را در برابر حملات احتمالی و قریب الوقوع داشته باشند، 
ولی قدرت و اختیارات اجرایی مربوط به جنگ در آنجا متوقف می شود. یک جنگ 

تهاجمی نیاز به تصویب نهایی از سوی کنگره آمریکا دارد."
انتظار می رود که دونالد ترامپ این مصوبه را وتو کند. نمایندگان کنگره برای اجتناب از 
وتوی مصوبه خود به دو سوم آرای اعضای مجلس نمایندگان و سنا نیاز داشتند که این 
امر محقق نشد. این در حالی است که در جریان سفر اخیر وزیر خارجه کشورمان به 
کنفرانس امنیتی مونیخ، علیرغم تحریم ایشان توسط ایالات متحده ی امریکا، کریس 
مورفی، سناتور و عضو کمیته روابط خارجی سنای آمریکا با دکتر ظریف دیدار نمود و 
به تبادل نظر و گفت و گو پرداخت. تمام این نشانه ها حاکی از آن است که سناتورهای 
آمریکایی نیز بواسطه ی نگرانی از اقدامات غیر قانونی و پیش بینی ناپذیرترامپ، تلاش 

دارند با توسل به دیپلماسی، سیاست های جنگ طلبانه ی او را مهار کنند.
یک کارشناس روابط بین الملل

ما ویروس 
»پول« گرفته  ایم نه کرونا! 

 چندی پیش در یادداشتی نوشتم که متاسفانه دچار 
»کوری سفید« شده ایم اما داستان کوری سفید چیست؟ 
ساراماگو، نویسنده پرتغالی در کتابی با عنوان »کوری« با 

لحنی هولناک به رعایت نکردن حقوق دیگران اشاره می کند. داستانی که از یک چهارراه 
آغاز می شود و شهری را دچار یک کوری سفید می کند. کسانی که دچار کوری سفید 
شدند، تلاش می کنند خود را زنده نگه دارند؛ حتی اگر این زنده ماندن به مرگ دیگران 
ختم شود. همه می خواهند خود را نجات دهند و کسی به فکر دیگران نیست. تنها یک 
نفر در این شهر کورها بیناست که در واقع وجدان بیدار این جامعه است، ایده آل درون 
هر انسان. درد آور است که کشور درگیر کرونا است و برخی به فکر جیب خود هستند و 

می خواهند از درد مردم برای خود برج و بارو بسازند.
دردآور است که برخی وقتی می بینند مردم در به در به دنبال ماسک می گردند، به فکر 
ایجاد بازار سیاه ماسک می افتند. احتکار می کنند. یک ماسک ساده را به قیمت خون 
پدرشان می فروشند. دردآور است که مایع ضدعفونی کننده که کمک می کند مردم دچار 

کرونا نشوند، نایاب می شود و یا برخی آن را به قیمت طلا می فروشند.
دردآور است که برخی در این کشور نان خود را در خون مردم می زنند و می خورند. 
دست ها را به هم می مالند و ذوق می کنند که حساب بانکی شان پر از پول شده است. 
اصلا برای آنها مهم نیست که جامعه نگران یک بیماری مهلک است. بیماری که جان 
آدم ها را می گیرد. در شهر ووهان چین مردمی که در خانه هایشان حبس شده اند شب 
هنگام روی بالکن می آیند و یکدیگر را خطاب قرار می دهند: jiayou یعنی روغنش را زیاد 
کن. در زبان محلی آن ها یعنی امید داشته باش، یعنی قوی باش یعنی نوعی دلگرمی 
دادن.  متاسفانه در کشور ما برخی می گویند روغنش را زیاد کن اما برای اینکه نان خود 
را در روغن بزنند.  بله، ما هم دچار کوری سفید شده  ایم. رفتاری که امروز در جامعه ایران 
شاهد آن هستیم کم از کوران کتاب ساراماگو ندارد. در زمان جنگ هم بودند عده ای 
که از وضعیت قرمز آن روزها به آلاف و الوف رسیدند اما بسیاری از مردم هوای هم را 
داشتند. خیلی ها دم به دم هم می دادند تا از پس از مشکلات زمان جنگ درآیند. الان 
اما همدلی و همزبانی کم رنگ تر شده است. بخشی از مردم در زمانه کرونا به دنبال انبار 
کردن ماسک و ضدعفونی هستند. همسر به شوهرش می گوید برو بازهم بخر مبادا که 
کم بیاید. بدون اینکه فکر کند شاید همسایه ای که دیوار به دیوار او است  با هزار مشکل 
زندگی می کند و توان خرید را ندارد. وقتی به حرف است ما می شویم بهترین مردم عالم. 
می دانید که بهتر از ما در جهان وجود ندارد. به قول آن هوادار تراکتور ما بعد از منچستر 
در جهان اول هستیم اما وقتی پای عمل برسد متاسفانه به هم رحم نمی کنیم. در این 
چند روز معلوم شد که در کرونا هم مردود شدیم. درست مثل آن روزها که پوشک یا نوار 
بهداشتی گران شده بود. مثل آن روزهایی که قیمت دلار سر به آسمان می سایید. ویروس 
اصلی که ما را دچار خود کرده است»پول« است. درمان هم ندارد. وقتی خدا می شود 
پول، دیگر کاری نمی شود کرد. جامعه ما به وضعیت بحران رسیده است. اگر پول داشته 
باشی می توان زندگی کنی و بحران ها را از پشت سر بگذاری و اگر نه، هرچقدر هم انسان 
خوبی باشی باز زندگی ات می لنگد و نمی توانی چرخ آن را بچرخانی. بی رحم شدن و 
تنها به فکر خود بودن تبدیل به یک عادت شده است. ترک عادت هم که می دانید سخت 
است. احتیاج به تخت و طناب دارد. احتیاج به سال ها فرهنگ سازی . حال جامعه ما 
خراب است اما نه آنقدر که نشود جلوی آن را گرفت فقط کافی است در خلوت خود با 
وجدان مان خلوت کنیم تا او میان و ما و ما قضاوت کند.حال ما خوب می شود اگر انصاف 

دوباره سکه رایج کشور شود.

در اقدامی پیشگیرانه از شیوع ویروس کرونا؛

اجرای تمامی کنسرت های موسیقی لغو شد
تمامی کنسرت های  ارشاد اسلامی گفت:  و  فرهنگ  وزارت  دفتر موسیقی  مدیر   

موسیقی سراسر کشور به منظور اقدامات پیشگیرانه از ۴ تا ۹ اسفند لغو شد. 
»محمد الهیاری« نابا اعلام این خبر، گفت: قرار است تا ساعاتی دیگر اطلاعیه روابط 

عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این زمینه منتشر شود.
وی افزود: براساس هماهنگی صورت گرفته میان این دو وزارتخانه)وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و وزارت بهداشت، آموزش پزشکی( تمامی تجمعات هنری از جمله 
اجراهای زنده موسیقی مشمول این اقدام پیشگیرانه برای جلوگیری از شیوع ویروس 

کرونا خواهند بود.
مدیر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در عین حال خاطر نشان کرد:  بطور 
یقین برگزاری یا لغو برنامه های هنری پس از موعد مقرر )۴ تا ۹ اسفند ۹۸( به ویژه اجرای 

موسیقی و کنسرت ها در اولین فرصت اطلاع رسانی خواهد شد..

رئیس پلیس فتای ناجا هشدارداد 

برخورد باانتشاردهندگان کلیپ جعلی 
درمورد کرونا

 رئیس پلیس فضای تبادل اطلاعات )فتا( گفت، پلیس با انتشار دهندگان هرگونه کلیپ 
جعلی یا خبر کذب در مورد بیماری کرونا ویروس برخورد قانونی می کند. 

سردار وحید مجید با توجه به اظهار نظر رسمی مقامات وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در خصوص مشاهده مواردی دال بر ابتلا تعدادی از هموطنان در کشور به بیماری 
کرونا ویروس و نظر به اطلاع رسانی های صورت گرفته در رسانه ملی و خبرگزاری ها مرتبط با 

این موضوع، به منظور آگاهی سازی هموطنان گرامی به تشریح مطالبی پرداخت.
وی به هموطنان توصیه کرد: به هیچ عنوان مطالب به اشتراک گذاشته شده در فضای 
مجازی را که از صحت و سقم موضوع و منبع منتشر کننده آن اطمینان ندارند، ملاک قلمداد 
نکنند و از بازنشر آن خودداری کنند. مجید گفت: بر اساس رصد های صورت گرفته در فضای 
مجازی کشور که جزء ماموریت های اصلی این پلیس محسوب می شود، متاسفانه شاهد 
انتشار اخبار جعلی و کلیپ های غیر واقعی و تقطیع شده در خصوص انتشار وسیع بیماری 
کرونا ویروس هستیم که انتشار اینگونه کلیپ ها و اخبار جعلی در فضای مجازی باعث ایجاد 

نگرانی خانواده ها و تشویش اذهان عمومی در کشور شده است.
رئیس پلیس فتا ناجا با اشاره به نقش دستگاه های اجرایی کشور به خصوص مسئولان وزارت 
بهداشت و رسانه ملی در آگاه سازی هموطنان از آخرین اخبار و رخداد های پیش آمده در 
خصوص وضعیت انتشار بیماری کرونا ویروس در کشور و همچنین آمار مبتلایان افزود: افراد 
سود جو و مغرضین همواره با مانیتورینگ فضای رسانه ای و اخبار و حوادث جاری کشور پلت 
فرم های مجرمانه و اهداف شوم و پلید خود را در قالب انتشار انواع شایعات مختلف طراحی و 
عملی می کنند. سردار مجید گفت: قصد و نیت اصلی افراد سود جو و مغرضین در انتشار انواع 
شایعات در کشور ود جویی اقتصادی، بهره برداری سیاسی، تخریب افراد،  جریانات خاص و در 
نهایت ایجاد تشویش و نگرانی عمومی در سطح جامعه است و با بررسی های فنی مستندات 
تصویری منتشر شده در فضای سایبر در قالب فیلم، عکس و تصویر نوشته؛ مشخص شد حجم 
وسیعی از این کلیپ ها که در فضای مجازی در خصوص وضعیت انتشار بیماری کرونا ویروس 

در کشور در حال بازنشر می باشد جعلی و غیر واقعی بوده است.
رئیس پلیس فتا ناجا ادامه داد: تیمی از کارشناسان فنی پلیس فتا با تشکیل کارگروه ویژه در 
سطح کشور مسئولیت رصد و پایش، جریانات این حوزه را با دقت و به صورت شبانه روزی بر 
عهده دارند و تاکنون تعدادی افراد متخلف و مجرم در این حوزه در سطح استان های کشور به 
دلیل ارتکاب به انتشار اخبار کذب و تصاویر غیر واقعی شناسایی و ضمن دستگیری به مراجع 
قضائی معرفی شده اند. مجید گفت: در این خصوص مشخص شده عده ای افراد سودجو و 
کلاهبردار با دامن زدن به انتشار این گونه اخبار و موج سواری بر فضای رسانه ای کشور با هدف 
سودجویی اقتصادی اقدام به تبلیغ فروش اقلام و تجهیزات دارویی و بهداشتی پیشگیری از 
ابتلا به بیماری کرونا ویروس با قیمت های گزاف در شبکه های اجتماعی و سایت های واسط 
فروشگاهی کرده اند که تذکرات و توجیهات لازم به مدیران این گونه سایت ها مبنی بر حذف و 

عدم درج آگهی با موضوعات مشابه هر گونه سودجویی داده شده است.
وی از هموطنان خواست تمامی نیازهای خبری و اطلاع رسانی خود را از منابع معتبر نظیر 
رسانه ملی، خبرگزاری های رسمی و سایت های خبری مرجع تامین کنند و در صورت مواجه 
با موارد مشکوک و یا نیاز به اخذ مشاوره و راهنمایی با مراجعه به بخش مرکز امداد و فوریت های 
WWW.CYBERPOLICE. سایبری پلیس فتا از طریق سایت رسمی پلیس فتا به نشانی

IR و یا سرشماره ۰۹۶۳۸۰، ۸۱۸۱۸ از خدمات آنلاین و بر خط این پلیس بهره مند شوند.
 

وزیر خارجه اتریش: 

آماده میزبانی مذاکرات تنش زدایی خاورمیانه 
در وین هستیم

 وزیر امور خارجه اتریش روز شنبه و پیش از عزیمت به تهران، با اشاره به افزایش تنش ها در 
منطقه غرب آسیا گفت: وین در کسوت نقش سنتی خود به عنوان میانجی پیشنهاد میزبانی 

مذاکرات در این کشور را به طرف ایرانی مطرح خواهد کرد. 
»الکساندر شالنبرگ« در گفت وگو با ایرنا افزود: اتریش برای صلح و ثبات در منطقه خاورمیانه 
اهمیت زیادی قائل است. اما تحولات اخیر در منطقه به شدت نگران کننده بوده و ماموریت من 

در سفر به ایران این خواهد بود که به کاهش تنش ها از طریق گفت وگو کمک کنم.
وی افزود: از تلاش های دیپلماتیک مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا برای شناسایی 
راه کارهای گفت وگو میان ایران و همسایگانش و همچنین بین ایران و آمریکا حمایت می کنم. 
وزیر امور خارجه اتریش از دیگر برنامه های سفرش به ایران را تاکید بر تعهد اروپا به حفظ 
برجام و اهمیت اجرای کامل آن عنوان و تصریح کرد از آن جهت که این توافق در وین مذاکره و 

امضا شد، برای این کشور اهمیت ویژه ای دارد.
او در پاسخ به سوالی درباره هم زمانی سفرش به تهران با سفر وزیر امور خارجه هلند که امروز 
با مقامات کشورمان دیدار کرد، توضیح داد: سفر من پس از سفر مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا، جوسپ بورل صورت می گیرد و نمایان گر این واقعیت است که تنش زدایی از 
وضعیت در حال انفجار در منطقه خلیج فارس اولویت تمام ۲۷ کشور عضو اروپا از جمله هلند 
است.  شالنبرگ با بیان اینکه اتحادیه اروپا آگاه است شکست برجام ممکن است به رقابت های 
تسلیحات هسته ای در کل منطقه منجر شود و در نتیجه خطر آن برای اروپا غیر قابل پیش بینی 

خواهد بود، افزود که هرگونه تماسی در این شرایط سودمند است.
وزیر امور خارجه اتریش در پاسخ به سوال که پیام شما به ایران، چنانچه قبلا عنوان کرده 
بودید چیست، گفت: همانطور که اشاره کردم ما به شدت نگران افزایش تنش ها در منطقه 
خلیج فارس هستیم و هر راهی را برای گفت وگو به امید بهبود شرایط مورد بررسی قرار 
می دهیم. از این رو و با توجه به نقش سنتی ما به عنوان میانجی، من همچنین پیشنهاد برای 

میزبانی مذاکرات در وین را دوباره مطرح خواهم کرد. 
دست کشیدن از برجام یک اشتباه محض است 

وی در بخش دیگری از این مصاحبه در پاسخ به پرسشی درباره سطح روابط اتریش و ایران 
گفت: مناسبات دوجانبه میان اتریش و ایران از قرن ها پیش جاری بوده است. از انجا که هر 
دو کشور از تاریخ طولانی و غنی برخوردار هستند تعاملات فرهنگی عنصر مهمی در روابط ما 

به شمار می رود.
  شالنبرگ افزود که این کشور بزرگترین و تنها مجمع فرهنگی غربی در منطقه را طی ۶۰ سال 
گذشته دارد و از این منظر اطمینان زیادی برای ادامه تلاش ها در جهت تعاملات فرهنگی 
وجود دارد. او در عین حال اشاره کرد: اما متاسفانه مناسبات اقتصادی به دلیل بازگشت 

تحریم های آمریکا علیه ایران کاهش داشته است.
او در پاسخ به سوالی درباره آینده توافق هسته ای به رغم فشارهای آمریکا برای از بین بردن 
آن هم تصریح کرد: دست کشیدن از برجام یک اشتباه محض است. اتحادیه اروپا در کنار این 
توافق ایستاده و از همکاری های ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی برجام قدردان هستیم. 
وزیر امور خارجه اتریش با بیان اینکه نگهداری این توافق بدون پایبندی طرف ایرانی ممکن 

است، نسبت به گام های اخیر ایران برای کاهش تعهداتش ابراز نگرانی کرد.  
 

نماینده یزد:

حل FATF و کرونا در اولویت دستگاه ها باشد
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون انتخابات تمام شده و باید 
بلافاصله از این مرحله عبور کنیم. حل کردن مسئله FATF  و مدیریت شیوع کرونا اکنون باید 

در اولویت همه دستگاه ها باشد.
 سید ابوالفضل موسوی با اشاره به میزان مشارکت مردم و حضور در انتخابات دوم اسفند، 
بیان کرد: با توجه به جنگ اقتصادی که دشمن به راه انداخته است و شرایط تحریم و وضعیت 
معیشتی مردم و از طرف دیگر شیوع ویروس کرونا آمار مشارکت در کل کشور قابل قبول است 
اما با هماهنگی های داخلی این امکان وجود داشت تا بهتر از این عمل کرد. نماینده مردم 
یزد در مجلس تصریح کرد: ان شاءالله نمایندگان مجلس آینده بعد از اعلام نتایج نهایی با هم 
نشست هایی داشته باشند و اولین هدف آنان باید تقویت شور و نشاط و اعتماد عمومی در 
جامعه باشد. مردم پای اهداف انقلاب ایستاده اند. ان شاءالله با تصمیم گیری های صحیح 

بتوانیم مشکلات را برطرف کنیم.
 موسوی در پایان تاکید کرد: اکنون انتخابات تمام شده و باید بلافاصله از این مرحله عبور 
کنیم. حل کردن مسئله FATF  و مدیریت شیوع کرونا اکنون باید در اولویت همه دستگاه ها 

باشد.
 

یک عضو کمیسیون بهداشت:

دولت جلوی افزایش قیمت ماسک ها را بگیرد
یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: دولت با کمک 
وزارت بهداشت و درمان با افزایش قیمت ماسک و ژل های ضدعفونی مقابله کرده و جلوی 

سودجویان را بگیرد. 
حسینعلی شهریاری با اشاره به اعلام وزارت بهداشت مبنی بر کشف چند مورد بیمار مبتلا 
به ویروس کرونا گفت: در این فضا مهم ترین موضوع اطلاع رسانی دقیق به مردم است. باید به 
مردم آموزش های لازم از جمله نحوه صحیح شستن دست ها داده شود و این که آنها از روبوسی 
کردن و دست دادن پرهیز کنند. اگر کسی بیمار است ماسک بزند و همچنین به هشدارهای 

وزارت بهداشت توجه شود.
برخی  به  واکنش  در  اسلامی  شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو  این 
سودجویی ها در بازار مبنی بر احتکار ماسک و یا افزایش قیمت آن، اظهار کرد: دولت و وزارت 
بهداشت قیمت ها را کنترل کرده و با کمک تعزیرات با سودجویان برخورد شود. کسانی که از 
این وضعیت و نگرانی های مردم سوء استفاده کرده و می خواهند از آب گل آلود ماهی بگیرند.

شهریاری ادامه داد: وقتی مردم نگران و بیمار هستند هیچ دلیلی ندارد که ماسک ها را به 
قیمت چند برابر بفروشند باید با این افراد از خدا بی خبر برخورد شود.

 
محمودصادقی درهشداری به وزیربهداشت:

 ویروس کرونا را جدی بگیرید
محمود صادقی در صفحه توییتر خود نسبت به جدی گرفتن ویروس کرونا هشدار داد.

وی در بخشی از توییت خود خطاب به وزیر بهداشت و مسئولان حوزه سلامت نوشت: لطفا 
ویروس کرونا را جدی بگیرید مردم نگرانند مقابله با این اپیدمی بیش از هر چیز مستلزم اعتماد 

و همکاری ملی است با بیان صادقانه حقایق اعتماد عمومی را جلب کنید.

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه توافق هسته ای را 
به نفع منطقه و جهان می دانیم و اقدام آمریکا در خروج 
از برجام به ضرر ملت های منطقه، جهان و خود مردم 
آمریکا بوده است، گفت: همه باید تلاش کنیم برجام 
حفظ شود و ما در این زمینه راه گفت وگو با اتحادیه اروپا 

را نبسته ایم. 
جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه در 
دیدار " استف بلوک" وزیر امور خارجه دولت پادشاهی 
هلند با وی، با اشاره به روابط خوب و دوستانه دو کشور 
در طول قرن های گذشته افزود: علاقه مند توسعه روابط 
سیاسی و اقتصادی با هلند هستیم. روحانی خاطرنشان 
با  سازنده  تعامل  برمبنای  ما  خارجی  سیاست  کرد: 
کشورهاست و علاقه مندیم روابط با اتحادیه اروپا گرم تر 

باشد.
غیر  تحریم های  اعمال  به  اشاره  با  رییس جمهوری 
داشت:  اظهار  ایران،  علیه  آمریکا  یکجانبه  و  قانونی 

تحریم های ظالمانه آمریکا حتی دارو و غذای مردم ایران 
را نیز در برگرفته و انتظار این است که ملت های آزاده دنیا 
با صدای رسا این تحریم های غیر قانونی را محکوم کنند.

انتقاد از ناتوانی اتحادیه اروپا 
در عمل به تعهدات برجامی 

 روحانی در ادامه با اشاره به خروج یکجانبه آمریکا از 
برجام، افزود: ما معتقدیم که توافق هسته ای به نفع 
منطقه و جهان بود و اقدام آمریکا به ضرر همه و حتی 
مردم خود آمریکا است و در طول ۲۱ ماه گذشته از خروج 
آمریکایی ها از برجام، متاسفانه اتحادیه اروپا نتوانسته گام 
موثری در راستای روابط دوجانبه و اجرای تعهداتش در 

برجام بردارد.
رییس جمهوری همچنین ریشه ناامنی در منطقه را 
حضور و رفتار آمریکا نسبت به منطقه دانست و تصریح 
کرد: پارلمان عراق به خروج آمریکایی ها از این کشور رای 
داده است، حضور نیروهای آمریکایی در سوریه برخلاف 
مقررات و خواست دولت این کشور است و در کشورهای 

دیگر از جمله افغانستان نیز مردم با حضور آمریکایی ها 
در کشورشان مخالف هستند.

اقدامات  از  دست  آمریکا  اگر  کرد:  تصریح  روحانی 
تروریستی و دخالت های نادرست خود بردارد، منطقه 
ما به طور طبیعی امن خواهد بود. روحانی تاکید کرد: 
اصول سیاست ما این است که امنیت منطقه باید توسط 
خود کشورهای منطقه حفظ شود و حضور نیروهای 
خارجی در منطقه خلیج فارس تحت عنوان ائتلاف های 

مختلف را برای امنیت منطقه مفید نمی دانیم.
روحانی با بیان اینکه کاملا آمادگی داریم با اتحادیه اروپا 
راجع به مسائل منطقه گفت و گو کنیم، افزود: با توجه 
به اینکه هلند میزبان حقوقدانان بزرگ دنیا در دادگاه 
با هم  زبان حقوقی  و  با منطق  لاهه است، می توانیم 
درخصوص امنیت منطقه گفت و گوهای خوبی داشته 

باشیم.
خروج آمریکا از برجام کار درستی نبود

وزیر امور خارجه هلند نیز در این دیدار، توسعه روابط 
دو کشور در همه زمینه ها از جمله روابط اقتصادی را 
مورد تاکید قرار داد و با اشاره به ملاقات خود با نمایندگان 
که  کرد  امیدواری  ابراز  تهران،  در  هلندی  شرکت های 
کشورش بتواند نقش و مشارکت فعال تری در اینستکس 
ایفا کند. "استف بلوک" با تاکید بر ضرورت حفظ برجام 
به عنوان یک توافق بین المللی، افزود: ما به صورت 
آشکار و خصوصی به آمریکایی ها گفته ایم که خروج آنها 

از برجام کار درستی نبوده است.
برای  اینکه کشورش  بیان  با  امور خارجه هلند  وزیر 
حفظ برجام تلاش خواهد کرد، اظهار داشت: برای این 
منظور باید به گفت و گوها ادامه دهیم و مذاکره می تواند 

راه حل مشکلات و اختلافات باشد.

روحانی در دیدار وزیر خارجه هلند:

راه گفت وگوی برجام را با اتحادیه اروپا نبسته ایم

یک استاد دانشگاه اظهار داشت برخی می خواهند دولت روحانی را ساقط کنند چون 
روحانی معتقد است باید با دنیا تعامل کرد و با اقتصاد بسته کشور زمین می خورد.

مهدی پازوکی در مورد قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF گفت: حالا زمان پاسخگویی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام است، متاسفانه طرز تفکری در کشور وجود دارد که معتقد 
است باید دور ایران دیوار کشید و این طرز تفکر قطعاً نمی تواند موجب پیشرفت و توسعه کشور 
شود.  وی ادامه  داد: من می پذیرم که مشکلات ما با FATF برطرف نمی شود اما با این تصمیم 
می توانستیم به جامعه جهانی سیگنال مثبت بدهیم. فرض کنید فردا تحریم های آمریکا 
برداشته شود و حتی سفارت امریکا در تهران راه اندازی شود اگر ما جزء همکار FATF نباشیم، 
نمی توانیم با همسایگان خود هم رابطه داشته باشیم. همین سه کشور ترکیه، روسیه و چین 

که شرکای تجاری ما هستند عضو اصلی آن هستند، حالا چرا نباید ما عضو همکار آن باشیم؟
باید مجمع معنی مصلحت نظام را تعریف کند 

پازوکی با انتقاد از مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: باید مجمع تشخیص مصلحت 
نظام معنی مصلحت نظام را تعریف کند، باید بگوید این مجمع چه تعریفی از منافع ملی دارد؟ 
درمجمع تشخیص مصلحتی که هزینه دبیرخانه آن ۵۰ هزار میلیون تومان است آیا اعضایش 
آگاهند که هزینه عدم پیوستن به FATF برای مردم چیست؟ این کارشناس اقتصادی در 

گفت وگو با ایلنا خاطرنشان کرد: برخی می خواهند دولت روحانی را ساقط کنند چون روحانی 
معتقد است باید با دنیا تعامل کرد و با اقتصاد بسته کشور زمین می خورد. پازوکی ادامه  داد:  
احتمالا از فردا نرخ ارز در بازار افزایش خواهد یافت و این سیگنال منفی به بازار است یعنی 
کاهش ارزش پول ملی دوباره روی خواهد داد.  این اقتصاددانان با بیان اینکه مردم باید بدانند 
که چه کسانی باعث کاهش ارزش پول ملی آنها می شوند، افزود: حالا ببینید ایرانی هایی که 
در خارج از کشور مشغول به تحصیل هستند یا بازرگانان ما چه مشکلاتی خواهند داشت. باید 
بدانیم همه دنیا آمریکا نیست مثلًا مقر همین FATF در پاریس است، ما با این تصمیمات 

ممکن است به سمت کره شمالی شدن پیش برویم.
 برندگان جایزه نوبل هم قادر به ساماندهی اقتصاد بسته ایران نیستند 

این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: بیشتر مردم که به روحانی رای دادند خواستار 
تعامل و همکاری با جهان بودند، در همین موضوع برجام سیگنال مثبتی که ایران به جهان 
صادر کرد باعث کاهش تورم و افزایش رشد اقتصادی کشور شد، حالا با این تصمیم دوباره 
سیگنال منفی به جهان صادر کردیم. وی یادآور شد: قرار بود بر اساس سند چشم انداز ایران 
شاگرد اول منطقه شود اما باید بدانیم که در اقتصاد بسته بهترین اقتصاددانان و برندگان جایزه 

نوبل هم نمی تواند کاری کند.

مهدی پازوکی کارشناس اقتصادی: 

برخی می خواهند دولت روحانی را ساقط کنند

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، به مردم اطمینان 
داد که ویروس کرونا را شکست خواهیم داد.  سعید نمکی 
روز شنبه در بیست وهشتمین مراسم تجلیل از دانشجویان 
در  و  پیش  روز  افزود:  ۲۶  جمهوری  ریاست  در  برگزیده 
اولین لحظاتی که صدای گام های کرونا را در اطراف کشور 
شنیدم و اصرار بر اعمال محدودیت هایی داشتم، یگانه 
مردی که به حمایت برخاستند دکتر جهانگیری بود. وی 
به سابقه فعالیت خود در حوزه سلامت کشور و نیز مهار 
برخی بیماری ها اشاره کرد و افزود: به عنوان یک کهنه 
را  کشور  بخش  سلامت  مدیریت  سال  حدود ۳۰  سرباز 
برعهده داشته ام و اعلام می کنم کرونا از سر مملکت رد 
خواهد شد. وزیر بهداشت همچنین با اشاره به سیلاب 
های اخیر در کشور گفت: با وجود گستردگی این سیلاب 

ها، هیچ موردی اپیدمی نداشتیم و این امر تحسین سازمان 
بهداشت جهانی را برانگیخت. نمکی ادامه داد: در اوج 
تحریم ها، ویروس »اچ وان ان ۱« را که به مراتب کشندگی 
بیش از کرونا داشت، با وجود ۱۳ هزار و ۲۰۰ مبتلا مدیریت 
کردیم و با وجود اینکه در آمریکا ۱۰ هزار مرگ بر اثر این 
بیماری رخ داد، مانند یک کشور پیشرفته با کمترین ابتلا آن 
را مهار کردیم. وی با اشاره به راه اندازی بسیج ملی »کرونا را 
شکست می دهیم« در دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
این  مهار  پیام  بزودی مردم  باشید  کشور گفت:  مطمئن 

بیماری را به نحو احسن خواهند شنید.
باید بتوانیم از محضر نخبگان در جامعه بهره ببریم

وزیر بهداشت گفت:  نخبگان علمی کشور باید بدانند هیچ 
جا سرزمین مادری آنها نیست و هیچ  دامنی مهربان تر از 

دامن مادر و وطن نیست و باید بتوانیم از محضر نخبگان در 
جامعه  بهره ببریم.  نمکی افزود:  در جلسات همواره زبان و 
دلم هماهنگ کار کرده و گفتارهای خود را یک نوع بیان کرده 
ام،   بنابراین نخبگان  بینظیری در مملکت هستند و اینها 
افتخاری هستند برای ما،   غصه ما از این است که خیلی از این 
برگزیدگان و نخبگان ما پا در رکاب رفتن  دارند. وزیر بهداشت 
ادامه داد:  متاسفانه هر روز موجی از بهترین برگزیدگان را داریم 
تقدیم بانک ژنتیک کشورهای توسعه یافته می کنیم.  این غصه 
بزرگی است برای ما که دل به اعتلای این کشور و نسل آینده 
کشور بستیم. نمکی گفت:  قسمت عمده این مساله بر می 
گردد به اینکه ما شاید در نگهداری این فرزندان توانمندی 
کافی را نداریم. همواره می گویم با نخبگان و با ویژگان عرصه 

علم  این کشور به نحو ویژه عمل کنیم.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

بزودی کرونا را شکست می دهیم

نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی خواستار این شد که با آموزش درست به مردم 
جلوی بحرانی تر شدن شیوع کرونا در کشور گرفته شود.  بهرام پارسایی اظهار کرد: در مورد ویروس 
کرونا سازمان بهداشت جهانی در اوایل شیوع آن در چین برای جهان وضعیت اضطراری اعلام 
کرد و بعد از آن ما شاهد مدیریت موضوع در نقاط مختلف دنیا بودیم اما متاسفانه به هر دلیلی 
که قابل توجیه نیست پرواز یکی از ایرلاین های ایرانی به چین ادامه پیدا کرد و حتی مسافران 
کشورهای دیگر توسط ایرلاین ایرانی جابجا شدند. در این زمینه هشدارها جدی گرفته نشد و سهل 
انگاری بسیار واضح است. وی معتقد است: منفعت طلبی یک ایرلاین داخلی یا سیاست های 
غلط سازمان هواپیمایی و همچنین جدی نگرفتن هشدارهای سازمان بهداشت جهانی باعث 
شد ویروس کرونا به ایران هم بیاید. با توجه به اینکه ابتلای به این ویروس در کشورهای همسایه 
گزارش نشده بنابراین این ویروس از طریق پروازها وارد کشور شده است و مشخص نیست چه 
زمانی ویروس به ایران آمده است. سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با بیان اینکه »تعداد 
تلفات کرونا در ایران بیش از کل جهان منهای چین است«، ابراز عقیده کرد: این موضوع اول 
جدی گرفته نشد و بعد هم سهل انگاری صورت گرفت و عدم مدیریت مرزهای هوایی و ورودی های 
کشور موجب شد تاوان آن گریبانگیر مردم و کشور شود. پارسایی ادامه داد: وقتی در جهان در 
مورد کرونا وضع اضطراری اعلام شده چرا در ایران محدودیت هایی مثل چین اعمال نمی شود. 
چرا ما از تجربه چین استفاده نمی کنیم. چین شهر ووهان را با ۲۰ میلیون نفر جمعیت قرنطینه 

کرد و به عنوان یک کشور توسعه یافته توانست در ۱۰ روز یک بیمارستان برای درمان این بیماری 
بسازد ولی ما این موضوع را رها کرده ایم. وقتی این موضوع در سطح کلان جدی گرفته نشده 
مردم هم آن را جدی نمی گیرند. وی با طرح این سوال که چه تدابیری برای کنترل کرونا و قرنطینه 
کردن برخی شهرهای آلوده اتخاذ شده؟ افزود: جامعه پزشکی که همواره در قبال سلامت مردم 
احساس مسئولیت کردند امروز مسئولیتشان بیش از همیشه است. آنها می توانند در این زمینه 
اطلاع رسانی کنند و هشدار دهند. چرا که این موضوع با جان مردم سر و کار دارد. اگر هم کسانی 
هستند که می گویند موضوع آنطور که گفته می شود خطرناک نیست می توانند با خانواده هایشان 
در اماکن عمومی حضور پیدا کنند. ویروس کرونا در کشور بزرگی مثل چین با آن توانمندی ها 
هنوز کنترل نشده و ابتلای تعدادی از هموطنانمان به این ویروس از این جهت بسیار نگران کننده 
است. نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: باید با آموزش صحیح به 
مردم جلوی بحرانی تر شدن این وضعیت گرفته شود. برخی با این توجیه که این موضوع باعث 
ایجاد نگرانی در مردم می شود ممکن است به دنبال محدودیت اطلاع رسانی در این زمینه باشند 
ولی باید بدانیم که ساده انگاری و عدم اطلاع رسانی و مدیریت جدی و بسنده کردن به شعار در این 
زمینه کشور را با بحران مواجه خواهد کرد. سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ در پایان گفت: امیدواریم 
برای یکبار هم که شده با افرادی که سهل انگاری آنها موجب انتقال این ویروس به کشور و به خطر 

افتادن سلامتی مردم شده برخورد شود و آنها پاسخگوی خطای بزرگشان باشند.

بهرام پارسایی: با آموزش درست به مردم
جلوی بحرانی تر شدن شیوع کرونا گرفته شود

 یکی از مسئولان حرم حضرت معصومه)س( گفت: تعطیل 
کردن حرم پیام تلخی دارد، اینجا پناهگاه مردم است و نشستن 

مردم در گوشه ای از حرم و صحن، مشکلی پیش نمی آورد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید علی اکبر حسینی نژاد؛ مشاور 
ایرناپلاس  با   گفت وگو  در  معصومه)س(  حضرت  حرم  تولیت 
بهداشتی  نکات  و مراعات  این آستان مقدس  درباره وضعیت 
گفت: همین الان که من در حال صحبت کردن با شما هستم، 
یعنی یک  مسئولان در حال ضدعفونی داخل حرم هستند، 
بخش را می بندند و ضدعفونی می کنند و بعد باز می کنند و بخش 
دیگری را می بندند. تعداد زائران هم کم شده است، اما ما زائران 
را اذیت نمی کنیم. البته کلا حضور مردم در مراکز عمومی قم کم 
شده و مدارس و دانشگاه ها تعطیل هستند. الان در حرم بیشتر 
خارجی ها، پاکستانی و هندی ها و ... حضور دارند. حسینی نژاد 
درباره لزوم تعطیل کردن موقت حرم حضرت معصومه این طور 
گفت: تعطیل کردن حرم چه ضرورتی دارد؟ مردم خودشان باید 

مراقب باشند. تعطیل کردن حرم پیام تلخی دارد، اینجا پناهگاه 
مردم است و نشستن مردم در گوشه ای از حرم و صحن، مشکلی 
پیش نمی آورد. حالا زائران به ضریح دست نزنند و لمس نکنند و 

معمولا زائران توجیه هستند و مراعات می کنند.
باید درشورای تامین استان یا شورای امنیت ملی 

تصمیم گیری شود
وی درباره اینکه تصمیم به تعطیلی حرم را چه کسی باید بگیرد، 
توضیح داد: تعطیل کردن حرم اگر لازم باشد باید در شورای 
تامین استان، یا شورای امنیت ملی باید تصمیم گیری شود، 
چون هم حرم امام رضا)ع( هست و هم حرم حضرت شاهچراغ 
و حرم حضرت عبدالعظیم و امامزادگان هم هستند و ممکن 
است این کار جو منفی ایجاد کند و مردم را بدتر بی پناه کند. این 
تصمیمات را باید نظام بگیرد، همه به یک تصمیم برسند و مثلا 

حرم را ببندند یا محدود کنند.
از دو روز قبل که خبر شیوع کرونا در قم منتشر شد، حوزه 

شده اند.  تعطیل  شهر  این  مدارس  و  دانشگاه ها  قم،  علمیه 
و  است  آموزشی  مرکز  حوزه  گفت:  باره  این  در  حسینی نژاد 
تعطیلی اش آسیبی به جامعه نمی رساند و کلاس ها را مثل ماه 
رمضان تعطیل می کنند، اما حرم ها بحثش فرق می کند و البته 
این روزها تجمعات و مراسم غیر از نماز جماعت در حرم برگزار 
نمی شود و مردم با ماسک در نماز جماعت شرکت می کنند. مردم 
وقتی توجیه شوند، خودشان مراعات می کنند.  پایگاه خبری 
آستان حضرت معصومه)س( هم خبر داده است که آیت الله 
سید محمد سعیدی نماینده ولی فقیه و تولیت آستان حضرت 
معصومه )س( درباره شیوع ویروس کرونا در قم با اشاره به اینکه 
مردم بدانند مسئولان در حال کنترل و مراقبت های پزشکی، 
درمانی و بهداشتی نسبت به این پدیده هستند، افزود: دشمن 
می خواهد با استفاده از این روش هراسی را در دل ها ایجاد کند 
و قم را شهری ناامن نشان دهد و انتقام همه شکست های خود 

را از قم بگیرد.

 مشاور تولیت حرم حضرت معصومه)س(:

 تعطیل کردن حرم در اختیار ما نیست

به گفته آیت الله عندلیب همدانی، در شرایط کنونی، تصمیم گیری برای نحوه عملکرد مردم به نظر 
اطبا، پزشکان و وزارت بهداشت مربوط می شود و نیازی به فتوا و حکم شرعی نیست.  آیت الله محمد 
عندلیب  همدانی، عضو پیشین جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره چگونگی انجام مناسکی 
مانند نماز جماعت، شرکت در هیئت و زیارت حرم های ائمه در شرایطی که خطر آلوده شدن به 
ویروس کرونا مردم را تهدید می کند، گفت: مردم باید در شیوه انجام مناسک دقت کنند و آنها را با 
احتیاط بیشتری انجام دهند. مناسک را تعطیل نکنند، بلکه با مشاوره پزشکان و دستورهای وزارت 
بهداشت، طوری رفتار کنند که برایشان مشکلی پیش نیاید. به گفته عندلیب  همدانی فعلا تهدید در 
حد حاد نیست و اوضاع در شرایط حاد متفاوت خواهد بود. او ادامه داد: در وضعیت کنونی می شود 
با رعایت برخی از شرایط و تمهیدات، مناسک را به جای آورد. حالا خیلی زود است که بگوییم 
مناسک تعطیل شوند؛ انجام مناسک باید با کنترل دقیق باشد. به گفته این استاد حوزه قم، زمانی 
شرایط حاد می شود که غالب اطبا بگویند هیچ گونه اجتماعی نباید شکل بگیرد. در آن شرایط باید 
در انجام مناسک تجدید نظر شود. او افزود: اما در شرایط کنونی مردم در حد مقدور تا جایی که 

می توانند به دستورات اطبا توجه و بهداشت فردی را رعایت کنند.
با مشورت پزشکان راه حل هایی برای انجام مناسک پیشنهاد داده شود

آیت الله عندلیب  همدانی که جلسات درس خود را تا اطلاع ثانوی تعطیل کرده است، با اشاره به 
وجود جو نگرانی به دلیل ابتلا به بیماری کرونا و نیاز مردم به آرامش روحی و روانی، ادامه داد: باید با 

مشورت اطبا و پزشکان، راه حل هایی برای انجام مناسک جمعی پیشنهاد داده شود تا سلامت مردم 
به خطر نیفتد. برای مثال در نمازهای جماعت رسم است که مردان بعد از نماز مصافحه می کنند، 
مردان می توانند در شرایط امروز با یکدیگر دست ندهند یا وقتی از مسجد به منزل می روند دست های 
خود را بشویند؛ به این وسیله می توان شیوع بیماری میان مردم را کنترل کرد. او در پاسخ به این 
سوال که آیا دین اسلام تمهیداتی برای شرایطی مشابه آنچه امروز با آن مواجه هستیم، اندیشیده 
است، توضیح داد:  اینها قاعده های عقلی است و نیازی نیست که در دین بیاید، وقتی در زندگی 
شخصی فردی سرما خورده باشد، فرزندش را نمی بوسد. کسی لازم نیست به او بگوید، او می داند 
نباید فرزندش را ببوسد. در حالی که فرزندش را بسیار دوست دارد، برای پیشگیری از انتقال بیماری 
این کار را انجام نمی دهد. اینجا هم همین مسئله مطرح است، اگر شیوع بیماری به مرحله حاد 
برسد، فرد مناسک را در منزل انجام دهد. در شرایط اجتماعی مانند آنچه امروز برای جامعه ایرانی 
رخ داده است چه باید کرد؟ آیا حکومت دراین باره باید تصمیم گیری کند؟ آیا فقهای دینی مسئول 
هستند؟ استاد عالی حوزه قم اینگونه توضیح می دهد: در چنین شرایطی تصمیم گیری برای نحوه 
عملکرد مردم به نظر اطبا، پزشکان و وزارت بهداشت مربوط می شود. این گروه ها باید بگویند کشور 
در چه وضعیتی قرار دارد؛ چراکه این اطلاعات، امری تخصصی مربوط به آنهاست. مردم با توجه به 
اطلاعات آنها تصمیم می گیرند و نیاز به فتوا و حکم شرعی نیست. لازم است وزارت بهداشت شرایط 

را صادقانه به مردم بگوید، تا مردم خود تصمیم بگیرند. 

استاد حوزه علمیه قم: 

اگر شیوع بیماری به مرحله حاد رسید، مناسک را در منزل انجام دهید

*رضا رسالت

مصطفی داننده*
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نوشابه« چه بلایی بر سر بدن می آورد؟

متخصص تغذیه با بیان اینکه مصرف نوشابه اعتیاد آور است، گفت:قند موجود در یک 
قوطی نوشابه، برابر با ۱۵ حبه قند است و باعث انرژی زائد در بدن و پیری زود رس می شود.
ضیاء الدین مظهری، متخصص تغذیه درباره »مضرات مصرف نوشابه«، اظهار داشت: 
یکی از شگفتی های نوشابه این است که اعتیادآور است؛ یعنی افرادی که مصرف آن را 
شروع می کنند به دلیل وجود ترکیبات مختلف در آن مانند وجود کافئین، انسان را به سمت 

خود جلب می کند.
وی ادامه داد: با توجه به گستردگی درآمد ناشی از تولید نوشابه در اقصی نقاط جهان 

دلنشین ترین و جذاب ترین تبلیغات در صنایع غذایی به سمت نوشابه گرایش دارد.
این متخصص تغذیه افزود: مصرف نوشابه ذائقه کودکان را مورد حمله قرار می دهد و آنها را 
از نوشیدنی های سالمی مانند آب که عالی ترین نوع مایعات است یا نوشیدنی هایی که پایه 

آنها علاوه بر مصرف آب، آب میوه ها هستند دور می کند.
مظهری در پاسخ به این پرسش که »هنگام مصرف نوشابه چه تغییراتی در سیستم بدن 
ایجاد می شود؟«، گفت: نوشابه دارای ترکیبات فسفریک است و گازهای کربنیک که به آن 
اضافه می کنند یک حالت دلنشینی در هنگام نوشیدن آن به وجود می آورد؛ در حالی که این 
ترکیبات فسفریک مانع جذب کلسیم در بدن می شود. ضمن اینکه یکی از آسیب های وارده 

به افراد مصرف کننده این است که جذب کلسیم در بدن را کاهش می دهد
وی با بیان اینکه اسید موجود در نوشابه می تواند به مینای دندان آسیب برساند، متذکر 
شد: قند موجود در یک قوطی ۷۰۰ سی سی نوشابه، برابر با ۱۵ حبه قند است و باعث 

انرژی زائد در بدن می شود.
این متخصص تغذیه با اشاره به شگردهای تولید کنندگان نوشانبه در جهت جلب مصرف 
کنندگان،خاطرنشان کرد: بعد از اینکه موضوع تخریب قندها و اینکه باعث بروز بیماری های 
قلبی، عروقی و چاقی می شود، مطرح شد، از ماده ای به نام آسپارتام یا اسید سولفار به 

عنوان جایگزین قندها در نوشابه ها استفاده می کنند.
مظهری بیان داشت: با این روش قصد این بود تا بتوانند میزان کالری افزوده شده در آن 
را که باعث چاقی می شود کنترل و جایگزین کنند؛ غافل از اینکه این نه تنها باعث کاهش 
در دریافت انرژی نمی شود، بلکه سیستم کنترل انرژی بدن را به هم می ریزد؛ چرا که قندی 
که مصرف می کنیم به مرکز اشتها اعلام می کند که من انرژی کافی را دریافت کرده ام اما این 
ماده اضافی چنین کاری را انجام نمی دهد؛ در نتیجه اشتها برانگیزتر از نوشیدنی هایی که 

قند دارند، هستند.
چاقی  زمینه ساز  انرژی  دریافت  افزایش  جهت  از  تنها  نه  نتیجه  در  شد:  متذکر  وی 
بیماری های قلبی و عروقی، دیابت و ... می شوند، بلکه استفاده نابجا از آسپارتام که در قالب  
نوشیدنی ها، شکلات ها، بستنی ها و مرباها عرضه می شود، می تواند در فرد مصرف کننده 

حالت شبه »ام اس« به وجود آورد.
این متخصص تغذیه گفت: این که می گویند نوشابه   رژیمی است، به طور کامل تکذیب 
نمی شود اما باید بدانیم هر رژیمی نمی تواند سلامتی بدن را تثبیت کند؛در نتیجه باید 
گفت نوشابه و فستفودها به عنوان بلای قرن مطرح بوده و باعث بروز بسیاری از بیماری ها و 
اختلالات در بدن می شوند. مظهری بیان کرد: در بدن ۱۰۰ تریلیون سلول فعالیت می کند 
و بالغ بر ۵۰ ریزمغذی و ۷۰ درشت مغذی نیاز آنها را تأمین می کنند؛ در حالی که اگر هر کدام 
بیشتر از حد معمول در اختیار سلول قرار گیرند آسیب زا است و وقتی تغذیه متناسب نباشد، 
باعث می شود سلول هایی که عمر معینی دارند به عمر طبیعی خود ادامه ندهند؛ در نتیجه 
سلول تخریبی بافت را تخریب می کند و بافت نیز ارگان های تشکیل شده را تخریب می کند 

و باعث پیری زودرس می شود.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

 مواد غذایی خاص برای مقابله با »کرونا«
متخصص تغذیه گفت: مردم برای پیشگیری از ابتلا به کرونا ضمن استفاده از مرکبات، 

روزانه یک پیاز قرمز رنگ همراه با غذا مصرف کنند.
سید مرتضی صفوی متخصص تغذیه درباره »مهم ترین مواد غذایی برای پیشگیری از ابتلا 
به ویروس کرونا«، گفت:  ابتدا باید سیستم ایمنی بدن را تقویت کرد تا بتوانیم در مقابل این 

ویروس مقاومت کنیم.
وی با اشاره به نقش بسیار مهم آنتی اکسیدان ها در تقویت سیستم ایمنی بدن، افزود:  
آنتی اکسیدان ها مانند ویتامین C بسیار مفید هستند؛ این مواد در مرکبات مانند پرتقال، 
لیموترش، لیمو شیرین، نارنگی و گریپ فروت وجود دارد؛ ضمن اینکه مردم می توانند 

لیموی ترش را هنگام صرف صبحانه بر روی لقمه غذایی خود بریزند و آن را مصرف کنند.
این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: توصیه می کنیم مردم سبزیجات نارنجی رنگ مانند 
هویج و به ویژه کدوی حلوایی را مصرف کنند؛ ضمن اینکه باید روزانه یک عدد تخم مرغ کامل 
یا دو سفیده تخم مرغ را مصرف شود. البته کسانی که دچار کلسترول بالا هستند باید زرده 
تخم مرغ را مصرف نکنند. صفوی با تأکید بر مصرف ادویه هایی مانند زردچوبه و زعفران، 
یادآور شد: جوانه هایی مانند شبدر، ماش باید مصرف شود؛ ضمن اینکه مردم می توانند در 
طول روز از گردو به عنوان یک ماده مؤثر استفاده کنند. وی تأکید کرد: روزانه باید یک پیاز 
خام دارای رنگ بنفش )پیاز قرمز( همراه با ناهار و شام مصرف شود؛ ضمن اینکه استفاده 
از خانواده کلم ها نیز بسیار مفید است. این متخصص تغذیه با تأکید بر پرهیز از غذاهای 
کنسروی به دلیل داشتن افزودنی ها و پرنمک بودن، تصریح کرد: مردم باید سوسیس و 
کالباس مصرف نکنند؛ البته خوردن عدسی و خوراک لوبیا نیز مفید است. صفوی با تأکید بر 
مصرف پرتقال سرخ به دلیل داشتن آنتی اکسیدان بیشتر، گفت: روغن زیتون، کنجد، ارده، 
شکلات تلخ، از جمله مواد غذایی مؤثر در پیشگیری از ابتلا به ویروس ها از جمله ویروس 
کرونا است. وی با اشاره به ضرورت توجه به کم خونی ها در برخی افراد و آسیب پذیر بودن 
آنها، بیان داشت: مردم باید شیرینی های مختلف مانند آب نبات، نقل و... کمتر مصرف 
کنند؛ ضمن اینکه میوه »به« نیز به عنوان یک میوه بسیار مفید باید مورد استفاده قرار گیرد.
این متخصص تغذیه اضافه کرد: در مجموع سالمندان، خانم های باردار، نوزادان و کودکان 

باید در خصوص مصرف مواد غذایی توجه بیشتری کنند.

یک پژوهشگر طب سنتی :

افراد دچار »نفخ معده« چه غذاهایی 
را مصرف نکنند؟

پژوهشگر طب سنتی گفت:  افرادی که دچار نفخ و سنگینی معده هستند باید از خوردن 
لبنیات، سالاد، ترشی ها، سرکه و آبغوره خودداری کنند.

 کیمیا علوی پژوهشگر طب سنتی درباره »پرهیزهای غذایی برای مبتلایان به نفخ معده«، 
اظهار داشت: بسیاری از بیماران به هر علت که مراجعه کرده باشند، دچار سوءهاضمه 
هستند. برخی بعد از صرف غذایی معمولی، آنقدر سنگین می شوند که به آسانی نمی توانند 

راه بروند و ترجیح می دهند لم داده یا دراز بکشند.
وی ادامه داد: بسیاری از آنان دچار نفخ )جمع شدن گاز زیاد در معده و یا روده( می شوند؛ 
بعضی از آنها از آبریزش شبانه دهان ناراحت هستند و بسیاری از آنها از غذا خوردن می ترسند؛ 

زیرا پس از آن دچار برگشت مواد از معده به مری می شوند و اصطلاحاً ترش می کنند.
این کارشناس طب سنتی افزود: کندی هضم هم از شکایات دیگر آنان است. اغلب کسانی 
که مبتلا به کبد چرب هستند یا به افزایش کلسترول و تری گلیسیرید دچارند، از این نشانه ها 
نیز رنج می برند؛ این نشانه ها معمولًا  به سبب کاهش گرمی معده و افزایش تری آن روی 
می دهد؛ در واقع، غلبه سردی و تری در معده با نشانه های گفته شده، مشخص می شود.   

علوی اضافه کرد: برای این بیماران، خوردنی ها و نوشیدنی هایی همچون ماست و دوغ، 
پنیر بی نمک، خامه و سرشیر، شیر سرد به خصوص هنگام ناشتا، خیار و گوجه فرنگی، سالاد 
شیرازی و سالادهای مجلسی به خصوص با سس مایونز، کدو و کلم میوه های تابستانی که 
هنوز کاملًا شیرین نشده باشند،کیوی پرتقال و گریپ فروت، نوشیدن زیاد آب بدون تشنگی، 
ترشی ها، سرکه و آبغوره مضر است. وی متذکر شد: بعضی از بیماران وقتی این فهرست 
را می بینند، با نارضایتی می پرسند: »پس چه بخوریم؟« این افراد درست نمی دانند که با 
خوردن همین خوراکی ها به این وضع بد و ناخوشایند دچار شده اند و علاوه بر ناراحتی های 
گوارشی، مشکلات دیگری مانند بد رنگی پوست، چاقی، بی حالی، رخوت و سستی هم 
با این خوردنی ها بدتر می شود.  این کارشناس طب سنتی خاطرنشان کرد: البته همه این 
پرهیزها پس از درمان مناسب و کافی به تدریج قطع می شوند و فرد می تواند با رعایت برخی 

تدابیر از آنها استفاده کند.

فوق تخصص اورولوژی :

خون در ادرار نشانه چه سرطانی است؟
فوق تخصص اورولوژی با اشاره به اینکه سرطان مثانه هیچ علامتی ندارد، گفت: با دیدن 

کوچکترین تغییر در رنگ ادرار و وجود خون درآن، به پزشک مراجعه کنید.
 سید جلیل حسینی، فوق تخصص اورولوژی و استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید پزشکی 
درباره » سرطان مثانه «، اظهار داشت:با کوچکترین تغییر در رنگ ادرار خود باید به پزشک 
مراجعه کرده و به عبارت بهتر، اولین مشاهده چنین وضعیتی نیاز به مراجعه فوری به پزشک 

دارد. 
وی ادامه داد: دلیل اهمیت این مراجعه این است که سرطان مثانه هیچ علامتی جز وجود 
خون در ادرار ندارد؛ در نتیجه فردی که چنین وضعیتی را در خود مشاهده می کند، در اولین 

مشاهده باید به پزشک مراجعه کرده و آزمایش ادرار بدهد. 

سلامت 

از  بیماری ها  از  طیفی  سبب  که  ویروس هاست  از  بزرگ  خانواده ای  کرونا،  ویروس 
سرماخوردگی معمولی گرفته تا سندرم حاد تنفسی می شوند اما این ویروس که به تازگی 
در چین سبب مرگ ده ها نفر شده است، گونه ای جدید از خانواده ی کروناست که قبلًا 

دیده نشده است.
ویروس تازه ای که این روزها بحث آن خیلی داغ شده ویروسی است که معمولًا از حیوان 
به انسان منتقل می شود. برخی گمانه زنی های کارشناسان این است که کروناویروس 
ووهان از حیواناتی که به طور غیرقانونی در غذاهای غیرمعمول مانند سوپ خفاش 
استفاده شده منشأ گرفته است؛ چرا که کارشناسان بر این باورند که خفاش ها می توانند 

میزبان این ویروس باشند.
بیشتر موارد ابتلا به این ویروس در چین بوده است اما در ژاپن، عربستان، سنگاپور، 
کره جنوبی، تایوان، تایلند، ویتنام و ایالات متحده نیز افرادی به آن مبتلا شده اند. تا 
کنون کسانی که به دلیل ابتلا به این ویروس جان خود را از دست داده اند، تقریباً همگی 
سالمند بوده و یا به بیماری های قلبی تنفسی مبتلا بوده اند. البته در چین تعدادی از 

افراد کادر پزشکی نیز به این ویروس مبتلا شده اند.
علائم ویروس کرونا چیست؟

علائم معمول گونه ی جدید ویروس کرونا )nCoV( که بیش از صدها نفر را مبتلا کرده 
است و طبق گفته ی سازمان بهداشت جهانی، ممکن است ۲ تا ۱۴ روز پس از مواجهه 
با آن در فرد ظاهر شود، عبارت است از: علائم تنفسی مانند تب، سرفه، تنگی نفس و 

مشکلات تنفسی.
ویروس کرونا چگونه منتشر می شود؟

طبق اعلام مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، ویروس کرونای انسانی معمولًا از 
طریق فرد آلوده به دیگران و به واسطه ی هوا به صورت عطسه و سرفه، تماس نزدیک مثلًا 

دست دادن منتقل و منتشر می شود. این ویروس می تواند توسط لمس شیء یا سطحی 
که ویروس روی آن است و سپس لمس کردن دهان، بینی یا چشم ها قبل از شستن 
دست ها نیز انتقال پیدا کند. در زنان باردار، انواع شدیدتر ویروس کرونا به نام های سندرم 
تنفسی خاورمیانه ی ویروس کرونا )MERS( و  سندرم تنفسی بسیار حاد ویروس کرونا 

)SARS( می تواند بسیار خطرناک باشد.
آیا ویروس کرونا می تواند سبب مرگ بشود؟

عفونت ویروس کرونا در موارد شدیدتر می تواند سبب سینه پهلو، سندرم حاد تنفسی، 
نارسایی کلیوی و حتی مرگ شود.

منشاء ویروس کرونا از چیست؟
دو گونه مار با نام های »کریت چینی« و »کبرای چینی« ممکن است منشأ اصلی 
ویروس تازه کشف شده ی کرونا باشند که این زمستان به شیوع عفونت تنفسی کشنده 
در چین منجر شده است. این بیماری که نخستین بار در دسامبر ۲۰۱۹ در ووهان، یکی 
از شهرهای بزرگ مرکز چین گزارش شد، در روزهای گذشته، به سرعت گسترش یافته 
است. از آن زمان تاکنون، مسافران بیمار از ووهان دیگر افراد را در چین و سایر کشورها 

ازجمله ایالات متحده ی آمریکا آلوده کرده اند.
چگونه از ابتلا به ویروس کرونا پیشگیری کنیم؟

سازمان بهداشت جهانی دستورالعمل هایی به کشورها ارائه داده است که چگونه 
برای مقابله با ویروس کرونا آماده شوند، از جمله کنترل بیماری و درمان بیماران. این 
دستورالعمل شامل پروتکل هایی برای آزمایش نمونه ها، درمان بیماران، کنترل عفونت 
در مراکز درمانی، در اختیار داشتن تجهیزات لازم و اطلاع رسانی به عموم در مورد این 
ویروس جدید می شود. تاکنون، واکسنی برای محافظت از افراد در برابر این خانواده از 
ویروس ها ساخته نشده است. سازمان بهداشت جهانی توصیه می کند افراد باید از تماس 

نزدیک با هر کسی که علائم بیماری های تنفسی مانند سرفه و عطسه را دارد اجتناب 
کنند.

ماسک زدن بهتر از ماسک نزدن است
ثابت نشده که استفاده از ماسک صورت بتواند از شما در برابر عفونت به ویروس کرونا به 
طور مؤثر محافظت کند. اما این ماسک ها به خوبی می توانند جلوی برخی از میکروب ها 
را پیش از اینکه به دهان یا بینی تان برسند بگیرند. از همه مهم تر، ماسک می تواند باعث 
شود دهان و بینی خود را لمس نکنید )خیلی از افراد ناخودآگاه بارها و بارها این کار را 

می کنند(.
دست هایتان را ضدعفونی کنید

سازمان بهداشت جهانی در لیست توصیه های خود برای مراقبت در برابر ابتلا به 
عفونت ویروسی اسمی از ماسک صورت نبرده است، اما شستن مکرر دست ها در صدر 
این لیست قرار دارد. توصیه شده است از ضدعفونی کننده های دست بر پایه ی الکل 

استفاده کنید.
شستن دست ها با آب و صابون هم کافی است

همان راه حل ساده ی روزانه برای تمیز کردن دست ها یعنی شستشو با آب و صابون 
نیز برای ضدعفونی کردن دست ها کافی است، البته باید شستشو را به درستی و کامل 

انجام دهید.
عطسه و سرفه کردن هم آداب دارد

پزشکان توصیه می کنند وقتی عطسه و سرفه می کنید، جلوی دهان و بینی خود را 
با داخل آرنجتان یا با یک دستمال بگیرید، اما بعداً آن را فوراً دور بیندازید و دست ها 
را بشویید. البته لازم نیست لباستان را دور بیندازید، کافی است آن ها را به طور مرتب 

بشویید.
از افراد بیمار دوری کنید

این هم یک توصیه ی دیگر که ممکن است برای همه کاربرد نداشته باشد: از تماس 
نزدیک با هر کسی که تب دارد و سرفه می کند خودداری کنید. اگر مجبورید با فرد یا 
افراد بیمار تماس داشته باشید، توصیه های مراقبتی بهداشتی را دو چندان رعایت کنید.

اگر احساس می کنید تب دارید هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید
اگر تب دارید، سرفه می کنید یا به سختی نفس می کشید هر چه سریع تر خود را به 
پزشک برسانید. از تماس با دیگران و امکان عمومی پرهیز کنید تا دیگران را مبتلا نکنید و 

ضمناً به پزشکتان بگویید طی روزهای گذشته به کجاها سفر کرده اید.
از تماس با حیوانات خودداری کنید

از تماس با حیوانات و هر سطحی که حیوان با آن تماس داشته خودداری کنید.
محصولات حیوانی را کاملًا پخته مصرف کنید

گوشت را کاملًا بپزید. مصرف گوشت نیم پز، شیر غیرپاستوریزه یا دل و جگری که از 
جایی غیر معتبر تهیه شده خطرناک است چون ممکن است این محصولات آلوده به 

ویروس باشند.
عفونت به ویروس کرونا چگونه درمان می شود؟

درمان خاصی برای عفونت به ویروس کرونای انسانی وجود ندارد و بیشتر افراد خود به 
خود درمان خواهند شد. اما برای تسکین علائم اقداماتی می توانید انجام دهید:

. داروی ضد تب و درد مصرف کنید )به کودکان آسپرین ندهید(
. از دستگاه بخور یا دوش آب گرم برای تسکین گلودرد و سرفه استفاده کنید.

. مایعات زیاد بنوشید و زیاد استراحت کنید.

علائم ویروس کرونا چیست؟

هر آنچه باید در مورد ویروس کُشنده ی کرونا بدانید

در شرایطی که قند هرگز به طور خاص به عنوان عاملی در ابتلا به بیماری پریودنتال 
مطرح نشده است، یک رژیم غذایی سرشار از کربوهیدرات ها نشان داده است که یک 

عامل خطر برای بیماری های دندان و دیگر بیماری های التهابی محسوب می شود.
این که مصرف بیش از حد قند برای سلامت بدن انسان مضر است، یک راز نیست و آثار 

منفی مختلف آن بر سلامت از پشتیبانی علمی برخوردار هستند.
قند برای قلب انسان مضر است و می تواند موجب بیماری کبد چرب شود. مصرف بیش 
از حد شیرینی ها می تواند مسیر تبدیل شدن مقاومت به انسولین به سندرم متابولیک و 

در نهایت دیابت را هموار کند.
همچنین، از مضرات مصرف بیش از حد قند برای سلامت دندان ها آگاه هستیم. افزون 
بر این، قند بیش از حد می تواند لثه ها را تخریب کرده و موجب بیماری پریودنتال شود که 

ارتباط مستقیمی با بیماری کلیوی، سرطان و آرتریت دارد.

نتایج مطالعه ای جدید در دانمارک ارتباط بین قند، بیماری لثه و برخی بیماری ها را بار 
دیگر تایید کرده است.

قند، بیماری لثه و التهاب
پژوهشگران دانمارکی در دانشگاه آرهوس طی یک پژوهش به بررسی مقالات علمی 

منتشر شده طی یک بازه زمانی ۵۰ ساله درباره قند و بیماری ها پرداختند.
در شرایطی که قند هرگز به طور خاص به عنوان عاملی در ابتلا به بیماری پریودنتال 
مطرح نشده است، یک رژیم غذایی سرشار از کربوهیدرات ها نشان داده است که یک 

عامل خطر برای بیماری های دندان و دیگر بیماری های التهابی محسوب می شود.
به گفته پژوهشگران دانمارکی، بیماری پریودنتال شرایطی التهابی است و می توان از 
نظر این که چقدر باید سخت کار کنیم تا از آن پیشگیری کنیم همراه با دیابت، چاقی و 

بیماری قلبی در یک گروه قرار بگیرد.
ما می دانیم که باکتری ها می توانند از دهان به ریه ها سفر کرده و به این اندام ها آسیب 
برسانند. همچنین، یک باکتری خاص که موجب پریودنتیت می شود در مغز افراد مبتلا به 

بیماری آلزایمر مشاهده شده است.
زمانی که قند به رسوبات باکتریایی در لثه ها اضافه می شود، تعاملات شیمیایی که رخ 
می دهند مشابه با آنهایی هستند که موجب پوسیدگی دندان می شوند. خوشبختانه، این 
واکنش های شیمیایی با سوراخ شدن لثه ها همراه نیستند اما می توانند موجب بیماری 

لثه شوند.
اگر دارای لثه هایی بیمار هستید، این احتمال که دارای التهاب مزمن خفیف در سراسر 

بدن خود باشید، وجود دارد و این می تواند شما را بسیار بیمار کند.
سه روش برای زیر کنترل گرفتن التهاب

همان گونه که مشخص است، مصرف قند یکی از مواردی است که در صدر زنجیره 
رویدادهای منتهی به التهاب، بیماری و ناتوانی قرار دارد.

برای افرادی که بیش از ۴۰ سال سن دارند، به رغم تمام تلاش هایی که می توان انجام 
 )Inflammaging( داد، التهاب در حال پیشرفت است. التهاب مزمن ناشی از افزایش سن
اصطلاحی است که برای این حقیقت استفاده می شود و نشان می دهد که بدن ما با 

افزایش سن به تدریج ملتهب تر می شود.
سیستم ایمنی بدن ما در تمام این سال ها با بیماری ها مبارزه کرده است و این شرایط 

ویرانی هایی )التهاب( را به جای گذاشته است.
خوشبخانه چند تغییر ساده سبک زندگی می توانند به کند کردن آهنگ التهاب مزمن 

ناشی از افزایش سن یا به تاخیر انداختن زمان آغاز آن کمک کنند.
مصرف یک رژیم غذایی ضد التهاب

سطوح پروتئین واکنشی C در خون یک شاخص خوب درباره میزان التهاب موجود در 
بدن است. مطالعات نشان داده اند که رژیم های غذایی مانند رژیم غذایی مدیترانه ای می 

توانند سطوح این پروتئین را به میزان ۲۰ درصد کاهش دهند.
پژوهش های دیگر نشان داده اند که مواد غذایی سرشار از پلی فنول ها، از جمله چای 
سبز، مبارزانی قدرتمند علیه التهاب هستند. اما مصرف شکر همراه با آنها می تواند 

موجب خنثی شدن آثار مفیدشان شود.
مصرف روغن ماهی

اسیدهای چرب موجود در روغن ماهی می توانند به مهار التهاب مزمن کمک کنند. 
در حقیقت، مطالعات نشان داده اند که مصرف ۹۶۰ میلی گرم اسید ایکوزاپنتانوئیک 
)EPA( و ۶۰۰ میلی گرم اسید دوکوزاهگزائنوئیک )DHA( در روز می تواند به میزان قابل 

توجهی سطوح پروتئین واکنشی C را کاهش دهد.
استفاده از ادویه های ضد التهاب

زردچوبه و زنجبیل دو گزینه عالی برای مقابله با التهاب هستند. شما می توانید از آنها در 
دستورالعمل های غذایی مختلف استفاده کنید.

قند؛ عامل خطر مشترک برای بیماری هایی جدی

متخصص تغذیه گفت:آلو، کشمش، گوجه فرنگی، عسل، 
اسفناج، تخم مرغ،ماهی و جگر از جمله مواد غذایی خون ساز 

بوده و در تأمین آهن بدن بسیار مؤثر هستند.
سید مرتضی صفوی، متخصص تغذیه  ، درباره »مهمترین 
مواد غذایی خون ساز«، اظهار داشت: چند سال پیش حدود 
۴۵ درصد زنان باردار و شیرده کم خونی داشتند که اکنون این 

میزان به زیر ۱۰ درصد رسیده است.
وی با اشاره به روش های مختلف رفع کم خونی، خاطرنشان 
کرد: یکی از مواد غذایی سرشار از آهن خوراک های دریایی 
مانند ماهی قزل آلا و ماهی تن است؛ البته توصیه می کنیم مردم بیشتر از ماهی های جنوب استفاده کنند؛ چرا که ماهی های این منطقه 

امگا ۳ دارند و این ماده در آب های  آزاد است و منبع بسیار خوبی برای جذب آهن بوده و به کاهش فقر آهن کمک می کند.
این متخصص تغذیه افزود: مصرف میوه هایی همچون آلو، هلو و کشمش به صورت تازه و خشک بسیار مهم است و هر صد گرم هلو تازه 
یا خشک ۶ میلی گرم آهن دارد؛ ضمن اینکه می توانیم از جو دوسر به عنوان یکی از منابع خوب تأمین آهن استفاده کنیم؛ به شکلی که 
مصرف دو قاشق غذاخوری در روز از جو دوسر ۲.۵ میلی گرم از آهن بدن را تأمین می کند و می توانیم جو دوسر را به صورت سوپ یا همراه 

با سالاد استفاده کنیم.
صفوی، گوجه فرنگی را یکی دیگر از منابع بسیار مهم تأمین آهن بدن برشمرد و گفت: گوجه فرنگی ویتامین C زیادی دارد و جذب آهن را 

در بدن بالا می برد؛ ضمن اینکه ویتامین E و بتاکاروتن موجود در گوجه برای سلامت پوست بسیار مفید است.
 E وی با بیان اینکه کره بادام زمینی و عسل از منابع بسیار مهم خون ساز در بدن است، تصریح کرد: بادام زمینی منبع خوبی از ویتامین
است که یک آنتی اکسیدان قوی بوده و از بیماری های قلبی و عروقی و سرطان جلوگیری می کند؛ ضمن اینکه آهن زیادی دارد و به رفع 

کم خونی کمک می کند.
این متخصص تغذیه با اشاره به نقش مهم عسل در کاهش کم خونی در بدن، تصریح کرد: عسل یک ماده طبیعی است و هر صد گرم آن 

۴۵ صدم آهن دارد؛ ضمن اینکه دارای منیزیم و مس بوده و موجب افزایش گلبول های قرمز بدن می شود.
صفوی از اسفناج، شکلات های تیره و تخم مرغ  به عنوان منابع دیگر در تأمین آهن بدن و خون سازی نام برد و افزود: جگر، دل و قلوه )آهن 
هِم( دارند؛ یعنی آهنی که جذب بالاتری از آهن معمولی دارد و بیشتر در مواد غذایی حیوانی است؛ در حالی که آهن غیرهِم در منابع 
گیاهی است و جذب آهن های غیر هِم مشکل تر است؛ در نتیجه آهن هِم در جگر، دل و قلوه زیاد بوده و برای رفع کم خونی توصیه می شود. 

رئیس مرکز تحقیقات سلامت مردان با تأکید بر اینکه 
اکنون ۶۰ درصد علت ناباروری مربوط به مردان است، 
گفت: ژنتیک، محیط کار و برخی بیماری هایی که نیاز به 
جراحی دارند از جمله عوامل موثر در بروز ناباروری است.

سید جلیل حسینی فوق تخصص ارولوژی و رئیس مرکز 
تحقیقات سلامت مردان و بهداشت باروری دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی درباره »ناباروری و میزان شیوع آن 
در کشور«، اظهار داشت: متأسفانه اشکالی که در جامعه 
وجود دارد، این است که اگر زوجینی فرزنددار نشوند، 

ابتدا خانم خانواده را نزد پزشک می برند؛ در حالی که این تصور غلطی است. وی ادامه داد: تا چند سال قبل اعلام می شد ۵۰ درصد 
علت ناباروری مربوط به مردان است و نیم دیگر مربوط به زنان؛ اما امروزه می گویند ممکن است ۶۰ درصد علت ناباروری مربوط به 
آقایان و ۴۰ درصد مربوط به خانم ها باشد؛ در نتیجه هر نفر از زوجین باید نزد پزشک خاص خود بروند و ناباروری مربوط به هر دو زوج 
است. رئیس مرکز تحقیقات سلامت مردان دانشگاه شهید بهشتی خاطرنشان کرد: میزان ناباروری در کشور حدود ۱۵ درصد است؛ 
مطالعات در کشور نیز نشان می دهد این میزان ۱۵ درصد است، اما به صورت مقطعی مطالعات مختلفی به صورت خانه به خانه انجام 

شده که در یک مقطع این میزان حدود ۳ تا ۴ درصد بوده است.
حسینی با تشریح چگونگی انجام مطالعات به صورت مقطعی، خاطرنشان کرد: برای نمونه اگر در یک شهر ما همه خانواده ها را 

کنترل کنیم، ممکن است ۳ درصد جمعیت دچار ناباروری باشند البته ممکن است همین افراد نیز فرزنددار شوند.
وی یادآور شد: برای نمونه فردی ممکن است ۸ سال صبر کند تا دوباره بچه دار شود؛ به عبارتی اکنون این فرد فرزند دارد اما تا ۸ سال 
بعد ممکن است نتواند بچه دار شود؛ در نتیجه در طول مطالعه ۱۵ درصد افراد دچار ناباروری هستند؛ یعنی از جمعیت ۸۰ میلیونی 
که داریم اگر در نظر بگیریم ۱۵ میلیون زوج در کشور وجود دارد، حدود ۱۵ درصد آنها دچار ناباروری هستند؛ به عبارتی حدود ۱.۵ 

میلیون زوج ناباروری دارند.
رئیس مرکز تحقیقات سلامت مردان دانشگاه شهید بهشتی در پاسخ به این پرسش که »مهم ترین علل ناباروری در مردان چیست؟«، 
ابراز داشت: عوامل مختلفی در این موضوع دخیل هستند، مانند ژنتیک، محیط کار و برخی بیماری هایی که نیاز به جراحی دارند، اما 
خوشبختانه درصد زیادی از این علل را می توان با درمان مراقبتی حل کرد؛ برای نمونه خانم ها با درمان های هورمونی خوب می شوند 

و تعدادی از آنها نیز باید به مراکز باروری مراجعه کنند.

یک متخصص تغذیه:

 افراد کم خون  این مواد غذایی را بخورند
رئیس مرکز تحقیقات سلامت مردان :

علت »ناباروری« چیست؟

و  است  ناداشته ها  تکمیل  برای  داشته ها  میان  پیوند  ازدواج 
هنگامی که یک زوج برای رسیدن به هم حاضر به گذشت و 
فداکاری نیست،  در ادامه روند زندگی مشترک با خطر مواجه 

خواهد شد.
یک متخصص روانپزشک و زوج درمانگر در خصوص راهکار 
از  بین زوج ها اظهار داشت:  روابط  و استحکام  کاهش تنش 
مهمترین نکاتی که به شناخت پیش از ازدواج به ویژه زوج های 
جوان کمک می کند، پرسش و پاسخ شفاف، مشخص و جهت 

دار برای کسب اطلاع از خصوصیات فردی یکدیگر است.
سمیرا یزدانی با بیان اینکه ابراز خواسته های طرفین قبل از 
ازدواج به کاهش ریسک ازدواج نامناسب کمک می کند، افزود: 
زوج ها نباید به هیچ عنوان فکر کنند پرسیدن در حوزه های 
مختلف به رابطه آنان قبل از ازدواج لطمه می زند، بلکه بالعکس 
شفاف سازی در امور ساده و معمولی که بسیاری آن را پیش پا 
افتاده فرض می کنند، می تواند بسیاری از عوامل ناشناخته در 
مراحل بعدی زندگی را که شاید قبل از ازدواج خیلی به آن پرداخته 

نمی شود،  روشن و رفع سازد.
وی تصریح کرد: طرفین از تقسیم وظایف و کارهای منزل تا 

انجام امور آشپزی و سلیقه غذایی، میزان حساسیت به نظافت 
و سبک تزئین منزل، ساعت های خواب و بیداری، گذران اوقات 
فراغت، میزان تمایل به معاشرت، تفریحات مورد علاقه، مسافرت 
و نحوه سفرکردن، صحبت در خصوص سلایق حتی ریزترین 
موضوع که شاید بعد از ازدواج به یک کشمکش بزرگ و فرسودگی 

منجر شود، باید با یکدیگر را مورد پرسش و پاسخ قرار دهند.
 این متخصص زوج درمانگر اظهار داشت: زوج ها قبل از ازدواج 
حتما در مورد مسایل مالی بیشتر با یکدیگر صحبت کنند،  هرگز 
فکر نکنند گفت وگو در مورد مسایل مالی دوران رویایی پیش از 
ازدواج آنان را تیره و تار می کند بلکه بر عکس با این کار از یک 

ناهماهنگی بزرگ بعد از تشکیل خانواده جلوگیری خواهد کرد.
یزدانی گفت: گفت وگوی صادقانه درباره نحوه برگزاری مراسم 
ازدواج،  خرید عروسی، محل زندگی و شرایط مالی، نحوه پول 
خرج کردن و میزان پس انداز، انواع سرمایه گذاری و مشارکت در 
تامین مایحتاج زندگی از موضوعات دیگر برای شناخت طرفین و 

کاهش خطر پذیری زوج ها بعد از ازدواج است.
وی با بیان اینکه یکی از نکات مهم در ارزیابی قبل از ازدواج که 
می تواند محل اختلاف و گسست زوجین باشد،  عدم بررسی 

پیش  ها  زوج  افزود:  است،  مقابل  وابستگان طرف  و  خانواده 
از پیوند زناشویی در مورد سبک زندگی خانوادگی و ارتباط با 
خویشاوندان طرف مقابل، رفت و آمد فامیلی، نحوه معاشرت و 
مشارکت در مراسم اقوام دور و نزدیک و آشنایی با سبک و فرهنگ 
زندگی خانواده ها، بطور شفاف برای یکدیگر موارد را روشن کنند.     
یا  و  مذهبی  اعتقاد  دارای  که  زوجهایی  کرد:  تاکید  یزدانی 
سیاسی مشابهی هستند، به دلیل عقاید یکسان در این حوزه 
مهم و زندگی بر طبق آموزش های مذهبی که دارند، مشکلات 
کمتری نسبت به دیگر افرادی که تصمیم به ازدواج با یکدیگر 

دارند،  خواهند داشت.
وی گفت: از آنجایی که بچه دار شدن مسیر زندگی زوج ها را 
تغییر خواهد داد، دیدگاه متفاوت نسبت به فرزند آوری و تربیت 
صحیح کودک چالش بزرگی را میان زوجین رقم خواهد زد. از این 
رو زن و مرد باید پیش از ازدواج در مورد بچه دار شدن حتی نسبت 
به جنسیت آن با توجه به شرایط خاص این دوران، به سوالات 
یکدیگر در این خصوص پاسخ دهند تا در ادامه با مشکل مواجه 

نشوند.
این روانپزشک افزود: زوج ها باید بر سر تعداد فرزندان،  فاصله 

بچه  از  پیشگیری  پسر،  یا  دختر  فرزند  اهمیت  میزان  سنی، 
این  در  اختلافات  بروز  صورت  در  یا  و  تربیت  روش  دارشدن، 

خصوص ضمن مراجعه به مشاور،  با یکدیگر گفت وگو کنند.  

یک متخصص روانپزشک و زوج درمانگر  مطرح کرد

چند توصیه برای کاهش ازدواج پرخطر
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری مأموران قلابی در قم

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۳ سارق حرفه ای در قم خبر داد و گفت: 
افراد مذکور تحت عنوان مامور ناجا، همشهریان را در خیابان مورد بازجویی قرار داده و با 

دریافت وجه نقد و همچنین گوشی تلفن همراه، از محل متواری می شدند. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی  اظهارداشت: در پی سرقت از همشهریان تحت عنوان مأمور 
ناجا توسط راننده و سرنشین یک دستگاه خودرو پژو ۲۰۶ و همچنین راننده و سرنشین 
یک دستگاه خودرو پژو ۴۰۵، با توجه به حساسیت این پرونده، بلافاصله موضوع در 

دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی اضافه کرد: با توجه به گستردگی جرم و سرقت از تعداد کثیری از شهروندان و سوء 

استفاده از هویت و لباس نیروی انتظامی موضوع با جدیت مورد پیگیری قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی متهم اصلی 
دستگیر شد، با توجه به سابقه قبلی خود ابتدا سعی در انکار موضوع داشت اما در 
مواجهه با دلایل و مدارک موجود و پس از رویارویی با مالباختگان، به ۱۵ فقره سرقت با 

همدستی دایی خود و یک تن دیگر اعتراف کرد.
وی افزود: متهمان برای ارتکاب جرم از خودروهای پژو ۲۰۶ و پژو ۴۰۵ استفاده کرده 
و در خیابان افراد را تحت عنوان مأمور ناجا مورد بازجویی قرار داده و در فرصتی مناسب 
وجه نقد و همچنین گوشی تلفن همراه آن ها را سرقت می کردند که با دستگیری ۲ 

همدست دیگر هر دو خودرو نیز توقیف شدند.
سردار آقاخانی به شهروندان توصیه کرد: در برخورد با افرادی که خود را مامور نیروی 
انتظامی و یا سایر سازمان ها و نهادها معرفی می کنند حتماً مدارک شناسایی معتبر 
درخواست کرده و در صورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک موضوع را در اسرع وقت از 

طریق تماس با ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.
 

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد

کلاهبرداری تلفنی با شگرد برنده شدن
رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص تازه ترین شگردهای برداشت غیر مجاز از 
حساب مردم گفت: برخی کلاهبرداران طی تماس با افراد و اطمینان از فعال بودن 
سامانه بام یا اپلیکیشن بله و با جلب اعتماد از طریق مهندسی اجتماعی قصد شیادی 

دارند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: مردم بایستی هوشیار باشند تلفن همراه، اس ام اس 
و عابربانک سه ضلع اصلی کلاهبرداری  تلفنی است، برخی شیادان با سوء استفاده از 

ناآگاهی مردم، حساب های بانکی آن ها را به روش های مختلف خالی می کنند.
وی تسریع کرد: حیله هایی مانند برنده خوش شانس مسابقات رادیویی و تلویزیونی، 
سفر هدیه به زیارت اماکن مقدس، موفقیت در قرعه کشی بانک ها و موسسات مالی 
استفاده  آن  از  باختگان  مال  فریب  جهت  تلفنی  کلاهبرداران  که  هستند  مواردی 

می کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم افزود: این شیادان به قدری مسلط و به طرق مهندسی 
اجتماعی حرفه ای عمل می کنند که اقشار مطلع و تحصیلکرده جامعه هم ممکن است 

مورد فریب آن ها واقع شوند.
وی گفت: در بیشتر موارد این کلاهبرداران با جعل عناوینی فریبنده، از طریق تلفن 

همراه یا پیامک با مالباختگان ارتباط اولیه را برقرار می کنند.
سرهنگ موالی ادامه داد: در تازه ترین شگردها، کلاهبرداران طی تماس با افراد 
و اطمینان از فعال بودن سامانه بام یا اپلیکیشن بله آن ها با جلب اعتماد به وسیله 
مهندسی اجتماعی اطلاعات لازم من جمله اطلاعات هویتی و کدملی قربانی را بدست 
آورده و و پس از گرفتن کد ارسالیبه شماره تماس وی به حساب آن ها دسترسی پیدا 

کرده و اقدام به انتقال غیر مجاز وجوه به صورت اینترنتی می کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم به شهروندان توصیه کرد: در صورت دریافت پیامک های 
مشکوک و تماس های تلفنی تحت عنوان برنده شدن، با مراجعه حضوری به بانکها و 
تماس تلفنی با شماره های رسمی صدا و سیما از صحت گفته های فرد تماس گیرنده 

مطلع شده و فریب پیام ها و تماس های این چنینی را نخورند.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

افزایش ساعات کاری مرکز تعویض پلاک 
استان قم 

سرپرست پلیس راهور استان قم از افزایش ساعات کاری مرکز تعویض پلاک استان قم 
در اسفند ماه ۹۸ خبر داد. 

 سرهنگ علی حسن قیصری اظهارداشت: در راستای خدمات رسانی بیشتر به مردم 
در ایام پایان سال و همچنین افزایش نقل و انتقالات وسایل نقلیه و مراجعات مردمی به 

مرکز تعویض پلاک قم، ساعات کاری این مرکز افزایش می یابد.
وی گفت: برای تسهیل و تسریع در ارائه خدمات شماره گذاری و پس از شماره گذاری 
به متقاضیان و جلوگیری از ایجاد ازدحام و تراکم کاری در روزهای پایانی سال بدین 

وسیله ساعات کار مرکز تعویض پلاک بشرح ذیل افزایش می یابد:
از تاریخ ۱۰ اسفند ماه الی ۱۶ اسفند ماه تا پایان ساعت ۱۵:۳۰

از تاریخ ۱۷ اسفند ماه الی پایان اسفند ماه تا پایان ساعت ۱۶:۰۰
سرپرست پلیس راهور استان قم در پایان از شهروندان خواست، برای تعویض پلاک 

برنامه ریزی کنند و این کار را به روزهای پایانی سال موکول نکنند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم :

نقش پلیس در سطح جامعه چشمگیر است
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم تاکید کرد: نقش پلیس در سطح جامعه 

چشمگیر است. 
سرهنگ "پیام کاویانی" در جمع کارکنان پلیس امنیت عمومی استان، امنیت را مقوله 
ای فراگیر و گسترده و یک نیاز همگانی دانست و اظهارداشت: لازمه تامین امنیت 

نیازمند مشارکت عمومی آحاد جامعه است.
وی افزود: استکبار جهانی برای هدف قرار دادن نظام جمهوری اسلامی از هیچ تلاش 
و کوششی دریغ نکرده است و سخت ترین آن ها، از جنگ تحمیلی گرفته تا اقدامات 
خرابکارانه و ضد امنیتی که در سنوات گذشته انجام داده اند ولی بحمدالله تمامی توطئه 
های و تهدیدهای خارجی توسط فرامین و توصیات نورانی مقام معظم رهبری)مدظله 
العالی( به وسیله حضور مردم بصیر ایران در صحنه، خنثی شده است . سرهنگ کاویانی 
بیان کرد: انسان ها در تمام طول تاریخ به آموزش و هدایت نیاز داشته اند و خداوند 
به همین دلیل پیامبران را برای هدایت انسان ها فرستاد. وی با اشاره به وقوع جرایم و 
آسیب های اجتماعی در جامعه، توجه به دین و معنویت را در پیشگیری از بروز جرایم 
موثر دانست. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم در ادامه به اهمیت محبت و پیوند 
اعضای جامعه اشاره کرد و گفت: باید پیوند عاطفی بین همسایه ها بیشتر و اگر حمایت 
معنوی همسایه از همسایه صورت پذیرد ما شاهد کاهش آسیب هایی مانند اعتیاد و 
سرقت خواهیم بود. سرهنگ کاویانی تصریح کرد:ما باید نقش اجتماعی خود را در 
سطح جامعه به خوبی ایفا کنیم و برای حفظ امنیتی که زبانزد تمام دنیا حتی دشمنان 
مان است با تمام قوا کوشش کنیم. رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم با اشاره 
به تلاش دشمن برای بر هم زدن امنیت افزود: به برکت نهادینه شدن فرهنگ ایثار و 
شهادت و تلاش و کوشش دستگاه های امنیتی و به واسطه وجود ولایت و رهبری به 

عنوان خیمه نظام جمهوری اسلامی دشمنان تاکنون به اهداف خود دست نیافته اند.

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد:

نجات جان سه تن در حادثه واژگونی منجر به 
حریق در جاده سلفچگان

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: امدادگران پایگاه سلفچگان 
در عملیاتی سخت اقدام به امدادرسانی و اطفای حریق خودروی واژگون شده کردند.

هادی سلیمی  اظهاراشت: بر اثر واژگونی و حریق یک دستگاه ۲۰۶ که ساعت ۱۳ و 
۵۵ دقیقه جمعه ۲ اسفند در کلیومتر ۸ سلفچگان قم رخ داد، به سه نفر از هموطنان 

توسط امدادگران پایگاه امداد جاده ای سلفچگان امداد رسانی شد.
وی بیان کرد: در این تصادف که خودرو پس از واژگونی و انحراف دچار حریق شده 
بود سرنشینان که یک آقا و خانم به همراه یک کودک بودند بلافاصله با همکاری مردم از 
خودروی در حال حریق خارج شدندو توسط امدادگران به مکان امن منتقل و اقدامات 

اولیه برای نجات آنها صورت گرفت.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: سه نفر مصدوم این 
حادثه پس از ارائه کمک های اولیه با توجه به وخامت حال حادثه دیدگان علاوه بر انتقال 

به آمبولانس زمینی در نهایت با بالگرد اورژانس به مرکز درمانب اعزام شدند.
سلیمی گفت: پس از انتقال مصدومان در دو مرحله، حریق خودروی واژگون شده 

توسط امدادگران پایگاه امداد جاده ای سلفچگان اطفا شد.

اجتماعی

عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت گفت: تصمیم گیری درباره 
قرنطینه قم با وزرات بهداشت نیست و ارگان های دیگر باید این کار انجام دهند.

»مینو محرز« عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش در گفت و گو با ایلنا در پاسخ به این سوال که آیا وزارت بهداشت باید قرنطینه 
استان قم را در دستور کار قرار دهد؟ گفت: می توانند توصیه کنند که قرنطینه انجام 
شود، اما این تصمیم با وزرات بهداشت نیست و ارگان های دیگر باید قرنطینه را انجام 
دهند، اما آنطور که شنیده ام، اماکنی که تجمع در آن زیاد است را تعطیل کرده ا ند  
و مدارس نیز تعطیل شده اند و از تجمع در این شهر در حال جلوگیری هستند که 

اقدامات خوبی است.
محرز در پاسخ به این سوال که آیا وزارت بهداشت باید درخواست دهد که شهرهایی 
که در آنها شیوع بیماری بالا است، قرنطینه شوند؟ گفت: بله، این درخواست باید از 

سوی وزارت بهداشت انجام شود.
او درباره کمبود کیت تشخیصی کروناویروس در کشور نیز گفت: الان که شروع 
اپیدمی است، نیاز به کیت های تشخیصی بسیار بیشتر است، چرا که باید بیماری 
مشخص شود و از طرفی وقتی بیماری شروع می شود و تعداد تست ها بالا می رود، نیاز 
به کیت تشخیصی نیز بیشتر می شود، اما باید این نکته را در نظر گرفت که ما در شرایط 
تحریم قرار داریم و البته در این شرایط خاص برنامه  داریم و می شود از طریق  سوئیس 
دارو و تجهیزات پزشکی وارد کرد و فکر نمی کنم مشکلی در این زمینه داشته باشیم، 

اما این فرایند طول می کشد.
باید کیت تشخیصی بیشتری وارد کشور شود

عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت تاکید کرد: با توجه به اینکه 
در آغاز اپیدمی هستیم و احتیاج به تست از مراجعه کننده ها بیشتر است، در نتیجه باید 

کیت بیشتری وارد کشور شود.
عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت درباره علت شیوع سریع و 
گسترده بیماری  کرونا در برخی شهرهای کشور گفت: زمانی که مشخص می شود، 
این بیماری در کشور وجود دارد، در نتیجه شک و شبهه بیشتر می شود و موارد بیشتری 
پیدا می شود. وقتی که هنوز موردی را گزارش نکردند، کسی به فکر بیماری نیست و 
از زمانی که گزارش می شود، وحشت  و اضطراب در جامعه ایجاد می شود که چه در 

جامعه عمومی و چه در جامعه پزشکی بدترین چیز برای مقابله با بحران است.
محرز ادامه داد: در این شرایط همه باید خونسردی خود را حفظ کنند و مسائل علمی 
و توصیه هایی که از طریق رسانه های معتبر منتشر می شود را مورد توجه قرار دهند. 
همچنین پزشکان، پیراپزشکان و کارکنان بهداشتی حاضر در بیمارستان ها و مراکز 
درمانی باید اطلاعات دقیقی از حفظ خودشان داشته باشند و احتیاط های همه جانبه 
استاندارد را رعایت کنند،  اما متاسفانه آگاهی راجع به این بیماری منجر به نگرش 
مثبت و تاثیر روی عملکرد نشده است، در نتیجه اکنون پرسنل پزشکی هم وحشت زده 
هستند، در حالی که باید علمی و منطقی و براساس ضوابط سازمان جهانی بهداشت 

با این بیماری برخورد کنند تا هم خود حفظ شوند و هم انتقال به بقیه کمتر شود.
او در خصوص منشا انتقال کرونا ویروس در قم اظهار داشت: در قم تعدد کارگاه ها 
زیاد است و کارگران خارجی از جمله کارگران چینی در این استان حضور دارند که 

تعداد آنها زیاد هستند و حتما در کشور رفت و آمد هم کرده اند.
عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت، درمان و آموزش در پاسخ 
به این سوال که این بیماری از چه زمانی وارد کشور شده است؟ اظهار داشت: اینکه 
از چه زمانی ویروس وارد کشور شده را نمی دانم، اما از چند روز پیش رسما مشخص 
شد که بیماری وجود دارد، اما قاعدتا باید از همان زمانی که شروع شده، در ارتباط با 
مسافرت ها برخورد می کردند، چرا که از همه دنیا در قم حضور دارند،  از طرفی با توجه 

به تعداد زیاد کارگاه در قم و اطراف آن افراد چینی و خارجی زیاد هستند.
در دوره کمون یا نهفتگی ویروس کرونا علائم بیماری معلوم نیست

محرز در پاسخ به این سوال که ابهامات بسیاری برای مردم درباره دوره نقاهت و درمان 
بیماری وجود دارد که نگرانی های زیادی را ایجاد کرده است؟ گفت: دوره کمون یا 

نهفتگی ویروس کرونا دو تا ۱۴ روز و به طور متوسط ۷ روز است و در این مدت علائم 
بیماری نشان داده نمی شود، اما بیماری وجود دارد و سازمان جهانی بهداشت به طور 
قطعی مطمئن نیست که آیا این دوره آلوده کننده هست یا خیر؟ اما بیماری دیر نشان 
داده می شود و قدرت بیماری زایی و انتقال به بقیه بیشتر از بقیه انواع ویروس کرونا 

است،  اما میزان مرگ و میر و شدت بیماری خیلی کمتر از  بقیه است.
کرونا در بین ویروس ها استثناست

او درباره مدت زمان بهبود فرد مبتلا به کرونا گفت: این امر نسبی است و برخی از 
بیمارانی که خودم با آنها برخورد داشتم بعد از دو هفته شدت علائم را نشان دادند 
و عارضه ریوی را پیدا کردند، در نتیجه این مساله متفاوت است، اما در مجموع دوره 
ویروس ها  سایر  به  نسبت  کرونا  نهفتگی  دوره  است.  کوتاه  ویروسی  بیماری های 
طولانی تر است، در حالی که برای عفونت های ویروسی بعید است که دوره نهفتگی 
تا ۱۴روز طول بکشد. ویروس معمولا وقتی وارد بدن شد، سریعا علائم وجود آن ظاهر 
می شود، اما درباره کرونا استثنا است و اینگونه نیست و یکی از خصوصیات آن این 

است که دوره نهفتگی طولانی تری دارد.
محرز در ادامه گفت: چک کردن تب مسافران در فرودگاه ها، تنها افرادی را که به 
تازگی مبتلا شده باشند را مشخص می کند، اما ممکن است، فردی در دوره نهفتگی 
باشد و بیماری در آن نشان داده نشود و بعد مشخص شود. در نتیجه باید به مسافران 
این آگاهی داده شود که اگر به کشوری که در آن شیوع ویروس شدید است، سفر 

می کنند دو هفته را برای بروز علائم ویروس کرونا در نظر بگیرند.
او تصریح کرد: در نتیجه دو ویژگی می توان برای کرونا در نظر گرفت؛ ویژگی اول این 
است که دوره نهفتگی آن طولانی است و ممکن است بعد از دو هفته و یا یک هفته 
خود را نشان دهد و همچنین قدرت بیماری زایی و انتقال از یک انسان به انسان دیگر 
بیشتر از سایر ویروس ها است،  در حالی که میزان مرگ ومیر آن خیلی پایین تر از باقی 
ویروس ها است. عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش در پایان درخصوص موارد بهداشتی که باید توسط مردم رعایت شود، گفت: 
در مجموع وقتی مشکلی برای سلامت جامعه پیش می آید، تنها وظیفه معطوف به 
وزارت بهداشت نیست و همه باید دست به دست هم دهند و اطلاع رسانی صحیح 
صورت گیرد. فضای مجازی مردم را سردرگم کرده است، چرا که برخی از آنها اطلاعات 
خیلی خوبی می دهند، در حالی که برخی اطلاعات را بسیار بزرگنمایی می کند. عدم 
آگاهی به کل جامعه و حتی گروه پزشکی و ارائه دهندگان خدماتی بهداشتی به مردم 
باعث ایجاد ترس و وحشت بین مردم می شود و باید به این مسئله توجه و دقت شود.  

مینو محرز عضو کمیته کشوری بیماری های عفونی وزارت بهداشت:

نرجس نیازمند با قدردانی از حضور حماسی مردم قم در انتخابات:تصمیم  گیری درباره قرنطینه قم با وزارت بهداشت نیست

به وظیفه عمل کردم ازهمه رای دهندگان 
تشکر می کنم

نرجس نیازمند کاندیدا مستقل یازدهیمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه 
انتخابیه قم با صدور پیامی از آحاد مردم قم که باحضور پرشور خود در انتخابات  افتخاردیگری به 
افتخارات شهر مقدس قم و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران  افزودند تقدیر و تشکر کردند.

متن این پیام بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

من لم یشکر المخلوق، لم یشکر الخالق
درود خدا بر شما مردم انقلابی قم، که با حماسه حضور پرشور خود پای صندوق های رای 
صفحه تابناک دیگری در کتاب پر افتخار انقلاب اسلامی رقم زدید. در مقابل این اراده، وفاداری 
و تصمیم شما سرتعظیم فرود می آورم و شادمانم که یکبار دیگر دفاع جانانه خود را از نظام 

اسلامی به همه دنیا نشان دادید.
در سال جاری بارها نشان دادید که وقتی پای آرمان ها پیش بیاید دیگر کم و کاستی ها معنا 
ندارد، بارها با حضورتان جواب یاوه گویی های دشمنان ایران زمین را داده اید.از حضور در 
مراسم باشکوه تشییع سردار رشید اسلام حاج قاسم سلیمانی تا مشارکت در راهپیمایی بیست 
و دوم بهمن و بوجود آوردن انتخاباتی باشکوه، هرکدام مهر تاییدی بر ارکان نظام بود و از همین رو 
بارها و بارها از این همه اعتماد و اراده سپاسگزارم. پیروز این میدان شما مردم همیشه در صحنه 
و پیشرد استان هستید که با حضور خود تا آخرین ساعات رای گیری "جشن ملی انتخابات"را 
رقم زدید. در انتخابات یازدهمین دوره ی مجلس شورای اسلامی با پشتوانه مردمی و بصورت 
مستقل وارد عرصه شدم، و زمانی که با تمام توان به نشر منویات مقام معظم رهبری و چکیده ی 
گام دوم انقلاب پرداختیم، پیروز این انتخابات بودیم چرا که به رسالت خود عمل کردیم و لحظه 

ای که همه از خود می گفتند  از کلام رهبر عزیزمان گفتیم.
اتحادی از جوانان ،فرهنگیان،  دانشجویان و بانوان را ایجاد کردیم که بطور مستقل شگفتی 
ساز شدند و این یک پیروزی بزرگ بود. به آن ها قول میدهم این اولین قدم در راستای رسیدن 
به اهدافمان باشد.همچنین به منتخبین مردم استان قم در یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی تبریک میگویم و برای موفقیتشان در خدمت رسانی به مردم و نیل به اهداف عالی 
کشور عزیزمان دعا میکنم. اینک که فرصت خدمت در کسوت نمایندگی را ندارم به احترام آرای 
شما بر خود فرض می دانم که همه شعارها و برنامه ها را در قامت مطالبات و درخواست های 
عمومی پیگیری کنم، چرا که تک  تک این آرا نشان دهنده ی اعتماد شما و پشتوانه ای برای 
پیش قدم شدن در مسیر حل مشکلات استان است  برای جلب رضایت مردمی که با وجود 
شرایط سخت باز هم پای کار آمدند تلاش نمایم. ما می توانیم برای ارتقاء وضعیت زندگی اقشار 
مردم این راه را با قوت ادامه دهیم تا استان قم از هرگونه تبعیض ناعادلانه در توزیع امکانات عاری 
شود و شهری در تراز انقلاب اسلامی بسازیم.در پایان تقدیر می کنم از عوامل برگزاری انتخابات 
اعم از شورای محترم نگهبان، وزارت کشور، مجریان و ناظران که با تلاش خستگی ناپذیر خود 

در برگزاری هرچه بهتر انتخابات تلاش نمودند.
پیروز و سربلند باشید
نرجس نیازمند

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

انتقال زباله های عفونی بیمارستان های 
کامکار و فرقانی با ناوگان ویژه

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از انتقال زباله های عفونی 
بیمارستان های کامکار و فرقانی با ناوگان ویژه خبر داد.

سیدمحسن میرهادی در جلسه آموزش و پیشگیری از شیوع بیماری های واگیردار با حضور 
ناظران خدمات شهری مناطق، با تاکید بر رعایت موارد بهداشتی از سوی نیروهای خدمات 
شهری و فضای سبز، اظهار کرد: رعایت الزامات بهداشتی و سلامتی از سوی پیمانکاران و 

کارگران خدمات شهری باید نظارت شود.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به لزوم آموزش کارگران 
در خصوص نشانه های بیماری های ویروسی، تصریح کرد: خصوصا در مورد ویروس کرونا باید 

پاکبانان و کارگران فضای سبز توجیه شوند تا با تدابیر بهداشتی به کار خود ادامه دهند.
میرهادی با تاکید بر ضرورت اهتمام نیروهای شهرداری بر استمرار خدمت به شهر، گفت: ما 
نمی توانیم نظافت شهر را به دلیل شیوع بیماری یا هرچیز دیگری تعطیل کنیم و باید تدابیر لازم 

در خصوص پیشگیری از این مسائل اندیشیده شود.
وی با اذعان به اینکه انتقال زباله های عفونی بیمارستان های کامکار و فرقانی با ناوگان ویژه 
انجام می شود، خاطرنشان کرد: باید نظارت کامل صورت گیرد که پسماند این مراکز که به 
عنوان مرکز ویژه بستری بیماران مشکوک به ویروس کرونا هستند با رعایت کامل الزامات 

بهداشتی و انتقال پسماندهای عفونی صورت گرفته و به درستی دفع شود.
مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم ضدعفونی مستمر ناوگان 
انتقال پسماند را مورد تاکید قرار داد و افزود: دستورالعمل های مراکز بهداشتی نیز باید مستمر 

رصد شده و رعایت شود.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اعلام کرد

 نظافت و ضدعفونی تمامی ناوگان حمل و 
نقل عمومی شهر قم

 مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از آماده باش کامل نیروهای ستادی و اجرایی 
برای اجرای دستورالعمل های بهداشتی پیشگیری از شیوع بیماری های واگیردار در ناوگان 

حمل و نقل عمومی شهر قم خبر داد.
امیر یزدی بیان داشت: کلیه تمهیدات و اقدامات لازم از قبیل تهیه مواد ضدعفونی برای 
شستشو و پاکسازی  داخل ناوگان، محلول ضد عفونی برای رانندگان و آموزش پرسنل و 

رانندگان بخش حمل و نقل عمومی انجام شده است.
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم ادامه داد: دستورالعمل های بهداشتی از طرق 
مختلف در اختیار رانندگان قرار گرفته و اطلاعیه های بهداشتی نیز در اسرع وقت در تمامی 

ناوگان توزیع می گردد.
یزدی همچنین با اعلام شستشو و ضدعفونی مداوم اتوبوس های شهری، گفت: طبق 
دستورالعمل های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، ضدعفونی اتوبوس ها با مواد و 

محلول های شستشو و ضدعفونی هر شب در پایانه مرکزی اتوبوس رانی انجام می گردد.
وی در ادامه از شهروندان خواست ضمن رعایت مسائل بهداشتی و پیشگیری از شیوع 
بیماری های واگیردار، حتی المقدور از کارت بلیت شهروندی بجای پول نقد برای پرداخت کرایه 

استفاده نمایند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد

اکران پیام های پیشگیری از کرونا در 
سازه های تبلیغاتی 

امکانات  و  تبلیغاتی  سازه های  گفت:  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
شهرداری در اختیار دانشگاه علوم پزشکی برای اکران پیام های پیشگیری از کرونا قرار گرفته 

است.
 مهدی کلانترزاده با تاکید بر اینکه مدیریت شهری آماده هرگونه همکاری با مجموعه دانشگاه 
علوم پزشکی قم و کادر بهداشت و درمان برای جلوگیری از گسترش و پیشگیری از ویروس 
کرونا است، اظهار کرد: شهرداری قم تمام تدابیر لازم در این خصوص را در بدنه مدیریت 
شهری اندیشیده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه تمام 
واحدهای زیرمجموعه شهرداری خصوصا سازمان مدیریت پسماند همچون گذشته ملزم به 
رعایت موارد بهداشتی هستند، خاطرنشان کرد: در راستای اطلاع رسانی صحیح و به موقع به 

مردم نیز امکانات شهرداری در اختیار مجموعه بهداشت و درمان قرار گرفته است.
کلانترزاده با تاکید بر اختصاص بخشی از فضاهای تبلیغاتی و اطلاع رسانی شهر به اکران 
پیام های بهداشتی و پیشگیری از کرونا، گفت: ۲۰ سازه پرتابل، ۴ عرشه پل و استندها و 
فضاهای تبلیغاتی آویز در شهر به این امر اختصاص یافته است تا اکران پیام های پیشگیری این 

بیماری از سوی دانشگاه علوم پزشکی صورت پذیرد.

جمع آوری تبلیغات انتخاباتی از سطح شهرقم
تبلیغات نامزدهای انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی پس از پایان روند اخذ 

رای از سطح شهر جمع آوری شد.
به گزارش شهرنیوز، با توجه به پایان روند اخذ رای انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و اولین میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، آثار تبلیغاتی نامزدها به 

سرعت به همت مجموعه نیروهای خدمات شهری شهرداری قم پاکسازی شد.
براساس این گزارش، اخذ رای انتخابات مجلس ساعت ۲۳:۳۰ جمعه شب به پایان رسید و 
طبق برنامه ریزی صورت گرفته از سوی مدیریت شهری، پاکسازی تبلیغات نامزدها پس از اتمام 

زمان رای گیری انجام شد.
با توجه به اینکه سازمان زیباسازی شهرداری قم بیش از ۴۵۰ فضای تبلیغاتی ویژه را برای 
تبلیغات انتخابات در نظر گرفته بود پس از پایان روند انتخابات، این فضاها جمع آوری و 

دیوارنوشته ها، بنرها، پوسترهای نصب شده نیز پاکسازی شد.
تبلیغات انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از ۲۳ بهمن آغاز شده بود و تا 
ساعت ۸ صبح روز پنجشنبه اول اسفند ماه ادامه داشت همچنین روند اخذ رای  در شعب نیز در 

ساعت ۲۳:۳۰ روز جمعه دوم اسفند ماه به پایان رسید.

 روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم با انتشار هشدارهایی 
به شهروندان از آنان خواست: تا زمان کنترل کامل کرونا ویروس 
حتی الامکان از حضور در اماکن عمومی و شلوغ خودداری 

کنید.
بر اساس این گزارش،  در یکی از این توصیه ها آمده است که 
استفاده از ماسک برای پیشگیری از کرونا ویروس، ترجیحا برای 

بیماران و اطرافیان آن ها و نیز در اجتماعات توصیه می شود.
این اطلاعیه همزمان با توصیه دو تن از مراجع تقلید آیات 
جعفر سبحانی و ناصر مکارم شیرازی مبنی بر ضرورت توجه به 
توصیه های پزشکی از جمله عدم حضور در اجتماعات و اماکن 
عمومی منتشر شده است.  دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
همچنین با تاکید بر این که زدن ماسک برای همه لازم نیست، 
توصیه کرده است که با کاهش مدت زمان نگاه کردن و یا گوش 
دادن به اخبار رسانه های مختلف در خصوص بیماری کرونا 

ویروس نگرانی خود را کاهش دهید.
در این توصیه ها آمده است: مهم ترین علایم بیماری کرونا 
ویروس، تب، سرفه، گلودرد، سردرد و بدن درد می باشد و برای 
پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا باید دست ها را مرتب با آب 
و صابون بشویید، از دست دادن و روبوسی خودداری و هنگام 

عطسه و سرفه از دستمال استفاده کنید.
سایت این دانشگاه با انتشار ویدئویی از وزیر بهداشت،  درمان 
است  ممکن  است:  آورده  وی  از  نقل  به  پزشکی،  آموزش  و 
افرادی دچار علایم بیماری شده باشند، اما همه آن ها کرونا 
نیست؛ برای تشخیص این بیماری سه بار باید آزمایش انجام 
شود، مرحله آخر آزمایشی است که در انستیتو پاستور انجام 
می شود و اگر این مرکز امضا کند به عنوان مبتلا به کرونای 

جدید است. سعید نمکی افزود: تهاجم و کشندگی ویروس 
کرونا از ویروس H۱N۱ که پاییز امسال کنترل کردیم به مراتب 
کمتر است و حتی مرگ آوری آن از سارس که در سال ۲۰۰۳ در 

چین شایع شد هم کمتر و ویروس ضعیف تری است.
با بیان این که مشکل فقط سرایت بیشتر این ویروس  وی 
است که افراد بیشتری را درگیر می کند، ادامه داد: بر اساس 
پروتکل های سازمان بهداشت جهانی افراد که علایم بیماری 
را داشته باشند و به چین یا کشورهای آلوده سفر کرده باشند 

به عنوان افراد مشکوک با آن ها برخورد می کنیم.
قم  در  که  مبتلایی  افراد  از  کرد: هیچ یک  وی خاطرنشان 
گزارش شد، سفری به کشور خارجی نداشتند؛ حتی طبق 
کرونا  ویروس  به  آلوده  افراد  با  تماسی  هیچ  خودشان  اعلام 
نداشتند، به همین علت همکاران ما در قم طبق پروتکل این 

افراد را به عنوان افراد مشکوک تلقی نکردند.
نمکی گفت: با مشاهده تابلوی بیماری در این افراد و ابتلای 
آن ها به عفونت دوطرفه تنفسی مشکوک شدند و بعد از بررسی 
به این باور رسیدند که این افراد از نظر کرونا هم بررسی شوند 
که در مورد دو بیمار در استان قم نمونه برداری و آزمایش کرونا 

مثبت شد که متاسفانه فوت کردند.
وی افزود: پس از مشکوک شدن به این بیماران تیم وزارت 
بهداشت در بیمارستان مستقر و پس از بررسی مشخص شد 
و کار گسترده ای بر اساس پروتکل های سازمان بهداشت برای 
این بیماران انجام شد و متوجه شدیم که تعدادی از این بیماران 
با افرادی که از قم به شهرهای دیگر سفر کرده اند در تماس 
بوده اند به عنوان نمونه یک نفر که طبیب ما بود به اراک سفر 

کرده بود.

مساعدی  حال  اول  روزهای  در  که  پزشک  این  گفت:  وی 
نداشت، اکنون رو به بهبود است؛ در اراک از هشت نفر دیگر هم 

تست گرفته شد که همگی منفی بود.
وزیر بهداشت افزود: هم زمانی بروز مواردی از ویروس کرونا و 
شیوع ویروس آنفلوانزا در کشور کار را سخت کرده است و اکنون 
با نگاه سختگیرانه در مرحله اول همه موارد مشکوک را به نگاه به 
کرونا می سنجیم، درحالی که خیلی از نقاط دنیا برعکس این را 
می گویند. وی تاکید کرد: هر موردی از این ویروس را پیدا کنیم 
و ثابت شود صادقانه به مردم اعلام می کنیم و مردم مطمئن 

باشند که هیچ موردی را پنهان نمی کنیم.
توزیع 168 هزار ماسک در داروخانه های

 شبانه روزی قم 
 ۱۶۸ هزار ماسک سه لایه در ۳۲ داروخانه شبانه روزی استان 

قم توزیع شد.
 بر اساس اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مراکز 
داروخانه ای موظف هستند با قیمت ۵۰۰ تومان ماسک ها را در 
اختیار همشهریان قرار دهند. گزارش حاکی است: شهروندان 
از واحدهای داروخانه ای  در صورت مشاهده تخلف هر یک 
موارد را به سامانه ۱۹۰ گزارش دهند. دانشگاه علوم پزشکی 
استان قم همچنین از توزیع محموله بزرگ و جدید ماسک طی 
روزهای آینده در سطح استان خبر داده است.  در پی فوت 
چهار بیمار مشکوک به ابتلا به کرونا در قم، مدارس، دانشگاه ها 
و مراکز حوزه های علمیه قم روز پنجشنبه و شنبه جاری تعطیل 
اعلام شد؛ همچنین در تازه ترین خبر، تمام مراکز علمی این 
استان تا یک هفته و مراکز حوزوی نیز روز یکشنبه هفته جاری 

تعطیل شدند.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم  خواستارشد
مردم به اماکن شلوغ نروند

 ویروس کرونا که امروز تا حدود زیادی به یک نگرانی جهانی تبدیل شده در حالی به ایران 
رسیده است که در فضای عمومی جامعه هنوز به صورت جدی مورد توجه قرار نگرفته و عمدتا 

با شوخی و مزاح همراه شده است.
در حالی که نهادهای بهداشت و درمان کشور از هشدارهای جدی جهت مقابله با ویروس 
کرونا و ابتلا به آن خبر می دهند و رسانه ها تلاش در مهار این ویروس از طریق اطلاع رسانی 
به مردم را دارند مردم گویا قضیه را جدی نگرفته و در مکالمات روزمره حضوری و تلفنی و حتی 

شبکه های اجتماعی این موضوع را هم دست آویزی برای شوخی مزاح خود قرار داده اند.
شوخی های پیرامون ویروس کرونا از نحوه ورود به ایران و ابتلای شهروندان تا نحوه مقابله با 
آن در کشور امروز در شبکه های اجتماعی ، در پیامک های تلفن همراه و تماس های تلفنی 
و غیره چنان دست به دست می چرخد که گویا وخامت شرایط برایشان در صورت شیوع این 

ویروس محرز نشده و موضوع را یک شوخی دم دستی تصور می کنند
این در حالی است که کل جامعه در صورت عدم رعایت نکات بهداشت فردی با یک مساله 
کاملا جدی و حاد مواجه است و امروز این نگرانی نیز به دلواپسی های درگیرشدن بخش 
بیشتری از جامعه به ویروس اضافه شده که نکند جدی بودن ماجرا و لزوم رعایت مسائل 
پیشگیری تحت الشعاع شوخی و طنز قرار گرفته ، زیر سایه این فضا مساله مهم مقابله با شیوع 
ویروس مورد غفلت قرار گیرد. اکنون اگر به فضای مجازی مراجعه کنید با انبوهی از مسخره 
کردن ، شوخی ، لطیفه ، تصاویر طنز آمیز مواجه می شوید که در گروه های مختلف ، استوری و 
پست های شخصی و توییت های کاربران قابل مشاهده است. بیشترین جوک سازی ها مربوط 
به استوری های اینستاگرامی و پیام های توییتری بود که بازدید های بسیاری نیز داشته است. 
در فضای توییتر با هشتک کرونا جوک های مربوط به این ویروس نا خوانده در حال دست به 
دست شدن است. برای مثال یکی از کاربران توییتر نوشت که " چرا آمریکا ما را تحریم کرونا 
نکرد که به مردم ایران سرایت نکند." ،  دیگر نوشت " خدارو شکر که حتی ویروس کرونا نیز 
ما را تنها نگذاشته است" . طنز ویروس کرونا انتخابات مجلس را نیز مستثنی نکردو برخی از 
کاربران توییت کردند که؛ " الان باید به کدام کاندیدا رای بدیم، کاندیدای با کرونا یا بی کرونا" ، " 
کاش نامزدهای انتخابات وقت بیشتری داشتند تا در مورد کرونا هم وعده بدهند: اشتغال زایی 
برای عرصه کرونا".    برخورد عادی و حفظ آرامش در برابر هشدارهای پزشکی و شرایط خاص 
جامعه مسلما نکته بدی نیست و حتی شاید برای پیشگیری از اضطراب و تنش روانی مناسب به 

نظر آید اما برخورد طنزگونه مردم با چنین مساله جدی مسلما حاوی پیام خوشایندی نیست.
مردم نسبت به کرونا جدی باشند

یک کارشناس مسائل اجتماعی معتقد است: ابتلا به ویروس کرونا مساله ای تهدیدآمیز برای 
همه مردم است و اکنون که مسئولان وزارت بهداشت به صورت علنی حضور این ویروس در 
کشور و ابتلا به آن را خبر داده اند، بهتر است به جای شوخی های زننده در مورد آن به مساله ای 
اولویت دار برای آگآهی و تکرار نکات بهداشتی و اهمیت رعایت آنها منجر شود. منوچهر ولی پور 
افزود: شوخی های زننده در مورد ویروس کرونا در حالی است که بسیاری از همشهریان و 
هموطنان ما به خاطر وضعیت جوی سرد زمستان دچار سرماخوردگی و انفلوآنزا هستند که 
اضطراب آنها را با توجه به تشابه علائم این بیماری با کرونا دوچندان می کند و بسیاری از 
جامعه درگیر این بیماری های معمول فصل سرما را نگران و دچار تنش روانی می کند. این 
مددکار اجتماعی ادامه داد: در شرایط حاد کنونی ابتلا به کرونا باید به یک مساله عمومی و 
به چشم بستری خطرناک نگاه شود و ضمن حفظ آرامش جامعه در عین متانت و پرهیز از 

دست آویزکردن آن به عنوان شوخی ، مورد هشدار عمومی از سوی خود مردم قرار گیرد. ولی 
پور گفت: حفظ آرامش جدا از شوخی های ناخوشایند با توجه به این نکته که الزاما مبتلایان 
دچار مرگ نمی شوند، قرنطینه های مردمی و رعایت از سوی خود آنان در صورت احتمال حتی 
ضعیف ابتلا و رعایت نکات بهداشتی و صداقت بیشتر مسئولان بهداشتی با مردم می تواند ما را 
از این برهه روانی رد کند. به گفته او برخورد طنزگونه نسبت به ویروس کرونا و یا هر بیماری دیگر 

می تواند از جدیت مسائل بهداشتی بکاهد و منجر به سهل انگاری عمومی در این زمینه شود.
جوک سازی برای تسکین

یک جامعه شناس و روان شناس بالینی با اشاره به اینکه جوک سازی از پدیده ها فقط مختص 
به ایران نبوده و در همه جوامع رایج است ، گفت: اما جوک سازی از حوادث ، مشکلات مانند 
بیماری کرونا حدود یک دهه است که وارد ادبیات محاوره ای ایرانیان شده است.  فتح الله 
طالبی افزود: اگر بخواهید به لحاظ تاریخی در ایران بررسی کنید، جوک به معنای اینکه دیگران 
را درنظر بگیریم و آنها را موضوع خنداندن دیگران قرار دهیم، در تاریخ ایران جنبه سیاسی 
داشته و پررنگ هم بوده است. وی با بیان اینکه جوک سازی عموما در طبقه متوسط و طبقه 
پایین جامعه شکل می گیرد، ادامه داد: به لحاظ جامعه شناختی، مردمی که از لحاظ قدرت 
و ثروت و یا ارتباط با دارندگان این دو محرکه در اقلیت بودند، از جوک و لطیفه به عنوان ابزاری 
برای رویارویی استفاده می کردند .  به گفته این جامعه شناس ، اما با گذشت زمان، جوک 
ها از مسائل سیاسی و اجتماعی پا را فراتر گذاشته تا اینکه امروز شاهد ورود آن به مشکلات 
اجتماعی هستیم و مسائلی همچون ویروس خطرناک کرونا را نیز در برگرفته است. پس می 
توان دید تا چه حد جوک ها می توانند در مسائل مختلف نفوذ کرده و توسعه یابند و حتی هویت 
سازی کنند. طالبی با بیان اینکه جامعه ایران در چند دهه اخیر با مشکلات و مسائل داخلی 
و خارجی متعددی رو به رو بود، افزود : همواره جوک سازی نخستین و سهل ترین روش برای 
تسکیل مشکلات بود.  وی با اشاره به ویروس کرونا که اکنون به یک مشکل جهانی تبدیل شده 
است ، گفت : جوک ساختن از ویروس کرونا به نوعی تخلیه عصبانی و نگرانی عمومی است 
که با مسخره گرفتن وقایع تلخ به نوعی باعث التیام روحی فرد و جامعه و به خصوص جمعیت 
قربانی می شود. در هر حال اکنون که شیوع ویروس کرونا در کشور به مرحله حساسی رسیده 
است ، آیا در روزهای آینده در فضای واقعی و مجازی کشور و در میان روابط عمومی مردم شاهد 

جوک های بیشتری از ویروس کرونا خواهیم بود؟  

 مردم نسبت به کرونا جدی باشند

لطفا با کرونا شوخی نکنید!
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وزیر صنعت، معدن و تجارت :

تا ۱۴۰۰ در تولید لاستیک های سنگین 
خودکفا می شویم

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت : چهار طرح دیگر در تولید لاستیک  سنگین داریم 
که تا سال ۱۴۰۰ در این حوزه به خودکفایی می رسیم. البته در حوزه تولید لاستیک های 
خودروهای سواری سبک تقریبا به خودکفایی رسیده ایم. رضا رحمانی در مراسم افتتاحیه 
نمایشگاه رونق ملی با بیان اینکه اوایل امسال نمایشگاهی را تحت عنوان اعلام نیازها برگزار 
کردیم که تقاضامحور بود، اظهار داشت: این نمایشگاه ها عرضه محور است اما اوایل امسال 
نمایشگاهی برگزار شد تا سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی نیازهای خود در شرایط تحریم را 
اعلام کنند. وی با بیان اینکه حفظ تولید و اشتغال موجود اولین برنامه ما است، گفت: این 
یک نوع اعلان و درخواست کمک از تمام کسانی است که می توانند در این عرصه حضور 
داشته باشند و کمک کنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به کاهش میزان واردات 
در سال های گذشته اظهار داشت: در سال ۹۷ حدود ۱۲ میلیارد دلار واردات کمتری 
نسبت به سال ۹۶ داشتیم و برنامه  امسال و دو سال آینده هم کاهش واردات تا حدود ۱۰ 
میلیارد دلار است. رحمانی با بیان اینکه به دنبال آن هستیم تا با کاهش واردات، تولید 
داخل را حمایت کنیم، اظهار داشت: تا جایی که امکان داشته باشد واردات را تبدیل به 
کالای داخلی می کنیم. این عضو کابینه دولت دوازدهم ادامه داد: در سال های گذشته هم 
بنده در پست های مختلف بحث رونق تولید را دنبال می کردم اما امسال به برکت فرمایشات 
رهبری روح جدیدی بر این سیاست دمیده شده و هر روز شاهد افتتاح میزهای ساخت 
داخل هستیم که بسیاری از آنها امکان خبری شدن و اطلاع رسانی ندارند. رحمانی با بیان 
اینکه اولویت ما حمایت از ساخت داخل است، گفت: ظرفیت های خوبی برای حمایت از 
ساخت داخل ایجاد شده و در حوزه صنعت و بسیاری از رشته های آن توانمندی بیشتری 
برای توسعه ساخت داخل وجود دارد. وی با اشاره به تقویت تولید لاستیک های سنگین 
در داخل کشور گفت: ۳۰ اردیبهشت ماه امسال نزد رهبری رفتیم و ایشان فرمودند که 
ساخت داخل در اولویت قرار دارد و توجیه اقتصادی در این شرایط مهم نیست بلکه مهمتر 
از آن قطع وابستگی ها است. از این رو در حالی که در سال گذشته همین ایام توانایی ۳۰ 
درصدی در تولید لاستیک سنگین داشتیم، امروز این عدد به ۵۵ درصد رسدیه است. وزیر 
صمت گفت: چهار طرح دیگر در تولید لاستیک  سنگین داریم که تا سال ۱۴۰۰ در این 
حوزه به خودکفایی می رسیم. البته در حوزه تولید لاستیک های خودروهای سواری سبک 

تقریبا به خودکفایی رسیده ایم.
کاهش هزینه های 50 درصدی تولیدات در داخل کشور

 رحمانی با اشاره به انعقاد تفاهمنامه یک میلیارد دلاری با وزارت نفت گفت: ۲۱ بهمن ماه 
تفاهمنامه ای به ارزش یک میلیارد دلار در بخش تولید الکترود با وزارت نفت منعقد کردیم. 
دشمنان گمان می کردند با تحریم سخت این بخش، می توانند ضربه بزرگی به ما بزنند اما 
توانستیم در این بخش به ساخت داخل برسیم. وی ادامه داد: در بخش آلومینیوم و آلمینا 
هم با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا به تولید داخل رسیدیم و تحریم ها خنثی شد. وزیر صمت 
با بیان اینکه مهمترین موضوع در تولید داخل، تامین مالی است، گفت: مرکز حمایت از 
ساخت داخل را راه اندازی کردیم که در این مرکز تمام تولیدات داخل مانیتور می شوند تا 

بتوانیم در واردات این موضوعات را مدیریت کنیم و کالاهای مشابه وارد نشوند.
وی با بیان اینکه ۳۱ درصد کاهش در واردات کالاهای مصرفی داشتیم، اظهار داشت: 
امسال ۱۶۰۰ردیف تعرفه ای را برای واردات ممنوع کردیم. وزیر صمت تاکید کرد: عده ای 
فکر می کنند ساخت داخل به معنای گرانتر تمام شدن محصولات تولیدی در ایران است 
اما توانستیم کاهش ۵۰ درصدی در هزینه تولیدات داشته باشیم و امروز این اطمینان را 

به سرمایه گذاران از حمایت های دولت برای سرمایه گذاری در تولیدات داخلی می دهم.

مرکز آمار: 

در ۶ ماهه امسال بیش از ۲ میلیون تن شیر 
تولید شد

 مرکز آمار اعلام کرد که در ۶ ماهه نخست امسال یک میلیون و ۷۰۰ راس گاو و گوساله 
وجود داشت و ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تن شیر در کشور تولید شده است.

نتایج آمارگیری مرکز آمار از گاوداری های صنعتی در پاییز امسال نشان می دهد که ۲۷ 
هزار واحد گاوداری در کشور فعال است که نسبت به سال ۱۳۹۵ بیش از ۶ درصد افزایش 
یافته است. براساس این گزارش ۶۲ درصد گاوداری های صنعتی شیر تولید می کنند و ۳۸ 
درصد مشغول به پرواربندی هستند.  تولید شیر در ۶ ماهه امسال ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تن 
است. در حالیکه سال گذشت بیش از پنج میلیون تن شیر تولید شده بود. سال گذشته 
۶۵۰ هزار راس گاو پروارشده در گاوداری های کشور بود که نسبت به سال ۱۳۹۷ رشد ۲۱ 
درصدی داشته است. تعداد گاو و گوساله پروار شده در ٦ ماهه اول سال ١٣٩٨ حدود ٣٤٧ 

هزار رأس بوده است. 

 خانه در رکود رشد قیمت را تجربه می کند و افزایش قیمت مسکن نه به دلیل افزایش 
قیمت تمام شده و یا رشد تقاضا، بلکه این نوسان ریشه در بازارهای موازی مثل طلا، ارز و 

بورس دارد که تاثیر منفی خود را روی قیمت مسکن می گذارد.
کارشناسان مسکن می گویند »مسکن ظرفیت رشد قیمت جدید را ندارد« درآمد مردم 
کاهش یافته است و وام های موجود مسکن هم تنها ۱۰ درصد قیمت خرید خانه را 
پوشش می دهد؛ اگر متوسط درآمد خانوار ایرانی را در خوشبینانه ترین حالت بین۴ تا 
۵ میلیون در ماه در نظر بگیریم، سال های زیادی طول می کشد تا یک خانواده بتواند 

خانه ای با متراژ کم در منطقه متوسط شهر خریداری کند.
با این حال وقتی به آمار قیمت خانه در شهر تهران در دو ماه گذشته مراجعه می کنیم 
شاهد افزایش لاک پشتی قیمت ها در پایتخت هستیم. متوسط قیمت هر متر مربع خانه 
از رقم ۱۲ میلیون و ۶۱۷ هزار تومان در آذرماه امسال به رقم ۱۳ میلیون و ۸۸۲ هزار 
تومان رسیده است و نسبت به مدت مشابه در سال قبل بیش از ۲۰ درصد رشد داشته 

است.قیمت خانه در هیچ کشوری متاثر از اخبار غیر رسمی و شایعات افزایش نمی یابد، 
اما اکنون در ایران هر زمان که هیجانی وارد بازارهای ارز، طلا و بورس می شود روی قیمت 

خانه تاثیر می گذارد.
»محمد اسلامی« وزیر راه و شهرسازی اوایل امسال اعلام کرد که »در اتفاقی تاریخی 
قیمت خانه که همیشه متاثر از نرخ تورم بود از تابستان دو سال پیش تا الان متاثر از 

افزایش نرخ ارز بوده است«.
دی ماه امسال خطر جنگ افزایش یافته بود و به همین دلیل قیمت ارز به موازات 
احتمال آغاز جنگ نظامی بین ایران و آمریکا بالا رفت؛ شایعه جنگ معمولا قیمت ملک را 
در هر منطقه ای از کره زمین کاهش می دهد اما در همین ماه و بر اساس آمارهای وزارت 
راه و شهرسازی قیمت خانه در تهران ۳ درصد گران شد. ۴ ماه قبل از آن قیمت مسکن 
روند نزولی به خود گرفته بود که انتظار ذهنی ادامه کاهش قیمت با وجود قرار گرفتن در 

ماههای پایانی سال را افزایش می داد.

»محمود محمودزاده« معاون وزیر راه و شهرسازی معتقد است که شرایط بازار مسکن 
کماکان پایدار است به شرطی که بازارهای دیگر مثل طلا و ارز آن را تحریک نکنند. 

وی در خصوص افزایش قیمت مسکن به خبرنگار ایرنا، گفت: بخشی از افزایش قیمت 
بازار مسکن مربوط به تقاضاها و نیاز بازار است و انتظار ذهنی نیاز به مسکن باعث افزایش 
قیمت می شود که اکنون در پروژه »مسکن ملی« در حال پاسخگویی به این نیاز هستیم.
محمودزاده توضیح می دهد که اکنون نیاز بخش قابل ملاحظه ای از متقاضیان واقعی 
مسکن با این طرح پوشش داده شده است و ابراز امیدواری می کند که به زودی اثراث 

طرح مسکن ملی را روی قیمت مسکن در بازار می بینیم.
وی البته معتقد است که همین حالا پروژه مسکن ملی اثرات خود را روی قیمت مسکن 
گذاشته است و می گوید: حتی اگر بازارهای بورس را بررسی کنید بیشترین شرکت هایی 
که قیمت سهام در آنها رشد دارند شرکت های مبتنی بر صنعت ساختمان هستند و تنها 

دلیل آن بازاری است که این طرح ایجاد کرده است.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی، گفت: سیاست گذاری وزارت راه بر 
تولید مستمر مسکن است تا هم قیمت تمام شده و هم محصول نهایی را باا کمترین عدد 

ممکن به دست متقاضیان برساند.
محممودزاده در خصوص اینکه آیا برای کسانی که قصد خرید مسکن دارند ماه های 
پایانی سال زمان مناسبی است یا خرید خود را به سال جدید موکول کنند، گفت: هیچ 
دلیلی برای افزایش قیمت در بازار مسکن وجود ندارد ولی اینکه چرا شک افزایش قیمت 
در جامعه مطرح است باید گفت: در افزایش قیمت مبنا شهر تهران است چون بیشترین 
سامانه آماری در تهران وجود دارد؛ اکنون در اکثر مناطق شهر تهران شاهد کاهش رشد 
قیمت مسکن هستیم، مثلا در منطقه یک که همیشه به دلیل جذابیت سرمایه گذاری 
شاهد افزایش قیمت هستیم با منفی دو صدم درصد رشد روبرو هستیم. یا در منطقه 
۲۲ که منطقه پر استقبالی برای خرید مسکن است منفی ۹ دهم درصد رشد داریم. این 

سوال مطرح است که چرا در مجموع افزایش قیمت داریم؟
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی، گفت: در منطقه ۱۳ پایتخت که 
هیچ وقت جهش قیمتی نداشتیم در ماه گذشته رشد قیمت داشتیم که روی آمار کل 
شهر تاثیر گذاشت؛ این درحالی است که از نظر علمی آمار فارغ از متوسط که حاصل 
یک اتفاق است باید کلا از سیستم حذف شود تا روی معدل نهایی قیمت مسکن تاثیر 

نگذارد.
به گفته محمودزاده شاید اگر طی چند ماه اخیر در جنوب تهران شاهد افزایش قیمت 

نبودیم روند رشد قیمت در کل شهر تهران منفی می شد.
وی می گوید: ما کماکان اعتقاد داریم شرایط بازار مسکن پایدار است به شرطی که 
بازارهای دیگر مثل طلا و ارز آن را تحریک نکنند.نمی توانیم ادعا کنیم که  بازار مسکن 
از بازارهای مموازی اقتصادی  تاثیر نمی پذیرد و  به همین دلیل به دنبال اعمال سیاست 

هایی هستیم که منجر به ثبات قیمت یا ححداقل تعدیل قیمت ها شود.
محمودزاده ادامه داد: تلاش می کنیم با سیاست های جدید از جمله راه اندازی سامانه 

املاک و اسکان تاثیر قیمت مسکن را از بازارهای موازی اقتصادی به حداقل برسانیم.

کارشناسان مسکن می گویند 

خانه در رکود، رشد قیمت را تجربه می کند

گزارش از حامد حیدری

بازار ارز دوباره به تکاپو افتاده و دیروز قیمت ها شوک قابل توجهی را تجربه کرده اند. باید 
نگران افزایش هایی بود که در دو سال اخیر نمونه آن را چند بار دیده ایم یا این افزایش قیمت 

ناشی از جو روانی خبر FATF است و به زودی فروکش می کند؟ 
در حالی معاملات دلار در روز پنجشنبه هفته گذشته روی نرخ ۱۴هزار و ۴۰۰ تومان پایان 
یافت که روز شنبه با نرخ ۱۴هزار و ۶۶۰ تومان آغاز شد و با رشدی چشمگیر تا لحظه تنظیم 

گزارش به بالای ۱۵هزار و ۳۰۰ تومان رسیده است.
این رشد قیمتی تا کجا ادامه پیدا می کند؟ تمام این ماجراها زیر سر FATF است یا عامل 
دیگری باعث این وضعیت شده است؟ نقش واسطه های بازار ارز در این بین چیست؟ 
این ها پرسش هایی است که سعی کرده ایم در گفت وگو با کارشناسان حوزه ارز به آن ها 
پاسخ دهیم. فرشاد چهاردولی، تحلیلگر بازار ارز در این رابطه به ایرناپلاس می گوید: ما 
پیش از این تحریم بوده ایم و کسی که تحریم باشد، راه دور زدن آن را نیز می داند. با این 
حال، خبر وارد شدن ایران به لیست اقدام متقابل FATF، قطعاً از نظر روانی اثرگذار است. 
وارد شدن به لیست اقدام متقابل، یعنی افزایش شدید محدودیت ها. انتظار داشتیم که بعد 

از انتشار این خبر، افزایش قیمت ارز را شاهد باشیم.
مقاومت هایی در میانه کانال ۱5 هزار تومان

وی در رابطه با میزان اثرگذاری خبر FATF اظهار می کند: امروز که بازار باز شد، مشخص 
شد تقاضای زیادی برای ارز وجود داشته است. با این حال، هر خبر تا جایی کشش دارد و 
پس از مدتی هیجانات آن فروکش می کند. احتمال دارد هنگامی که نرخ دلار به محدوده  
۱۵هزار و ۴۰۰ تا ۱۵ هزار و ۶۰۰ تومان برسد، قدری از هیجانات بازار کاسته شود و یک 
اصلاح قیمتی اتفاق بیفتد. چهاردولی در رابطه با اثر واقعی که وارد شدن ایران به لیست 
اقدامات متقابل FATF می تواند در پی داشته باشد، می گوید: پیش از این نیز تحریم 
بوده ایم و ارتباط بانکی خاصی در حوزه بین المللی نداشتیم. راه هایی که پیش از این برای 
دور زدن تحریم وجود داشته، می تواند اکنون نیز ادامه داشته باشد. اما خبر اخیر از نظر 
روانی می تواند اثرگذار باشد. اخبار منفی این بخش پیش از این تا حدی پیش خور شده بود 
و خبر خیلی ویژه ای نبود و اکثر محدودیت ها قبلا هم وجود داشته است. این تحلیلگر بازار 
ارز درباره روند میان مدت این بازار معتقد است: پیش بینی می شود نرخ دلار در محدوده  

۱۵هزار و ۴۰۰ تا ۱۵ هزار و ۶۰۰ تومان اصلاح داشته باشد. اگر این اتفاق بیفتد امکان 
ریزش تا محدوده ۱۴هزار تا ۱۴هزار و ۲۰۰ تومان وجود دارد. اگر اصلاح قیمت، این کف را 
بشکند، ریزش تسریع می شود، اما اگر مقاومت های یاد شده در میانه کانال ۱۵ هزار تومان 

بشکند، هدف نهایی حدود ۱۷ هزار و ۴۰۰ تومان است.
نقطه ورود بازارگردان کجاست؟

وی در رابطه با تدابیر بانک مرکزی برای کاستن از میزان نوسان ها می گوید: اگر بانک 
مرکزی اکنون وارد بازار شود، منابع ارزی هدر می رود. بهتر است اجازه دهد شرایط عادی 
شود و سپس وارد شود. مهم ترین سقف آن نیز ۱۵هزار و ۶۰۰ تومان است که انتظار 
می رود بازار گردان در این نقطه وارد شود. منتظریم بازارگردان روی سطح تقاضای تکنیکال 
۱۵هزار و ۴۰۰ تا ۱۵ هزار و ۶۰۰ تومان وارد شود و نگذارد این مقاومت از بین برود. زیرا اکثر 
معامله گران با تحلیل تکنیکال کار می کنند. مهم است که بازارگردان در این نقطه واکنش 
مناسبی نشان دهد. چهاردولی با اشاره به اینکه افزایش تدریجی نرخ ارز از سوی بازارگردان 
می توانست باعث خنثی شدن شوک هایی از این دست شود، یادآوری می کند: سرکوب 
قیمت باعث جمع شدن فنر قیمتی می شود. شیوه صحیح این است که بازار آزاد باشد، اما 
نوسانات و هیجانات آن کنترل شود. دلار باید قیمت واقعی خود را داشته باشد و تنها سعی 
شود هیجانات نرخ آن کنترل شود. وی با هشدار درباره تبعات سرکوب قیمت ها می گوید: 
اگر کاهش قیمت ارز بدون پشتوانه باشد و اتفاق مثبتی رخ نداده باشد، در آینده ثبات 
نخواهد داشت. مخالف افزایش یا کاهش شدید قیمت ارز هستم و باید نرخ ارز واقعی باشد 
و نزدیک به آن نوسان داشته باشد. افزایش و کاهش شدید قیمت باعث ورود سفته بازان به 
بازار می شود. اگر بازارگردان قیمت را نزدیک ارزش ذاتی واقعی حفظ کند و جلوی نوسانات 

شدید را بگیرد، دیگر اخبار و اتفاقات سیاسی روی قیمت اثر زیادی ندارند.
خریدار خانگی  به بازار آمد

این کارشناس بازار ارز درباره ترکیب خریداران امروز اظهار می کند: تقاضایی که امروز به 
 FATF بازار آمد، بیشتر تقاضای خرد بود. روز جمعه، قیمت واکنش زیادی نسبت به خبر
نشان نداد و امروز اثر بیشتری روی قیمت گذاشت. این نشان می دهد خیلی ها منتظر 

بودند بازار باز شود و وارد بازار شوند. واسطه های بازار نیز بر این روند اثرگذار بوده اند.
انباشت تقاضای حواله جات درهم، عامل افزایش اخیر نرخ ارز است

با این حال جواد ذاکری  دانا، کارشناس و تحلیلگر بازار، نظر متفاوتی در رابطه با افزایش 

اخیر نرخ ارز ارائه می کند. وی در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید: خبر وارد شدن ایران به 
لیست اقدام متقابل FATF، اثر قابل ملاحظه ای بر روی نرخ ارز ندارد. نظارت بانک مرکزی 
بر درهم های مدت دار بود که باعث شد چرخه فروش حواله ها را متوقف کنند، زیرا تشخیص 
دادند معاملات سلف است. ذاکری  دانا به عامل دیگری هم اشاره کرده و می گوید: کند 
بودن تجارت در چین هم مزید بر علت شده است. این دو عامل باعث شده صادرکنندگان 
ما در چین نتوانند مطالبات خود را وصول کنند و در امارات ارز خود را تبدیل کرده یا حواله ها 
را کارسازی کنند. این دو عامل از نظر فنی و عملیاتی بیشترین تأثیر را داشته است. وی 
منکر اثرگذاری خبر FATF بر بازار ارز نیست، اما اثر آن را اندک دانسته و معتقد است: 
بحث روانی خبر FATF نیز می تواند تأثیر اندکی بر این روند داشته باشد. اما از نظر فنی 
حجم تقاضای حواله جات ارزی که از هنگام توقف این چرخه به شدت انباشه شده بود، 
باعث شده بازار ملتهب شود. اکنون تقاضای حواله جات زیاد است، به ویژه اینکه توقف 
چرخه در بهمن و اسفند ایجاد شده که بیشترین تقاضای حواله جات درهم را نیز در همین 
برهه داریم. این تحلیلگر بازار ارز درباره وضعیت روزشنبه بازار می گوید: روزشنبه معاملات 
تقریباً متوقف شده بود. زیرا بازار گیج است و در این شرایط بازار مدتی متوقف می شود 
و سپس انجام معاملات را آغاز می کنند. با قیمت های فعلی، عملًا خرید و فروش جدی 

انجام نمی شود.

تب دلار بالا رفت؛ 

افزایش  دلار قیمت تا کجا ادامه دارد؟

انجمن توسعه سرمایه گذاری حرفه ای ایران در نامه ای 
خطاب به معاون اول رئیس جمهور و سه وزیر صمت، 
ابراز  فولاد  بازار  در  دلالان  تحرکات  "از  رفاه  و  اقتصاد 
نگرانی کرده و این تحرکات را اقدامی در جهت تضعیف 
سیاست های  مخالف  آن  متعاقب  و  سهامدار  حقوق 
ماندگاری نقدینگی در بازار سرمایه کشور عنوان کرده 

است".
این  در  ایران  حرفه ای  سرمایه گذاری  توسعه  انجمن 
نامه آورده است: "اقتصاد ایران در دو سال اخیر آماج 
قرار  جهان  اقتصاد  تاریخ  تحریمی  تهاجم  شدیدترین 
داشته است که با هدف به زانو درآوردن این مرز بوم به 
توصیف  در  است.  شده  تحمیل  آن  اقتصادی  فعالان 
این شرایط جمله ای رساتر از تعبیر مقام معظم رهبری 
نیست که "امروز عرصه ی اقتصاد، به خاطر سیاست های 
عرصه  یک  است.  کارزار  عرصه  یک  آمریکا،  خصمانه 
جنگ است جنگی از نوع خاص. در این عرصه کارزار، هر کسی بتواند به نفع کشور تلاش کند جهاد کرده است". با این تعبیر معظم له 
در خلال دو سال اخیر تولیدکنندگان و سرمایه گذاران در واحدهای صنعتی تمامی تلاش خود را برای این جهاد اقتصادی مبذول کرده و 

کوشیده اند در این جنگ نابرابر از اقتصاد کشور و معیشت عمومی مردم و کارگران بنگاه های اقتصادی دفاع کنند.
در این راستا همانگونه که رییس  جمهوری در هفته جاری به درستی به آن اشاره کرده، تلاش فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران به 
موفقیت نزدیک توانسته است چرخ های بنگاه های اقتصادی کشور را به گردش درآورد. رشد قابل ملاحظه بازارهای سرمایه و بورس کالا 
در این میان نشانه های واضحی از خروج اقتصاد کشور از رکود و غلبه سرمایه گذاری واقعی بر گرایش های مخرب به خرید و فروش ارز 
و سکه و کالاهای ضروری معیشتی است. رشد بازار سرمایه در این میان علاوه بر جذب سرمایه های مردمی، بسترساز رشد و بالندگی 
بنگاه ها از طریق هدایت سرمایه های مردمی و کاهش فشار تحریم نفتی بر بودجه دولت و بنگاه های عمومی است که همگان شاهد این 

امر در خلال ماه های اخیر بوده اند".
در بخش دیگر این نامه ذکر شده است که: "تامین مالی چند هزار میلیارد تومانی بنگاه های مالی نظیر شستا و مشارکت بیش از ۱.۴ 
میلیون نفر از جمعیت کشور در آخرین عرضه اولیه، خود نشان دهنده آن است که تا چه حد بازار سرمایه پر رونق می تواند به اقتصاد کشور 
کمک کرده و به رشد بالندگی آن کمک کند. متاسفانه در خلال چند روز گذشته جریان مخربی با سابقه ای روشن در تلاش برای تخریب 
وضعیت بنگاه های اقتصاد در بخش فولادسازی شروع به تهدید این شرایط از طریق ایجاد رانتی چند هزار میلیارد تومانی در بازار فولاد 
کرده است. در سال ۹۷ اصرار به قیمت گذاری محصولات فولادی و پتروشیمی براساس ارز ۴۲۰۰ تومانی به هزاران میلیارد تومان رانت 

و از دست رفتن فروش شرکت های بورسی منجر شد که آثار زیان بار آن تا هم اکنون گریبان گیر بنگاه های اقتصادی بازار سرمایه است.
این شرایط مخرب مجددا اینک در حال تکرار است. شماری از دلالان شناخته شده در بنگاه های خصوصی خانوادگی و رانتی اینک 
دوباره به کمین سود واحدهای تولیدی بازار سرمایه با هزاران کارگر و میلیون ها سهامدار اعم از بازنشستگان و سرمایه گذاران بورسی 
نشسته اند تا از طریق دستکاری در فرآیند کشف قیمت عادلانه ورق و شمش فولادی منافع بنگاه ها را طعمه عطش سیری ناپذیر 
رانت خواری خود سازند. این گروه رانت خوار تحت لوای عناوینی نظیر ارزان سازی و تولید بخش خصوصی همانگونه که در سال گذشته 
رخ داد به دنبال خرید کالاهای فولادی در بورس کالا بوده و فروش آن در بازار آزاد یا بازارچه های مرزی هستند تا سود به حق بنگاه های 

بورسی را راهی جیب خود یا حساب های بانکی خارجی کنند".
همچنین تاکیده شده است که "بدون هیچ تردیدی و به سادگی می توانید دریابید تا چه حد استدلال های گروه رانت جوی که اینک 
به دنبال خرید محصولات فولادی با قیمتی غیر واقعی هستند بی پایه و اساس است و اصولا به سادگی می توان دریافت تا چه حد از 
رانت های گذشته این گروه در چرخه تولید مانده و چه میزان صرف فرار سرمایه یا سوداگری در بازارهای دیگر از جمله ارز و طلا شده 
است. گزارش های متعدد نهادهای نظارتی از جمله مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی و سازمان بازرسی حاکی است این عده 
پس از دریافت ورق به قیمت های دولتی و دستوری آن را در بازار آزاد به قیمت های بسیار بالاتر به فروش می رسانند و تولیدکنندگان واقعی 

مجبور به خرید ورق فولاد با قیمت های بسیار بالاتر از بازار آزاد از همین گروه هستند.
در شرایطی که بازار سرمایه با جذب نقدینگی از سطح جامعه امیدهای زیادی را برای بهبود اقتصاد و صنایع کشور زنده کرده است؛ 
اقدامات این گونه موجب ایجاد ناامیدی و لطمه به سهامداران بازار سرمایه خواهد بود که عواقب جبران ناپذیری داشته و مصداق بارز 

حرکت در جناح دشمن و در راستای مطامع دشمنان این کشور و در راستای تحقق فشار حداکثری ایالات متحده آمریکا است".

اعلام  و عراق  ایران  اتاق مشترک  رییس  نایب   
کرد که بسته شدن مرز مهران به دلیل استاندارد 

کالاهای صادراتی اتفاق افتاده است.
دیروز نامه ای از مدیرکل گمرک ایلام به مدیرکل 
دفتر صادرات منتشر شد که از تعطیلی مرز مهران 
برای صادرات کالاهای ایرانی به عراق خبر می داد. 
این نامه به سرعت در شبکه های اجتماعی دست 
از  پیشگیری  برای  عراق  شد  گفته  و  دست  به 

گسترش کرونا تصمیم به بستن مرز گرفته است. 
است  آن  از  حاکی  ایرنا  خبرنگار  پیگیری های 
نکردن  رعایت  دلیل  به  مهران  مرز  تعطیلی  که 
استاندارد کالاهای صادراتی از طرف برخی تجار 

ایرانی بوده است.
»شعبان فروتن«، نایب رییس  اتاق مشترک ایران 
و عراق با بیان اینکه تعطیلی این مرز ارتباطی به 

کرونا ندارد، به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: قرار بود این مرز روز جمعه بازگشایی شود و دلیل تعطیلی آن مباحث استاندارد 
بوده است.

وی ادامه داد: در حال رایزنی برای بازگشایی مرز هستیم و مسوولان عراقی اعلام کرده اند دلیل تعطیلی مرز مهران، رعایت 
نکردن استاندارد کالاهای صادراتی بوده است.

»علی شریعتی«، یکی از صادرکنندگان به عراق نیز در این زمینه به ایرنا توضیح داد: بر اساس آخرین استعلام از وضعیت مرزهای 
عراق، مرز شلمچه به دلیل شرایط خاص امنیتی در ماه گذشته بارها باز و بسته شده که این اتفاق پیش از انتشار ویروس کرونا بوده 

و اکنون نیز این مرز بسته است.
وی با اشاره به مرز مهران گفت: بررسی ها نشان می دهد تعطیلی این مرز به دلیل رفتار برخی تجار ایرانی در حوزه استاندارد بوده 

است که این تقلب در حوزه کاشی و سرامیک رخ داده است.
عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: برخی تجار اسناد جعلی ارائه کرده اند و در نتیجه طرف عراقی مرز را برای بررسی و 
بازگشت آن به حالت قانونمنداری بسته است، اما  اعلام شده که مرز از فردا بعد از حل شدن مشکل کامیون ها که تعدادشان هم 

کم نیست، بازگشایی خواهد شد.
وی تاکید کرد که فعلا هیچ مقام عراقی تعطیلی مرز مهران به دلیل کرونا را تائید نکرده است.

 »سازمان گذرگاه های مرزی عراق« نیز دیروزاعلام کرد که فعالیت های بازرگانی و واردات کالا از مرزهای این کشور با جمهوری 
اسلامی ایران همچنان ادامه دارد. 

بالا رفتن نرخ کرایه کامیون ها به دلیل نامشخص بودن تعطیلی مرزها
شریعتی همچنین با اشاره به مشخص نبودن تعطیلی مرزها برای رانندگان کامیون گفت: اکنون در بین رانندگان کامیون ها 
برای حمل بار به مرزهایی همچون تمرچین، شایعاتی مبنی بر بسته بودن مرز وجود دارد و این موضوع باعث شده که آنها کرایه 

بالا تقاضا کنند. 
وی تاکید کرد که مسوولان باید اطلاع رسانی دقیق از وضعیت مرزها ارائه دهند تا گمانه زنی ها متوقف شود.

تاکنون گزارشی از گمرک به سازمان استاندارد ارسال نشده است  
خبرنگار ایرنا صحت و سقم ماجرا از مدیرکل دفتر ارزیابی کیفیت کالاهای صادراتی و وارداتی سازمان ملی استاندارد جویا شد 
که »تقی تقی پور« در این زمینه به ایرنا گفت: اگر مورد یا مواردی از جعل اسناد استاندارد در گمرکات مشاهده شده، باید به این 
سازمان منعکس تا با آن برخورد شود. اگر مستندات هر کالایی با ماهیت آن تطابق نداشته باشد، مراتب باید از سوی گمرک به 

سازمان استاندارد منعکس شود، تا اگر آرم و نشان استاندارد جعل شده باشد، طرح دعوی حقوقی انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: در سال های گذشته یک بار نظیر چنین اتفاقی برای آهن صادراتی به افغانستان رخ داد که در آن آهن 
تولیدی یک شرکت مستقر در استان یزد از کیفیت و وزن لازم استاندارد جمهوری اسلامی ایران برخوردار نبود و با حضور 

کارشناسان نظارت سازمان ملی استاندارد، با واحد یاد شده برخورد شد.
این مقام مسوول تاکید کرد که در صورت وصول گزارش گمرک مبنی بر جعل اسناد استاندارد کالاهای صادراتی به عراق، با 

خاطیان به شدت برخورد می شود، زیرا عراق بازار و اولویت نخست صادراتی ایران است.

انجمن توسعه سرمایه گذاری در نامه ای به جهانگیری و سه وزیر اعلام کرد

رانت خواران فولادی علیه سهامداران شرکت های بورسی
نایب رییس اتاق مشترک ایران و عراق مطرح کرد

تعطیلی مرز مهران؛ کرونا یا تقلب تجار؟

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده ۱۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۴۱۲۳ 
مورخ ۱۳۹۸/۱۰/۲۴هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم سمیه کرمی  فرزند محمد ش ش ۳۹۶۳ کد 
ملی ۳۲۵۸۵۶۹۵۴۱ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۱۷۲،۵۰ متر مربع در محدوده اراضی پلاک ۵۱ فرعی از ۱۴۰ اصلی واقع در بخش یک 
حومه کرمانشاه مسکن بلوار گلها خیابان طالقانی کوی طالقانی ۱۳ پلاک ۱۸ جنوبی 
خریداری از مالک رسمی آقای فریدون برومند  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱398/۱۲/04
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱398/۱۲/۲0
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

-------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت 

مورخ   ۱۳۲۳۳ شماره  وکالتنامه  برابر  وکالتا  و  اصالتا  سریری  رضا  محمد  آقای 
دادنامه  شماره  وراثت  حصر  گواهی  و  کرمانشاه   ۱۰۵ دفتر   ۱۳۹۸/۱۱/۰۵
 ) وراثت  حصر  ویژه   ( دوم  شعبه    ۱۳۹۶/۱۲/۰۷ مورخ   ۹۶۰۹۹۷۸۶۰۸۲۰۲۲۲۳
شورای حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه و گواهی مالیات بر ارث شماره ۶۴۴۶۶ مورخ 
۱۳۹۸/۱۰/۰۴ اداره دارایی شهرستان کرمانشاه و طبق درخواست به شماره وارده 
۴۴۸۹۹ مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۱۲ و با تقدیم دو برگ استشهادیه محلی مصدق شده بشماره 
و ۲۵۹۹ و ۲۶۰۰ و ۲۶۰۱  مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۰۲ دفتر ۱۳۶ کرمانشاه مدعی است که 
سند مالکیت ششدانگ پلاک ۴۲۴۴ اصلی بخش دو شهر کرمانشاه ذیل ثبت ۲۸۰۶۴ 
و صفحه ۱۸۶ دفتر ۲/۱۱۶ به نام پروین دخت منوچهری صادر و تسلیم که در اثر سهل 
انگاری سندمالکیت بشماره سریال ۳۷۹۶۰۱ مفقود شده است لذا مراتب طبق ماده 
۱۲۰آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی 
انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ 
روز مراتب را به این اداره  اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق 

مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد .
مدیر حوزه ثبتی حوزه  ثبت اسناد و املاک کرمانشاه ناحیه یک

جعفر نظری -از طرف کورش امیری 
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فرهاد مجیدی:

وقت ندارم جواب »اراجیف« را بدهم!
سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه وقتش را ندارد درباره »اراجیف« دوپینگ 
استقلالی ها در سال های گذشته صحبت کند، گفت: تیم ما در هر سه جام مدعی است 

و در آسیا هم از گروهمان صعود می کنیم.
فرهاد مجیدی سرمربی تیم استقلال در نشست خبری پیش از بازی با ذوب آهن که 
ظهر امروز در سازمان لیگ برگزار شد، اظهار داشت: تمرینات خوبی داشتیم. ذوب 
آهن تیم بسیار خوبی است. چند بازی این تیم را تماشا کردیم. ان شاءالله بازی خوبی 
خواهیم داشت و سه امتیاز را می گیریم. وی درباره وضعیت بازیکنان مصدوم استقلال 
و مهدی قائدی گفت: قائدی دیروز با ما تمرین کرد. باتوجه به اینکه اسماعیلی و قائدی 
در تمرینات نبودند، ممکن است فردا در ترکیب اصلی نباشند. باتوجه به اینکه بازیکنان 
مصدوم می شوند، سعی کردیم برنامه آماده سازی برای آنها بنویسیم. از آقای ربانی 
خواستم مصدومانمان زیر نظر او تمرین کنند تا آماده شوند. سرمربی استقلال درباره 
مصدومیت شیخ دیاباته گفت: منتظرم ببینم جواب ام.آر.آی این بازیکن چه می شود و 
پزشک چه می گوید. مجیدی در پاسخ به این سئوال که آیا سفر دیاباته به فرانسه دوره 
درمانش را تحت تاثیر قرار نداده است، تصریح کرد: دیاباته با من صحبت کرد و گفت 
دوست دارد کنار خانواده اش باشد. او گفت که در فرانسه فیزیوتراپی هم انجام می دهد 
و با اجازه من به این سفر رفته بود. وی در خصوص احتمال بدون تماشاگر بودن بازی با 
ذوب آهن و حتی لغو مسابقه به خاطر ویروس کرونا، تاکید کرد: امیدوارم این اتفاق رخ 
ندهد. باید هر چهار روز یکبار بازی کنیم و بازی عقب افتاده داریم. امیدوارم بازی انجام 
شود. سرمربی استقلال درباره جنجال دوپینگ بازیکنان استقلال در سال های گذشته 
با ماده »جک تری دی« گفت: نه وقتش را دارم و نه برایم مهم است که جواب این اراجیف 
را بدهم!  مجیدی درباره شرایط استقلال در هفته های آینده باتوجه به ناکامی در بازی با 
الاهلی عربستان در لیگ قهرمانان آسیا، تاکید کرد: تیم ما در هر سه جام مدعی است. 
حتما در آسیا از گروهمان صعود می کنیم. برای لیگ و جام حذفی هم تمام تلاشمان را 

می کنیم تا قهرمان شویم.

کاظم محمودی: 

استقلال در بخش دفاع و بازی سازی
 مشکل دارد

یک بازیکن پیشین استقلال می گوید تیم نباید به افراد متکی باشد و افراد جایگزین 
بایستی از کیفیت خوبی برخوردار باشند، تا بتوانند جای بازیکن مصدوم را پر کند.

کاظم محمودی، بازیکن پیشین استقلال درباره عملکرد و وضعیت آبی پوشان در 
فصل اخیر اظهار کرد: استقلال با تغییر مربی و رفتن آقای استراماچونی ضربه مهلکی 
خورد. او تغییرات خوبی ایجاد کرده بود و این تغییرات هر روز به چشم می آمد. وقتی که 
فرهاد مجیدی به استقلال آمد با این که تجربه زیادی در مربیگری نداشت اما طرفداران 

استقلال او را قبول کردند و مشکلی برای او در این زمینه پیش نیامد.
او ادامه داد: استقلال به لحاظ فنی تیمی است که استراماچونی آن را ساخته است. 
نتایجی که تا الان به دست آمده به این مربی ایتالیایی برمی گردد اما از این جا به بعد کادر 
فنی مجیدی است که مشخص می کند که چقدر در تیم تاثیرگذار هستند. استقلال  در 
حال حاضر در بخش دفاعی مشکل دارد. با سه دفاع بازی کردن در حالی که مدافعان 
خیلی خوبی وجود ندارد، کار بسیار سختی است. باید مدافعان به لحاظ سرعت و 

بازی سازی و بازی خوانی از کیفیت خوبی برخوردار باشند تا این سیستم جواب بدهد.
محمودی افزود: شاگردان فرهاد مجیدی در کار حمله بهتر عمل کرده اند اما نبود 
یک بازی ساز به استقلال ضربه می زند. فرشید اسماعیلی و داریوش شجاعیان که 
بازی سازهای تیم بوده اند در حال حاضر مصدوم هستند و الان استقلال بدون بازیکن 
بازی ساز بازی می کند؛ این کار را برای استقلال سخت می کند این بازیکن پیشین 
استقلال درباره عملکرد آبی پوشان در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: شرایط بازی 
کردن در لیگ قهرمانان آسیا مقداری سخت تر و سنگین تر از مسابقات دیگر است اما 
استقلال پرافتخارترین تیم آسیایی است و به نظر من باید شاهد این باشیم که در این 
رقابت ها نتیجه بهتری بگیرد. او با انتقاد به عملکرد سید حسین حسینی خاطرنشان 
کرد: دروازه بان تیم استقلال چون رقیب ندارد، انگیزه ای که باید داشته باشد را ندارد. 
در چند سالی که رحمتی در کنار او بود این رقابت وجود داشت و هر کس می خواست 
که دروازه بان شماره یک تیم باشد اما این او درباره مهدی قائدی و شیخ دیاباته گفت: 
زوج بسیار خوبی را استراماچونی با این دو بازیکن به وجود آورد. دو مهاجمی که یکی از 
آن ها خلاقیت و زیرنقشی اش و دیگری با قدرت بدنی اش کیفیت خوبی ارائه می دهد و 
بازی شان با یکدیگر هم خوانی دارد اما متاسفانه دیاباته مصدوم شد و قائدی هم در دیدار 
با الشرطه عراق دچار مصدومیت شد.مساله در حال حاضر از بین رفته است و موجب 

شده تیم استقلال ضربه سنگینی ببیند و گل های ابتدایی در حین بازی بخورد.

معاون وزیر ورزش:

بازنشسته ها نباید در انتخابات فوتبال باشند
معاون وزیر ورزش با تاکید بر اینکه توافق ایران با کنفدراسیون فوتبال آسیا شفاف 
است، گفت: بیانیه های منتشر شده با پیگیری ایران اصلاح شد، قطعا AFC هم به 
دنبال بحران نیست. پس از دو ماه سرپرستی در معاونت توسعه ورزش قهرمانی و حرفه 
ای وزارت ورزش، مهدی علی نژاد هفته گذشته حکم قطعی مدیریت به عنوان معاون در 
این بخش از وزارتخانه را از وزیر ورزش دریافت کرد. همزمان با این انتصاب، علی نژاد از 
ریاست فدراسیون ووشو هم استعفا کرد تا تمام وقت در وزارت ورزش باشد و پیگیر امور 
مربوط به معاونت خود. همین مسئله بهانه ای بود برای گفتگو با معاون جدید وزارت 
ورزش، جدایی اش از ووشو که بعد از ۱۳ سال اتفاق افتاد و همچنین مسائل دیگر 
مانند انتخابات فدراسیون فوتبال. در این فدراسیون تلاش کردم، گفت: طی این مدت 
اتفاقات خوبی برای ووشو رقم خورد. برایم جدایی از این مجموعه که به خاطر آن تلاش 
زیادی داشته و وقت زیادی هم گذاشته بودم، سخت بود اما تمکین از قانون و اصول 
حکمرانی خوب برای من که معاون وزارت ورزش در کشور هستم، از هر اتفاق و موضوع 
دیگری ارجح تر است.وی با بیان اینکه می توانستم همزمان با معاونت وزارت ورزش به 
عنوان سرپرست در فدراسیون ووشو هم بمانم، خاطرنشان کرد: این موضوع اگرچه به 
لحاظ قانونی بدون ایراد بود اما با اصل تضاد منافع همخوانی نداشت. به هر حال من به 
عنوان معاون وزیر ورزش باید نگاه یکسانی به تمام فدراسیون ها و حوزه ها داشته باشم 
اما طبیعی است که در صورت ذی نفع بودن نمی توانستم این مدیریت را به درستی و 

راستی انجام دهم. به همین دلیل ترجیح دادم از ریاست استعفا دهم.

چرا سرمربی تیم ملی جوانان رفت؟

 پیشنهاد نفت و بدهکاری فدراسیون
سرمربی تیم ملی جوانان بعد از ماه ها بی توجهی از سوی فدراسیون فوتبال، تصمیم 
به خداحافظی از تیم ملی گرفته و شائبه حضور او در تیم صنعت نفت آبادان شنیده 
می شود. سیروس پورموسوی، سرمربی تیم ملی فوتبال جوانان با انتشار پیامی در فضای 
مجازی از ادامه حضور در تیم ملی کناره گیری کرد. وی چند ماه قبل به همراه این تیم 
جوانان در ورزشگاه دستگردی تهران توانست از مرحله مقدماتی به عنوان تیم نخست 
راهی مرحله نهایی مسابقات قهرمانی آسیا شود. قبل از انتشار پیامی خداحافظی او از 
تیم ملی، شائبه حضورش در تیم صنعت نفت آبادان وجود داشت و با اتفاقی که امروز 
رخ داده، این موضوع قوت یافته است. اقدام صنعت نفت برای جذب سرمربی تیم ملی 
جوانان در حالی است که اخیرا سرمربی این تیم لیگ برتری قراردادش را فسخ کرد و به 
عنوان سرمربی تیم ملی بزرگسالان ایران مشغول به کار شده است. نکته مهم در نحوه 
جدایی پورموسوی از تیم ملی مربوط به مسائل حقوقی و قرارداد این مربی است چرا که 
وی بعد از مرحله مقدماتی هیچ قراردادی با تیم ملی جوانان نداشته و در ماه های اخیر 
به علت کوتاهی مسوولان فدراسیون، قراردادش تمدید نشد. به گزارش ایسنا، از سوی 
دیگر، پورموسوی دستمزد قرارداد قبلی خودش را هم دریافت نکرده است و هم چنان از 
تیم ملی ایران طلبکار است. با توجه به وضعیت نابه سامان فدراسیون فوتبال و کوتاهی 
مهدی تاج در دوره ریاستش و ادامه این اتفاق در دوران سرپرستی بهاروند و نبود منابع 
مالی در خزانه فدراسیون فوتبال، به نظر می رسد پورموسوی با قبول پیشنهاد صنعت 
نفت، یکی از تیم های بالای جدول لیگ برتر خواسته که به وضعیت یک بام و دو هوای 

فدراسیون فوتبال در رابطه با قراردادش پایان دهد.

لژیونر واترپلوی ایران گفت: از همه چیزمان می زنیم و از جیب خودمان هزینه می کنیم 
تا تیم ملی موفق شود.

 شایان قاسمی متولد ۱۳۷۷ در شهر تهران است که یکی از سنگربانان جوان و 
آینده دار تیم ملی واترپلوی ایران به شمار می رود. قاسمی سنگربان جوان، مودب و 
پرتلاش تیم ملی واترپلو ایران است که لژیونر شده و حالا یکی از ستون های تیم ملی 

محسوب می شود.
او سابقه حضور در مسابقات قهرمانی آسیا در رده بزرگسالان، پیکارهای قهرمانی آسیا 
در رده جوانان، مسابقات قهرمانی آسیا در رده نوجوانان و رقابت های قهرمانی جوانان 
جهان را در کارنامه دارد. کسب مدال نقره بازی های کشورهای اسلامی به میزبانی باکو 
و مسابقات توسعه جهانی واترپلو )فیناترافی( در مالت از جمله افتخارات این سنگربان 

جوان و درعین حال باتجربه است.
شایان قاسمی که یکی بیش از ۳ سال تجربه حضور در رده برگسالان را دارد بعد از 
بازی های آسیایی که با کسب مدال برنز برای ایران به همراه بود با عقد قراردادی به تیم 
مول هاوس فرانسه پیوست و حضور در یک لیگ خارجی را هم تجربه کند. او حدود یک 
ماه است که به ایران آمده و زیر نظر الکساندر چیریچ در تیم ملی تمرین می کند تا برای 

حضور در مسابقات انتخابی المپیک آماده شود.
لغو مسابقات واترپلوی انتخابی المپیک ۲۰۲۰ توکیو به میزبانی قزاقستان به دلیل 
شیوع ویروس کرونا موجب شد تا ملی پوشان واترپلوی ایران در بلاتکلیفی قرار بگیرند، 
اما در این بین فدراسیون شنای ایران در تلاش است تا حقی از ملی پوشان ایران ضایع 

نشود. 
مصاحبه ای با شایان قاسمی انجام داده ایم و درمورد موضوعات مختلف با وی صحبت 

کرده ایم  که متن اظهارات لژیونر واترپلوی ایران را در ادامه می خوانید:
 ابتدا در مورد حضور در فرانسه بگو؛ چه شد که راهی این کشور شدی؟

واترپلوی ایران بعد از سال ها توانست در بازی های آسیایی عملکرد درخشانی داشته 
باشد و این موضوع تاثیری زیادی روی تمام مسائل داشت. مسئولان تیم مول هاوس 
بازی های من در بازی های آسیایی را دیده بودند و در پایان رقابت ها ایمیلی برای من 
فرستادند. آنها به من پیشنهاد همکاری دادند و من هم برای پاسخ به آنها با چیریچ، 
سرمربی تیم ملی واترپلو مشورت کردم. حرف چیریچ برای ما حکم وحی منزل را دارد 
و اگر بگوید برای پیشرفت کردن باید روزی دو بار محکم سر خود را به دیوار بکوبید هم 

این کار را خواهیم کرد، چون ایمان داریم که او برای پیشرفت ما چنین حرفی می زند. 
 واکنش چیریچ به این پیشنهاد چه بود؟

چیرو تاکید کرد که پیشنهاد تیم فرانسوی را قبول کنم و برای قرار گرفتن در مسیر 
پیشرفت به این کشور بروم. من هم همین کار را کردم و به مسئولان تیم مول هاوس پاسخ 

مثبت دادم.
 شرایطت در تیم فرانسوی چگونه است؟

هرچند فرانسه مهد واترپلوی جهان نیست، اما شرایطی دارد که موجب می شود 
بازیکنان زیادی از شرق اروپا به این کشور بیایند. این شرایط باعث شده تا سطح 
رقابت های لیگ فرانسه هم بالا برود. بازیکنان حرفه ای در این لیگ حضور دارند و به 
همین دلیل من می توانم سبک های مختلف را هم ببینم. خوشبختانه به گواه و گفته 
اهالی واترپلوی فرانسه روند من در تیم باشگاهی ام رو به بالا و صعودی بوده است. نوع 
شوت های بازیکنان در اروپا خاص است و چون من دروازه بان هستم می توانم به خوبی با 
آنها آشنا شوم. به هر حال اوایل حضورم در فرانسه واقعاً سخت بود، اما رفته رفته توانستم 

جایگاهم را پیدا کرده و یه یک مهره تاثیرگذار تبدیل شوم.
 با این شرایط یعنی قدرت و پتانسیل خود را به سرمربی تیم دیکته کرد ه ای و 

در ترکیب اصلی قرار داری...

خدا را شکر می کنم که این روزها به بازیکنان اصلی تیمم تبدیل شده ام. من برای 
حضور در اردوهای تیم ملی مدتی است که در ایران حضور دارم، اما با توجه به اتفاقاتی 
که رخ دادخ و لغو مسابقات انتخابی المپیک باید به فرانسه بروم و هفته آینده دوباره 
برگردم، چون تیم باشگاهی ام در فرانسه باید یک مسابقه حساس برگزار کند. مسئولان 

تیمم هم تاکید دارند که برای این مسابقه من باید در ترکیب قرار بگیرم. 
 با توجه به شرایط سیاسی روزهای اول هم تیمی هایت بیشتر درمورد چه 

موضوعی با تو صحبت می کردند؟
بیشتر صحبت ها در روزهای اول مربوط به درگیری و اختلاف بین ایران و آمریکا بود. 
آنها می گفتند که ایران با این رفتارها خودش را اذیت می کند، اما من به آنها گفتم که 
ایران تنها کشوری است که جرات ایستادگی مقابل زورگویی های آمریکا را دارد. خیلی 
از دوستانم هم از این موضوع خوش شان می آمد و به جرات و شجاعت ایران حسودی 
می کردند. به هر حال دیدگاه چندان مثبتی نسبت به ایران در جهان وجود ندارد که 
تاثیر اخبار است. هرچه زمان گذشت و بازیکنان با من بیشتر آشنا شدند رابطه خوبی با 
من برقرار کردند. متاسفانه اخبار و حواشی تصویر بدی از ایران در جامعه جهانی ایجاد 
کرده است. من سعی کردم به عنوان نماینده ایران در مسائل مختلف نشان دهم که 
ایران فرهنگ غنی و بالایی دارد. همه دنیا باید بدانند که ایران که فرهنگ متمدنی دارد.

 هم تیمی هایت بیشتر درمورد چه شاخصه ای از ایران می پرسیدند؟
جنگ؛ آنها تصور می کنند که در ایران هنوز جنگ است که این هم تاثیر اخبار است. 
من شرایط را کاملًا برای آنها توضیح دادم و فکر می کنم توانستم تا حدود زیادی آنها را 

قانع کنم که ایران کشوری قدرتمند، امن و با مردمی مهربان است.
 قراردادت با تیم مول هاوس تا چه زمانی است و آیا پیشنهاد جدید هم داری 

یا خیر؟
از شرایطم در باشگاهم رضایت دارم، اما چند نکته هم وجود دارد که باید مدنظر قرار 
داد. من برای سال آینده از باشگاه کنونی و یک تیم از آلمان پیشنهاد دارم که باید شرایط 
آنها را بررسی کنم. اگر بتوانیم به المپیک صعود کنیم زندگی مان تغییر خواهد کرد و 
قطعاً پیشنهادهای بیشتر و بهتری به ما خواهد شد، چراکه در تمام دنیا ورزشکاران 

المپیکی و غیرالمپیکی تفاوت زیادی با هم دارند.
الکساندر  آماده سازی زیر نظر  اردوهای   برویم سراغ تیم ملی و برگزاری 

چیریچ؛ شرایط چگونه است؟
ما با انگیزه بسیار بالایی تمرینات را شروع کردیم. در این مسیر محسن رضوانی 
بسیار کمک کرد تا ملی پوشان کمبودی احساس نکنند. رضوانی و علی آبادی مدام 
حواس شان به تیم ملی است تا بهترین شراط را فراهم کنند. متاسفانه مسابقات انتخابی 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شد. این موضوع کمی بازیکنان 
را از نظر ذهنی بهم ریخت، اما شنیده ام که قرار است یک بازی بین ایران و قزاقستان 
به میزبانی مسکو برگزار شود. این موضوع اگر صحت داشته باشد، نشان می دهد که 
رایزنی مسئولان فدراسیون تاثیرگذار بود و شانس حضور در المپیک یک بار دیگر به تیم 

ملی بازگشت.
* وضعیت تیم ملی ایران و ملی پوشان چگونه است؟

ما تمرینات خوبی داشتیم، اما اخیراً امیرحسین رهبر دچار مصدومیت شد و نمی تواند 
تیم ملی را همراهی کند. معنی این اتفاقات بدشانسی است.  با این حال باید تلاش 
کنیم تا مزد زحمات مان را بگیریم و جواب اعتماد رضوانی را بدهیم. متاسفانه روزی 
که خبر لغو مسابقات اعلام شد، همه بازیکنان از هم پاچیدند. شانس ما در مسابقات 
انتخابی در هلند به مراتب کمتر از رقابت های انتخابی در قزاقستان است. حالا با 
اتفاقاتی که افتاده ملی پوشان از قزاق ها کینه گرفته اند و تا انتقام نگیرند، آرام نمی شوند. 
ما سال پیش اردوهای بازی های آسیایی را داشتیم و انگیزه ها به قدری بالا بود که از همه 

چیز زدیم تا به موفقیت برسیم، ام امسال فقط بدشانسی داشتیم.
 یکی از مشکلات تیم ملی کمبود بازی های تدارکاتی است؛ چگونه این خلاء 

را پر خواهید کرد؟
برگزاری بازی های تدارکاتی بی نهایت اهمیت دارد، اما ما شرایط کشور را هم به خوبی 
درک می کنیم. این روزها همه از تحریم های ظالمانه آمریکا و شرایط اقتصادی ایران خبر 
دارند، اما مهمترین نکته این است که ملی پوشان تلاش های رضوانی برای ایجاد بهترین 
شرایط را می بینند. قرار بود تیم ملی یک اردوی تدارکاتی در ترکیه داشته باشد که آن هم 
لغو شد. هر بازی تدارکاتی به اندازه ۱۰ جلسه تمرین تاثیر دارد. واقعیت این است که 

برای رویارویی با ابرقدرتی به نام قزاقستان باید چندین بازی تدارکاتی سنگین داشت.
 از شرایط قزاقستان های، جدی ترین حریف ایران برای رسیدن به المپیک 

۲0۲0 خبر داری؟
رقبای ایران به مسابقات قهرمانی جهان و لیگ جهانی اعزام می شوند تا برای حضور 
در انتخابی المپیک آماده باشند. در حالت عادی تیم های چین و قزاقستان حریفان 
اصلی ما به شمار می روند که برنامه های خاص و کم نظیری برای تیم های ملی خود 

دارند، اما متاسفانه در ایران شرایط متفاوت است.
  قزاق ها شرایط بسیار خوبی دارند و تیمی قدرتمند به شمار می روند. با این 

شرایط ایران می تواند مقابل قزاقستان به پیروزی برسد؟
بازی یک سر برد و یک سر باخت است. ما در بازی های آسیایی با وجود اینکه نتیجه را 
به قزاقستان واگذار کردیم، اما خیلی این تیم را اذیت کردیم. آنها دو بازیکن صربستانی 
در ترکیب خود دارند و همه کار می کنند تا قدرتمندترین تیم باشند. قزاق ها اردوهای 
مستر دارند، اما با این شرایط می خواستند بدون زحمت راهی المپیک شوند که ما مانع 
بزرگی برای آنها شدیم. شک ندارم بازی ما با قزاقستان گره خواهد خورد و این موضوع 
می تواند به سود ما باشد. قزاقستان ابرقدرت واترپلوی آسیا است، البته در جهان هم 
حرف هایی برای گفتن دارد. موفقیت در رشته های تیمی به مراتب سخت تر از رشته های 
انفرادی است. نمی خواهم ارزش رشته های انفرادی را زیرسوال ببرم، اما بدون شک 

کسب مدال در والیبال به مراتب با ارزش تر از یک رشته انفرادی است.
 چقدر شانس حضور در المپیک برای ایران قائل هستی؟

 سال گذشته برای موفقیت در بازی های آسیایی از همه چیز خودمان زدیم و به 
موفقیت رسیدیم. من همین الان هم می گویم که از همه چیزمان می زنیم و از جیب 
خودمان هزینه می کنیم تا تیم ملی موفق شود، اما ابتدا باید تکلیف مان را روشن شود که 
شانس رقابت به ما داده می شود یا خیر؟ المپیک رویای هر ورزشکاری است و ما برای 
رسیدن به المپیک سخت می جنگیم. قطعاً بازیکنان با همه توان تلاش می کنند. همه 

باید دست به دست هم دهیم تا ایران را در المپیک ۲۰۲۰ ببینیم.
 برخی ها معتقدند که اگر ایران به المپیک هم برود در آنجا زنگ تفریح 

حریفان خواهد شد؛ آیا واقعاً اینگونه است؟
غیر ممکن است این اتفاق رخ دهد. شاید در حال حاضر و روی کاغذ این شرایط وجود 
داشته باشد، اما شک نکنید اگر به المپیک برویم، عملکرد خوبی خواهیم داشت. قطعاً 
هیچکس توقع کسب مدال المپیک را ندارد، اما می توانیم آبروداری کنیم و زنگ تفریح 

نمی شویم.
 چیریچ در تمرینات خیلی بداخلاق است؛ از رابطه بازیکنان با چیرو بگو.

چیریچ دیسیپلین بالایی دارد که این موضوع در مربیان شرق اروپا امری طبیعی است. 
چیرو حساسیت بالایی روی نظم دارد و در تمرینات اصلًا شوخی نمی کند، اما خارج 
از تمرین بسیار خوش قلب و به قول ما ایرانی ها »مَشتی« است. فکر می کنم بهترین 
خصوصیت برای یک مربی هم همین باشد که شرایط در تمرین و خارج از تمرینش 
متفاوت باشد. من افتخار می کنم که حدود ۳ سال شاگردی او را کرده و همچنان 

می توانم زیر نظرش کار کنم.
 سقف قراردادهای بازیکنان واترپلو در ایران چقدر است؟

وقتی در ایران بودم در سایپا بازی می کردم که به ما اعلام کردند اگر قهرمان شویم به 
ما پاداش خواهند داد، اما تاکنون تنها ۲۰ درصد از قراردادمان را گرفته ایم. اگر اسپانسر 
دیگری در ایران باشد که از ورزشکاران را حمایت کند این اتفاق ها رخ نمی دهد، اما 
متأسفانه اینطور نیست و باشگاه ها نمی خواهند پول بازیکنان ا را بدهند. حتی به ما 
گفته شد که اگر در بازی های آسیایی به مدال برسیم قرارداد ما بالای ۱۰۰ میلیون 
تومان خواهد شد، اما این اتفاق  هم رخ نداد. متأسفانه بازیکنان تیم ملی برای اینکه 
بتوانند زندگی خود را بچرخانند مجبور می شوند از اردوها زده و مشغول به کار شوند. 
باشگاه ها به قول هایی که می دهند عمل نمی کنند. برای مثال سایپا و پرسپولیس از 
جمله تیم های بدقول لیگ برتر هستند. من مدتی هم برای دانشگاه آزاد بازی می کردم 
که واقعاً عالی بود و به موقع پول تمام بازیکنان را داد. متاسفانه کمی اوضاع بحرانی 
است و اکثر رشته ها هم با این موضوع درگیر هستند.  وقتی ملی پوشی می بیند که کلًا 
۳ پیشنهاد دارد و ۲ تیم قبلی هنوز به تعهدات خود عمل نکرده اند طبیعی است که 

پیشنهاد تیم جدید را می پذیرد، حتی اگر کمتر از بقیه باشد.
 حرف پایانی...

در ابتدا علاقه ای به واترپلو نداشتم، اما بعد از گذشت یک ماه تمرینات این رشته علاقه 
زیادی به واترپلو پیدا کردم. بزرگترین هدف در زندگی شخصی ام کمک به پیشرفت و 
تعالی ایران و هدفم در زندگی ورزشی راهیابی به المپیک است که البته  این هدف، 
رویای هر ورزشکاری به شمار می رود. شرایط فعلی واترپلو ایران در حال توسعه است 
که امیدوارم همین روند ادامه داشته باشد. در پایان باید از محسن رضوانی و علی آبادی 
تقدیر و تشکر کنم که بارها دیده ام سخت به دنبال گرفتن حق بازیکنان هستند. این 
دو نفر خیلی از کارهایی که جز وظایف شان نیست را مرامی انجام می دهند تا واترپلو از 

مسیر پیشرفت خارج نشوند.

لژیونر واترپلوی ایران: چیرو مشتی است!

 از جیبمان هزینه می کنیم تا تیم ملی موفق شود

حاشیه های »آنتونی استوکس« مهاجم ایرلندی به نظر می رسد تمام شدنی نیست 
و او با غیبت در تمرینات سرخ پوشان، حاشیه جدیدی را برای پرسپولیس در آستانه 

دیدار مهم برابر سپاهان کلید زده است.
ماه  تبریز در شرایطی  تراکتورسازی  »آنتونی استوکس« مهاجم فصل گذشته 
گذشته با قراردادی به مدت نیم فصل به پرسپولیس پیوست که سال گذشته حضور 
این بازیکن در تراکتور با حواشی زیادی همراه بود  و به نوعی می توان گفت که او به 

عنوان یک بازیکن پر حاشیه به پرسپولیس آمده است.
البته باشگاه هم به نظر می رسید ریسک حضور این بازیکن پرحاشیه را به جان 

خریده بود اما امیدوار بود که او بتواند به سرخپوشان کمک کند.
استوکس در ۳ دیدار اخیر که برای پرسپولیس به میدان رفته نتوانست باری از روی 
دوش تیم یحیی بردارد اما با این حال عملکرد او در کارهای هجومی به شکلی بود که 
این امیدواری را ایجاد کرده که بتواند در ادامه فصل به مهره موثری برای پرسپولیس 

تبدیل شود.
این بازیکن در دیدار برابر استقلال و الدحیل در شرایطی که به عنوان بازیکن 
تعویضی به زمین آمده بود، عملکرد خوبی داشت اما برابر الشارجه نتوانست عملکرد 
خوبی را از خود ارائه دهد و تنبلی او در زمین موجب شد تا او با انتقاداتی مواجه شود.
با این حال کاروان تیم فوتبال پرسپولیس روز چهارشنبه در شرایطی به تهران 
بازگشت که ۲ پرسپولیسی در این سفر غایب بودند. »آنتونی استوکس« و »یحیی 

گل محمدی« سرمربی تیم.
گل محمدی همان شب به تهران بازگشت تا از فردای آن روز تمرین تیمش را زیر 

نظر بگیرد اما استوکس با هماهنگی کادر فنی یک روز مرخصی گرفت.
»یحیی گل محمدی« با مرخصی این بازیکن موافقت کرد اما او در تمرین روز 
جمعه هم غایب بود، مساله ای که با عصبانیت سرمربی تیم همراه بود. نکته 
جالب، علت غیبت این بازیکن بود که او عنوان کرده بود خواب مانده و به پرواز 

نرسیده است.
البته در قرارداد ابتدایی که با این بازیکن بسته شده بود، این نوع بی انضباطی ها 

پیش بینی شده و بندهای لازم در قرارداد این بازیکن گنجانده شده بود.
طبق بندهای در نظر گرفته شده کمتر از ۱۰ درصد قرارداد جریمه برای هر غیبت 
غیر موجه در تمرین و حدود ۲۵ درصد قرارداد جریمه برای هر غیبت غیر موجه در 

هر مسابقه در نظر گرفته شده است.
حاشیه ها و دردسرهای استوکس مهاجم سلتیک و آرسنال به گونه ای است که 

مطرح ترین رسانه های بریتانیا نیز به آن می پردازند.
تیم فوتبال پرسپولیس  امروزیکشنبه در هفته بیستم لیگ برتر فوتبال از ساعت 
۱۶:۱۵ در اصفهان به مصاف سپاهان خواهد رفت و به نظر نمی رسد که این بازیکن 
شانسی برای حضور در فهرست پرسپولیس در این مسابقه حساس داشته باشد. 

بدین ترتیب باید این بازیکن انتظار جریمه سنگین را داشته باشد.

مهاجم ایرلندی و حاشیه؛ پرسپولیسی ها پیش بینی کرده بودند

حاشیه های »آنتونی استوکس« تمام شدنی نیست 

قهرمان خوشنام و پرافتخار سابق کشتی فرنگی استان قم از سوی فدراسیون کشتی به عنوان سرمربی تیم ملی جوانان ایران معرفی 
و منصوب شد.

سال های زیادی است که کشتی برای ورزش قم در میادین کشوری، بین المللی، آسیایی و جهانی افتخار آفرینی می کند، رشته ای 
که امسال در جریان رقابت های قهرمانی جهان یک نشان برنز و در مسابقات قهرمانی بزرگسالان قاره کهن نیز یک نشان طلا به 

ورزش قم هدیه کرد.
اتفاق ویژه و مهمی دیگری که کشتی فرنگی برای ورزش قم رقم زد، کسب سهمیه بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو ژاپن با درخشش 
علیرضا نجاتی و توفیق وی در کسب مدال برنز وزن ۶۰ کیلوگرم پیکارهای ۲۰۱۹ قهرمانی بزرگسالان دنیا در نور سلطان قزاقستان 

بود تا کشتی دومین بار قم را صاحب سهمیه این رویداد بزرگی جهانی یعنی المپیک کند.
در جریان رقابت های کشتی فرنگی ۲۰۲۰ قهرمانی آسیا نیز همین چند روز قبل بود که مهدی ابراهیمی همراه با تیم ملی ایران 
به دهلی نو در کشور هندوستان رفت و آنجا با شکست دادن تمامی حریفان خود به مقام نخست، عنوان قهرمانی و نشان طلای وزن 

۸۲ کیلوگرم مسابقات دست پیدا کرد.
نکته جالب توجه این است که قهرمان هایی همچون نجاتی و ابراهیمی شاگردان یکی از چهره های پرافتخار سال های نه چندان دور 
کشتی فرنگی قم و یکی از مربیان توانمند و با دانش این رشته به نام روح الله میکائیلی هستند، چهره پرافتخار و شناخته  شده ای که 

فدارسیون وی را به عنوان سرمربی تیم ملی معرفی کرد.
میکائیلی که به قول علاقمندان به کشتی و خانواده بزرگ این رشته ورزشی، زندگی شخصی خود را وقف کشتی کرده، آنقدر در 
عرصه مربیگری به تربیت و پرورش شاگردان نخبه در این رشته ورزشی پرداخت تا بعد از چند انتخاب به عنوان مربی نمونه سال 

کشتی فرنگی ایران و مربیگری در تیم های ملی رده های مختلف سنی، اکنون به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شود.
با اعلام رسمی حسن رنگرز سخنگو و مدیر فنی تیم های ملی کشتی فرنگی، پس از سه ماه زیر نظر گرفتن عملکرد و کارنامه تمامی 
مربیان واجد شرایط و همچنین با احتساب شاخص های متعددی همچون فعالیت در باشگاه ها، کسب نتایج مثبت، ارائه برنامه و ... 
روح الله میکائیلی مربی کشتی فرنگی قم و قهرمان اسبق این رشته به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران منصوب 

شد.
میکائیلی از این پس وظیفه بسیار سنگینی به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران دارد، مربی با تجربه ای که باید 
ترکیب تیمش را در همین ماه از رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی جوانان در کرمان شناسایی کند و سپس آماده حضور موفق در 

رقابت های بین المللی، قهرمانی آسیا و قهرمانی جهان شود.

 مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی گفت: »محمدرضا گرایی«، »رامین طاهری« و »محمدهادی ساروی« سه نماینده ایران در 
وزن های ۶۷، ۸۷ و ۹۷ کیلوگرم در پیکارهای کسب سهمیه المپیک خواهند بود.

تیم ایران در پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی سال ۲۰۱۹ جهان در نورسلطان قزاقستان توسط »علیرضا نجاتی«، »محمدعلی 
گرایی« و »امیر قاسمی منجزی« در وزن های ۶۰، ۷۷ و ۱۳۰ کیلوگرم ۳ سهمیه المپیک ۲۰۲۰ توکیو را کسب کرد.

تیم ملی کشتی فرنگی ایران در سه وزن ۶۷، ۸۷ و ۹۷ کیلوگرم سهمیه المپیک را نگرفته و باید در رقابت های قاره ای کسب سهمیه 
آسیا و همچنین کسب سهمیه جهانی در بلغارستان حضور یابد. پیش از این قرار بود شهر »شی آن« چین میزبان رقابت های گزینشی 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو در قاره آسیا باشد که به دلیل شیوع ویروس کرونا در کشور چین اتحادیه جهانی کشتی میزبانی این مسابقات را 
به کشور قرقیزستان واگذار کرد. بر این اساس مسابقات کسب سهمیه المپیک در قاره آسیا روزهای ۸ تا ۱۰ فروردین ماه سال ۹۹ در 
شهر بیشکک قرقیزستان برگزار می شود و تیم های کشتی آزاد و فرنگی ما برای کسب ۶ سهمیه باقی مانده در این رقابت ها حضور 
خواهند یافت. »حسن رنگرز« روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: برای کسب سهمیه المپیک در وزن ۶۷ کیلوگرم 
در آسیا چالش و دغدغه داریم. یکی از راهبردهای کادر فنی این است که برای »محمدرضا گرایی« شرایطی فراهم شود که به وزن 
المپیکی ۶۷ کیلوگرم تغییر وزن دهد. او اکنون با یک شیب ملایم در حال کم کردن وزن خود است تا بتواند در مسابقات کسب 
سهمیه المپیک در قرقیزستان در وزن ۶۷ کیلوگرم حضور پیدا کند. وی ادامه داد: در وزن ۸۷ کیلوگرم نیز »رامین طاهری«، »مهدی 
فلاح«، »حسین نوری« و »یوسف قادریان« را داریم که به نظر می رسد با توجه به عملکرد طاهری و اتفاقاتی که برای »بهروز هدایت« 
در پیکارهای قهرمانی آسیا رخ داد، کادر فنی او را به عنوان نماینده تیم ملی در این وزن در رقابت های کسب سهمیه المپیک انتخاب 
کرده است. »رامین طاهری« در پیکارهای جهانی به غیر از شکست یک بر یک برابر »دنیس کودلا« آلمانی که البته نباید از ناداوری 
داوران گذشت، خوب بود و اگر از سد این حریف آلمانی عبور می کرد به طور حتم سهمیه المپیک و مدال نیز کسب می کرد. با توجه به 
اینکه در سطح آسیا نمایندگان کشورهای قزاقستان و ازبکستان سهمیه گرفته اند، کار طاهری برای کسب سهمیه آسان تر خواهد بود.
سخنگوی فدراسیون کشتی بیان داشت: در وزن ۹۷ کیلوگرم نیز »محمدهادی ساروی« را داریم که فکر می کنم با توجه به عملکرد 
او، ساروی نیز می تواند سهمیه المپیک کسب کند. وی افزود: همه تلاش کادر فنی این است که بتوانیم در پیکارهای کسب سهمیه 
المپیک در قرقیزستان سه سهمیه باقیمانده را را به دست آورده و در نتیجه زمان کافی و مناسب برای آماده سازی تیم ملی داشته 
باشیم. رنگرز یادآور شد: در صورتی که بتوانیم هر سه سهمیه المپیکی را در قزقیزستان بگیریم، مسابقه بعدی تیم ملی رقابت های 
بین المللی »پیت لازینسکی« لهستان به عنوان یکی از تورنمنت های دارای رنکینگ است که هم از لحاظ فاصله زمانی تا المپیک 

مناسب است و هم در بالاترین سطح فنی برگزار می شود.   

از سوی فدراسیون کشتی ؛

قهرمان اسبق کشتی قم سرمربی تیم ملی ایران شد
گرایی«، »طاهری« و »ساروی«

 سه فرنگی کار تیم ملی در انتخابی المپیک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و ارضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برای رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۱۰۰۰۳۸۴۸ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای 
سلیم میرویسی فرزند اسفندیار بشماره شناسنامه ۲ صادره از بیجار در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۴۷ مترمربع پلاک ۲۱۴ فرعی از۱۶۴ اصلی 
واقع در مشکین آباد بلوار صیاد شیرازی ولایت ۲ پ ۴۳ خریداری از مالک رسمی خود 
متقاضی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض 
خود را به اداره تسلیم  و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/۲۰۶۹
تاریخ انتشارنوبت اول : 98/۱۲/04
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/۱۲/۱9
محمد سلیمانی رییس ثبت اسناد و املاک 
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رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: پس از بررسی 
نمونه¬ های مشکوک به کرونا در آزمایشگاه¬های مرجع کشور و 
بررسی آن توسط پزشکان متخصص ما از وضعیت سفید خارج و 

وارد وضعیت زرد شده  ایم. 
سردار غلامرضا جلالی در برنامه انتهای الوند که از شبکه دوم 
سیما با موضوع بیماری کرونا پخش شد با بیان اینکه در سطح 
دارد، گفت: گمان  کرونا وجود  برای شیوع  فرضیه  جهان سه 
اول این است که این ویروس از جهش طبیعی در ویروس کرونا 
به وجود آمده باشد. در واقع به صورت طبیعی و بدون دخالت 
انسانی این اتفاق افتاده است. سناریو دوم این است که چون 
در شهر ووهان یک آزمایشگاه سطح ۳ وجود دارد احتمال فرار 
آزمایشگاهی و سپس انتقال ویروس به دیگران وجود دارد. گمانه 
سوم هم احتمال یک حمله زیستی با اهداف اقتصادی از سوی 

آمریکایی هاست که علیه اقتصاد چین انجام شده باشد.
از اقدامات وزارت بهداشت همه جانبه

  حمایت می کنیم 
وی در مورد اقدامات سازمان پدافند غیرعامل کشور پس از 
شیوع ویروس کرونا نیز گفت: ما با شیوع ویروس کرونا در چین 
و انتشار اخبار مبتنی بر گسترش آن در سایر کشورهای جهان، 
قرارگاه پدافند زیستی کشور را در حالت آماده باش قرار دادیم. 
اولین اقدام ما رصد، پایش و بررسی گزارشات و همچنین ایجاد 
آمادگی در حوزه های تشخیصی و درمانی کشور بود تا هرگونه 
گزارش مشکوک به دست آمد مورد بررسی قرار گیرد و پیگیری 

شود.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان این که تا دو هفته 
پیش همه گزارشاتی که ما از آزمایشگاه های تشخیصی کشور 
و مراکز درمانی می گرفتیم ورود ویروس کرونا به کشور را تایید 
نمی کرد، افزود: ما براساس چرخه اقدامات پدافند زیستی که 
شامل مراحل پیش بینی، پیش گیری، پیش کنشگری و مقابله 
است در مرحله پیشگیری به این نتیجه رسیدیم که وضعیت 
کشور سفید است اما پس از بررسی نمونه¬ های مشکوک در 
پزشکان  توسط  آن  بررسی  و  کشور  مرجع  آزمایشگاه¬های 
متخصص در واقع ما از وضعیت سفید خارج شده و وارد وضعیت 

زرد شده  ایم.
و  پشتیبانی  زیستی  پدافند  قرارگاه  رویکرد  کرد:  تاکید  وی 
حمایت همه جانبه از اقدامات وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی است.
شیوع ویروس کرونا قابل کنترل است

جلالی در پاسخ به این سوال که آیا منشاء بیماری کرونا که در 
کشور شیوع پیدا کرده شناسایی شده است، نیز گفت: سوابق 
بیماران و حتی فوت شدگان از سوی متخصصان برای منشایابی 
مشخصی  بندی  جمع  به  هنوز  اما  است  شده  انجام  بیماران 
نرسیدیم بنابراین فرض ما همان انتقال به شیوه طبیعی است که 

در همه کشورها اتفاق افتاده است.
آزمایشات  داد:  ادامه  پدافند غیرعامل کشور  رئیس سازمان 
ویروس شناسی نشان می دهد که ویروسی که در ایران شایع شده 
است همان ویروس شایع شده در چین است و تغییری در آن 

ندیده ایم.

وی با بیان اینکه در اقدامات مقابله ای پدافند زیستی سه پایه 
اساسی داریم، گفت: بحث اول رعایت نکات بهداشتی، درمانی و 
تشخیصی است. دوم اقداماتی با پایه امنیتی انتظامی است و در 

پایه سوم اقدامات رسانه ای و آموزشی است.
سردار جلالی با بیان اینکه در حوزه بهداشت و درمان برای 
تشخیص بیماری کیت های تشخیصی توسط WHO در اختیار 
کشور قرار گرفته است، تصریح کرد: در حوزه درمان نیز هنوز در 
دنیا دارو و واکسنی وجود ندارد بلکه پزشکان به درمان عوارض 
ناشی از این بیماری می پردازند. اما مهمترین موضوع در مقابله 
با کرونا در حوزه رسانه است. آنچه اهمیت دارد اطلاع رسانی 
درست، آموزش، پرهیز از ایجاد هراس و تقویت اعتماد عمومی به 

سیستم های بهداشتی و درمانی کشور است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: ۶۰ درصد کار در حوزه 
رسانه آموزش و اطمینان بخشی و راهنمایی های بهداشتی است 
اگر این موضوع به درستی انجام نشود ممکن است نیاز به رعایت 
الزامات امنیتی پیدا کنیم که خوشبختانه هنوز چنین اتفاقی 

نیافتاده است.
وزارت بهداشت در اعلام اخبار مربوط به کرونا 

جهت گیری سیاسی ندارد
وی با بیان اینکه اکنون که از فضای انتخابات بیرون آمده ایم بهتر 
است میزان آموزش، آگاهی بخشی و اطلاع رسانی مردم افزایش 
یابد، گفت: موضوع کرونا در کشور ما قابل کنترل است چون به 
نظر من ظرفیت های علمی، درمانی و تشخیصی کشورمان در 
حوزه بهداشت و درمان در رده کشورهای پیشرفته دنیاست و 

کمبودی نداریم.
 جلالی همچنین در مورد اقدامات قرنطینه ای نیز توضیح داد: 
در چرخه اقدامات پدافند زیستی احتمال قرنطینه زمانی است 
که انتشار ویروس از کنترل خارج شود که هنوز ما در مورد قرنطینه 

کردن جایی به جمع بندی نرسیده ایم.
وی با بیان اینکه در سال گذشته آیین نامه ای را با نام مرزبانی 
زیستی مصوب کردیم و چند هفته قبل هم مجدد آن را ابلاغ 
کردیم، گفت: جلسات متعددی تشکیل شده است و دستگاه های 
مختلف مانند نیروی انتظامی، وزارت راه و شهرسازی، تمامی 
مرزهای ریلی، زمینی،  هوایی و دریایی تحت اقدامات کنترلی قرار 
دارد و مرکز کنترل بیماری های واگیردار وزارت بهداشت هم در 

همه مرزها مستقر است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه صداقت و 
صراحت زیادی در وزارت بهداشت وجود دارد و هیچ گونه گرایش 
سیاسی در اعلام اخبار مربوط به کرونا احساس نکردم، گفت: به 
نظر من اولویت وزارت بهداشت سلامت مردم است و برداشت ها و 
گمانه زنی های برخی در فضای مجازی درست نیست و این بیشتر 

ناشی از فضای مجازی رها شده است.
وی در پایان تاکید کرد: درخواست من از همه فعالان سیاسی 
و انقلابی کشور این است که سلامت مردم را وارد مسائل سیاسی 
نکنند، مساله مقابله با انتشار ویروس کرونا یک مساله ملی و جدی 
است . همه باید به وزارت بهداشت و درمان کمک کنند تا انشاالله 
بتوانند با اتکا به قابلیت های بسیار ارزشمند بومی کشور با این 

ویروس مقابله نماید.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

وضعیت ما در برابر ویروس کرونا »زرد« است
فعلا قرار نیست منطقه یا شهری قرنطینه شود

چالش های مجلس یازدهم از اقتصاد تا دیپلماسی

آنچه انتظار بهارستان یازدهم را می کشد

مجلس یازدهم در حالی طی ساعات آینده بخش بزرگی از منتخبان خود را خواهد 
شناخت که چالش های پیش روی قوه مقننه در چهار سال پیش رو از اقتصاد و معیشت 

مردم تا دیپلماسی و ارتباط با جهان گسترده و البته پیچیده است. 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی دوم اسفندماه برگزار شد و اسامی 
نمایندگان منتخب این دوره به تدریج در حال تکمیل است. گذشته از بحثها درباره میزان 
استقبال و مشارکت در این انتخابات در مقایسه با انتخابات دیگر، مجلس آینده که بر اساس 
گمانه زنی ها و نتایج اعلام شده، یکدست اصولگرا خواهد بود برای مقابله با چالش های 
عدیده پیش روی کشور باید با حداکثر آمادگی و قدرت اجرایی و قانون گذاری وارد میدان 

شود تا با اجرای وعده های خود بتواند گرهی از مشکلات مردم باز کند.
چالش های پیش روی بهارستان  

بخشی از شعارها و وعده های راهیافتگان به بهارستان در خصوص نحوه مواجهه و تعامل 
با دولت بوده است. بر فرض ترکیب اصولگرای این مجلس که بیشتر گمانه زنی ها از آن 
خبر می دهند و با توجه به اظهارنظرهای تند نامزدهای آن زمان و منتخبان کنونی نحوه 
تعامل این مجلس با دولت مورد توجه ناظران مسائل سیاسی است. حجت الاسلام »حسن 
روحانی« رییس جمهوری در نشست خبری خود درباره ابهامات موجود در این زمینه تاکید 
کرده است: »قانون اساسی داور و مبنای ما با مجلس آینده است.« اینکه اما مجلس آینده 
به ریاست احتمالی یکی از رقبای انتخاباتی رییس جمهوری تا چه اندازه در کنار و نه مقابل 
برنامه های دولت قرار گیرد و برنامه های آینده دولت تا چه میزان در مجلس  مورد تایید قرار 
گرفته و قابلیت اجرا خواهد یافت علامت سوالی است که از خرداد ماه به آن پاسخ داده 
خواهد شد. چالش مهم دیگر در پیش روی مجلس یازدهم مشکلات مزمن اقتصادی 
در کشور است. واقعیت اقتصاد ایران، میزان بیکاری، تورم، رشد منفی و دیگر متغیرهای 
اقتصادی نشان می دهد که شرایط معیشت مردم در حال سخت شدن است. صادرات 
نفت ایران به عنوان مهم ترین منبع درآمد کشور در اثر تحریم ها بسیار ناچیز است. واردات و 
صادرات بسیاری از اقلام و مایحتاج مردم هم با مشکل مواجه است. صد البته رفع و رجوع 
مشکلات اقتصادی و معیشت مردم با همکاری دولت و مجلس میسر است با این حال باید 
دید مجلس اصولگرای یازدهم چه رویکردی برای حل و فصل این مشکلات خواهد داشت و 

اساسا چه ایده ها و ابتکاراتی از بهارستان برای حل این چالش ها ارائه خواهد شد.
نکته قابل تامل اینکه اساسا اقتصاد و سیاست خارجی دو مولفه ای هستند که ناگزیر به 
هم ارتباط دارند. این دو مولفه می توانند نقش هم افزا داشته باشند و از سوی دیگر اثرات 
منفی بر یکدیگر داشته باشند. باید دید با توجه به رویکرد جریان غالب مجلس آینده در 
عرصه سیاست خارجی به موضوعاتی مانند برجام و FATF  و شعارها مبنی بر لزوم نگاه 
به درون اکنون انتظار می رود شعارهای انتخاباتی جنبه عملیاتی به خود بگیرد.  بسیاری 
از نمایندگان مجلس آینده با توجه به سخنان ایام انتخابات چندان روی خوشی به برجام 
نشان نداده اند. برخی از آن ها حتی دیگری را به دلیل برخی اظهارات مثبت درباره برجام و 
دیگر دستاوردهای دولت غیرانقلابی خطاب کردند.   باز هم فرض تکراری در تشریح چالش 
بعدی این است که تعداد منتخبان اصولگرای مجلس یازدهم بسیار بیشتر از رقیب است، 
این فرض زمانی اهمیت می یابد که به روزهای پیش از برگزاری انتخابات بازگردیم؛ به روزهای 
بستن فهرست ها و دعواهای آشکار و نهان میان طیف های مختلف اصولگرا. روزهایی که 
نواصولگرایان و شانا، شانا و جبهه پایداری، جبهه پایداری و بهاریون و عدالت خواهان شانا 
برای حضور در فهرست سی نفره تهران به هم تاختند و در نهایت با اکراه ها و تردیدها و 
ترس ها از پیروزی رقیب به فهرست مشترک رسیدند. نگرانی آینده مجلس یازدهم می تواند 
تداوم این اختلافات در بهارستان باشد و تبعات آن دوری از دغدغه های مردم و کشور و 
پرداختن به موضوعات درون جناحی.  موضوع بسیار مهم دیگر نقش و جایگاه مجلس در 
مناسبات قدرت و فرایندهای کلان تصمیم گیری و تصمیم سازی است. باید دید در مسائل 
حساس پیش رو، راه یافتگان به بهارستان چه رویکردی اتخاذ خواهند کرد و چقدر می توانند  

شعار »مجلس در راس امور است« را محقق سازند و از جایگاه نهاد مجلس دفاع کنند.
چرا باید نگرانی ها را جدی گرفت؟ 

منتخبان کنونی مجلس یازدهم و نامزدهای یک هفته پیش انتخابات آن، آنگونه که در 
سخنرانی های خود تاکید کرده اند به خوبی با چالش های فوق الذکر آشنا بودند. وقتی 
به دلیل شرایط اقتصادی و معیشتی مردم دولت را مورد انتقاد قرار می دادند، وقتی ریشه 
بسیاری از رویدادهای ماه های اخیر را در نوع رابطه با دنیا توصیف می کردند. اظهار نظرهای 
اقتصاددانان منتسب به این جریان حکایت از اشراف آن ها به شرایط کشور و اصولگرایان و 
دولت داشت. این آگاهی اما تنها یک روی سکه است، روی دیگر و البته نگران کننده آن 
است که اغلب کاندیداهای دیروز و منتخبان امروز برنامه مشخص و مدونی برای حل این 

مشکلات و عبور کشور به یک شرایط آرام را یا نداشتند یا ارائه ندادند.
صرف انتقاد از شرایط موجود و مقصر جلوه دادن دیگری یا دیگران تنها کنش بسیاری 
از نامزدهای انتخابات بود و افق روشن و البته عملی برای بهبود شرایط ارائه نمی شد. 
می توان امیدوار بود که منتخبان مجلس یازدهم بر حسب وظیفه و حضور در مجلس برنامه 
منسجمی در ذهن و فکر خود داشته باشند. می توان امیدوار بود که تشریح شرایط سخت 
کشور و مردم از سوی نامزدها در ایام انتخابات تنها برای نادیده گرفتن دستاوردهای دولت 
و رقیب نبوده است و آن ها هم درد را شناخته و هم درمان می دانند اما با چنین توصیفاتی 

جای نگرانی وجود دارد چون برنامه ای در ایام انتخابات ارائه نشده است.
معجزه ای در کار نیست

پیچیدگی جهان امروز امکان خوش بینی به تحقق شعارها و آرمان ها را کاهش می دهد 
اگر هم داوطلبان تا روز پنج شنبه هفته گذشته شعارها و وعده هایی می دادند امروز با 
واقعیات دیگری مواجه خواهند بود. گذشته از پیچیدگی مناسبات قدرت در داخل، و 
ضرورت پاسخگویی با رای دهندگان، شرایط منطقه ای و بین المللی هم شرایط ویژه ای 
است. دونالد ترامپ رییس جمهورآمریکا از زمان راهیابی به کاخ سفید کارزار گسترده ای 

تحت عنوان سیاست فشار حداکثری علیه ایران به راه انداخته است.
می دهد  نشان  طور  این  ایران  علیه  آمریکا  اخیر  ساله  دو  یکی  اقدامات  به  نگاهی 
که آمریکایی ها و متحدانش به هر طریق به دنبال این هستند با وارد کردن ایران به درگیری و 
تنش به ایران آسیب بزنند. البته با اقدامات قاطع تهران در مواجهه با برخی ماجراجویی های 
آمریکایی ها در منطقه انتظار می رود آمریکا و متحدانش در محاسبات خود در خصوص 
ایران تجدیدنظر کرده و رویکرد عقلانی تری داشته باشند. تمام هنر دستگاه دیپلماسی این 
است که بتواند اقدامات و رفتارهای ترامپ و متحدان منطقه ای آن را مدیریت کرده و مانع از 
وارد شدن ایران در بازی شود که دشمنان آن را طراحی کرده اند از این بابت باید دید مجلس 

یازدهم چه رویکردی در این خصوص خواهد داشت.

معاون سیاسی حزب ندا:

مجلس یازدهم را از طریق "مجلس سایه" 
رصد می کنیم

معاون سیاسی حزب ندای ایرانیان گفت: تلاش می کنیم با همراهی کارشناسان و 
متخصصان حزب، نامزدهای اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی و جامعه دانشگاهی در 

قالب مجلس در سایه فعالیت های مجلس یازدهم را رصد کنیم. 
»محمدحسین شیخ محمدی« برای نمایندگان منتخب مردم آرزوی موفقیت کرد و گفت: 
امیدوارم با همبستگی و تلاش گسترده تر در مجلس یازدهم گام های خوبی برای اجرای 
عدالت اجتماعی، رفع دغدغه های اقتصادی و معیشتی مردم، تقویت سرمایه اجتماعی و 

اعتماد عمومی و کاهش فساد و بی عدالتی برداشته شود.
وی افزود: حضرت امام خمینی )ره( یازده توصیه به نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در افتتاح اولین دوره مجلس در سال ۵۹ داشتند که توصیه می کنم منتخبین مجلس 
مجدد به این پیام مراجعه کنند. »رسیدگی به حال مستضعفین و مستمندان کشور در رأس 
برنامه ها قرار گیرد، از هیچ قدرتی غیر از قدرت خداوند قادر نهراسید، و جز به مصالح کشور 
 به چیز دیگری فکر نکنید«، »مجلس و دولت   هماهنگ شوند تا بر مشکلات کشور فائق 
آیند«، »طرح ها و پیشنهادهایی که مربوط به عمران و رفاه حال ملت خصوصاً مستضعفین  
 است، انقلابی و با سرعت تصویب کنید« از مهم ترین توصیه های ایشان به منتخبان مجلس 
شورای اسلامی است. این فعال اصلاح طلب درباره اولویت های مجلس شورای اسلامی 
گفت: این روزها مشکلات معیشتی گریبان گیر بخش مهمی از مردم جامعه است. انتظار 
می رود اصلاح قوانین و تقویت نظارت با هدف بهبود رونق کسب وکار و بهبود وضعیت 
معیشتی در صدر و اولویت برنامه های مجلس یازدهم قرار گیرد. شیخ محمدی تأکید کرد: 
پایان انتخابات را باید پایان رقابت  جریان های سیاسی و آغاز همکاری متقابل برای حل 
مشکلات مردم قرار دهیم. معاون سیاسی حزب ندا خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم با 
همراهی کارشناسان و متخصصان حزب ندای ایرانیان، نامزدهای اصلاح طلب مجلس 
شورای اسلامی  و جامعه دانشگاهی در قالب »مجلس در سایه« فعالیت های مجلس 
یازدهم را رصد کنیم و طرح ها، برنامه ها و نقدهای خود را با هدف ارتقای کارآمدی مجلس 
شورای اسلامی در اختیار فراکسیون های مجلس یازدهم قرار دهیم.  این فعال اصلاح طلب 
تصریح کرد: به عنوان مجموعه ای که دغدغه ایران را دارد نمی توانیم در برابر مسائل کشور 
بی تفاوت باشیم. یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای مجلس 
خبرگان رهبری روز جمعه ۲ اسفندماه در سراسر کشور برگزار و در ساعت ۲۳ به پایان رسید. 
مردم ایران برای انتخاب ۲۹۰ نماینده خود در مجلس شورای اسلامی به پای صندوق های 
رای رفتند و با میانگین مشارکتی قابل قبول، چون همیشه سخن نظرشان در جهت دخالت 

در سرنوشت خود را، از طریق صندوق رای اعلام کردند.

 معاون اول رییس جمهوری گفت: بزرگترین سرمایه ملی که امروز در اختیار ایران است 
همین جوانان و نخبگان علمی  هستند که می توانند آینده کشور را رقم بزنند. 

»اسحاق جهانگیری« عصر شنبه در بیست و هشتمین مراسم تجلیل از دانشجویان 
مجددا  متاسفانه  که  سیاهی  لیست  و   FATF جدید  تحریم  اظهارداشت:  برگزیده 
ناجوانمردانه ایران در آن قرار داده شد، شرایط اقتصادی و سیاسی کشور  و کرونا همه 

موضوعات مهمی هستند.  
وی گفت: نیروی انسانی پیش نیاز توسعه همه جانبه و توسعه علمی کشور است کسی 
در آن تردید ندارد. توسعه علمی پایه و جایگاه آن دانشگاه های کشور هستند در این هم 
تردید وجود ندارد. این که طی سال های اخیر دانشگاههای ما در توسعه علمی کشور کار 
بزرگی انجام دادند و جایگاه مطلبوبی بدست آوردند این هم از آمارهای بین المللی است.  
معاون اول رییس جمهوری گفت: در آمارهای بین المللی که منتشر می شود ایران در 
بین ۵۷ کشور اسلامی و منطقه رتبه اول را دارد که جایگاه بسیار خوبی است و به اعضای 
علمی و روسای دانشگاه ها و وزیران که این بار را به خوبی بر دوش کشیدند، صمیمانه 

تبریک می گویم.
جهانگیری یادآور شد: ایران تا الان بیش از اینکه به نیروهای انسانی و جایگاهی که از 
نظر ظرفیت علمی پیدا کرده شناخته شود، به عنوان کشوری که منابع طبیعی، نفت و 
گاز دارد معروف شده است. در کنار فرصت ها و ظرفیت هایی که ایران دارد شاید سرآمد و 
بزرگترین سرمایه ملی که امروز در اختیار ایران است همین جوانانی هستند که نخبگان 

علمی اند که می توانند آینده کشور را رقم بزنند.
در شرایط اقتصادی پیچده، دشوار و سختی قرار داریم 

وی با بیان این که در شرایط اقتصادی پیچده، دشوار و سختی قرار داریم، گفت: 
ما از یک طرف با تحریم های بی سابقه بین المللی قدرتی مثل آمریکا روبرو هستیم که 
به سخت ترین روش که تا الان در سطح بین الملل ب  سابقه بوده علیه کشور ما وضع 
شده است. هدفشان هم این بود که اقتصاد کشور را دچار فروپاشی کنند. راهکاری که 
ما پیش بینی کردیم  اقتصاد کشور را از این تحریم را عبور دهیم سیاست های اقتصاد 
مقاومتی بوده است که کشور را تا حد زیادی در مقابل تکانه های تحریم مقاوم کند و تاب 

آوری کشور و مردم را بالا ببرد.
معاون اول رییس جمهوری به جهت گیری اقتصاد مقاومتی اشاره کرد و افزود: یکی از 
رویکرد ۵ گانه اقتصاد مقاومتی، دانش بنیان کردن اقتصاد ایران است که با دوستانمان 
در وزارت علوم و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و روسای دانشگاه ها روی 

دانش بنیان کردن اقتصاد کشور  خیلی بحث و گفت و گو کرده ایم.
جهانگیری با بیان اینکه محصولات دانش بنیان امروز در سطح بین المللی قابل طرح 
و ارائه است، گفت: من بسیاری از شرکت های دانش بنیان که اعضای هیات علمی و یا 
دانشجویان دانشگاه ها ایجاد و یا محصولی تولید کرده اند و به بازارهای معتبر بین المللی 
صادر کرده اند را دیده ام که افتخار بزرگی است و ان شاءالله باز هم از این قبیل خواهیم 

داشت.

معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: بنگاه های بزرگی در ایران هستند، و اقتصاد ایران 
اقتصاد بزرگی است. ۲ سال دیگر، نفت در تحریم است، نفت در شدیدترین تحریمی که 
می توانسته وضع شده است و خصوصا روی نفت ایران فشار خاصی گذاشته شده است 

تا فروخته نشود.
اقتصاد کشور باید دانش بنیان شود

وی با اشاره به حجم ۲۰۰ میلیارد دلاری تجارت خارجی ایران اظهارداشت: بخشی 
مانند نفت که بیش از ۵۰ میلیارد دلار درآمد ارزی حداقل در این دوران اخیر داشته و 
برخی مواقع وقتی که قیمت نفت روی ۱۰۰ یا ۱۲۰ دلار در هر بشکه می رفت، درآمد 
ما از نفت بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار در سال بوده است. اکنون باید دید چه عاملی باعث 
شده با وجود این فشار بر روی نفت، اقتصاد کشور به هم نریخته است. بنابراین پیداست 
بنگاه های یک مجموعه های از رشته های مختلف از پتروشیمی، فولاد، صنایع معدنی تا 

صنایع غذایی هستند.
جهانگیری یادآورشد: وقتی می گوییم دانش بنیان یعنی این شرکت ها هم دانش بنیان 
می شوند. یعنی یک مجموعه ای از نیروهای درجه یک علمی کشور و دانشگاه ها ورود 
پیدا کرده و ببینند که چگونه می توانند بنای این شرکت ها را اصلاح کنند که مغز انسان ها 
در تولیدات این شرکت ها نقش تعیین کننده ای داشته باشد. بنابر این یک جهت، این 

جهت گیری است که ما باید اقتصادمان را دانش بنیان کنیم.
معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: جهت گیری مهم دیگری در اقتصاد مقاومتی 
بوده که ما در یک سیر چند ساله ای اتکایمان از درآمد نفت و منابع طبیعی مانند نفت کم 
کنیم و به جای دیگری این تکیه را قرار بدهیم. این که گفته شود تکیه کشور از درآمد نفت 

کاهش پیدا کند، نمی توان گفت که اقتصاد کشور کوچک شود.
جهانگیری افزود: اقتصاد کشور یک کیکی است که ۵۰ میلیارد دلار از این مجموعه 
اقتصاد از سود سهم نفت بوده است، وقتی که نفت از آن جدا شود معنای آن این است 
که درحال کوچک شده است. وقتی که کیک اقتصاد کشور کوچک می شود، معنای آن 
این است که مردمی که می خواهند از این کیک سالانه یک برداشتی کنند و زندگی شان 

را اداره کنند، حتما سهم کمتری برداشت می کنند.
وی خاطرنشان کرد: هنر اقتصاد کشور در این است که سالانه حداقل به اندازه رشد 
جمعیت به اضافه یک کمی بیشتر، که رفاه بیشتری به مردم بدهد، بزرگ می شود. اگر 
اقتصاد کشور سالانه بتواند به این نسبت بزرگ شود، مردم هر سال احساس می کنند که 

رفاهشان و زندگی شان نسبت به استفاده ای که دارد، بهتر شده است.
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: وقتی که گفته می شود اتکا کم شود، معنای آن 
این نیست که کیک اقتصاد در کشور کوچک شود چرا که زندگی مردم سخت تر می شود. 
بنابر این باید تکیه گاه دیگری پیدا کنیم و مثلا اینجا را کوچک کنیم و به جای دیگری 

متکی شویم.
جهانگیری ادامه داد: من خودم هم الان و هم در مسئولیت های قبلی ای که داشتم 
روی این موضوع خیلی فکر کردم، که اگر ما بخواهیم تکیه مان را از نفت برداریم، کجا 

بگذاریم. من در زمانی که وزیر صنایع و معادن بودم، بعضی ها می گفتند معدن می تواند 
جای نفت را بگیرد. اولا این چنین نیست. )بقیه( مواد معدنی ایران چنین ظرفیتی 

ندارند. نفت یک نعمت استثنایی است.
وی یادآور شد: دوم اینکه آنها هم معدن هستند. نفت یک ماده معدنی، به نام نفت 
است، سنگ آهن هم یک ماده معدنی  به نام سنگ آهن است، مس هم یک ماده معدنی 
به نام مس است لذا همه اینها هم یک ذخیره ای دارند و یک روز تمام می شوند. بنابراین 
منظور از یک تمام شده به یک تمام شده دیگر نیست. تنها جایی که تمام نمی شود، مغز 

جامعه ما و تنها جایی که از بین نمی رود، قدرت خلاقیت و نوآوری جوانان است.
آمد و رفت های طبیعی  نخبگان به خارج کشور مفید است

تنها  را کم کنیم،  اگر بخواهیم درآمد نفت  بیان کرد:  اول رییس جمهوری  معاون 
درآمدی که آینده این کشور می تواند، به آن متکی شود، مغز جوانان، نخبگان و نیروهای 
تحصیلکرده کشور است که بسیار هم ارزشمند است ایران از این جهت، یک فرصت 

استثنایی در اختیار دارد لذا ما باید قدر این موضوع را بدانیم.
جهانگیری ادامه داد: ما هنوز در برخی از دستگاه ها، نتوانسته ایم این موضوع را با زبان 
واقعی جا بیندازیم که نیروی انسانی تحصیلکرده، زبده، نمونه کشور سرمایه ای است که 
اگر نه بهتر از نفت، بلکه حتما بهتر از نفت برای این کشور است. چطور وقتی می گوییم 
تحریم کردن نفت کار بدی است، کسانی که در این نیروی انسانی کشور اخلال می کنند، 
مانند کسانی هستند که نفت کشور را تحریم می کنند و مانند آمریکایی ها و چه من و 
چه هر شخص دیگری باشد. البته به ظاهر ممکن است روی اعتقاد و اخلاص کاری را 

انجام می دهیم.
وی اظهار داشت: جابجایی مغزها به صورت طبیعی اقدام مضری نبوده و حتما مفید 
است. اینکه یک نیرو زمانی که تحصیلاتش در کشور به اتمام می رسد، به این فکر کند 
که به کشور پیشرفته ای برود و مثلا ۲ سال در آن کشور موضوعات جدیدی بیاموزد و به 
کشورش برگردد، این آمد و رفت های طبیعی هیچ ضرری نداشته و بسیار هم مفید است.
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: آن چیزی مضر است که ما به جای اینکه قدر 
این نیرو را بدانیم، شرایطی برایش فراهم کنیم که گفته شود که ایران از جاهایی است که 

فرار مغزها در آن زیاد است و این موضوع در حق کشور و این ملت جفاست.
جهانگیری خاطرنشان کرد: مهمترین وظیفه ما در دولت و همه نهادهای حکومتی این 
است که حرمت نیروهای علمی مان را حفظ کنیم و شرایطی برای آنها فراهم کنیم که از 
این ظرفیت علمی شان برای توسعه کشور استفاده کنند. همچنین شرایطی برای آنها 
به وجود بیاوریم که بتوانند با قدرت خلاقیت شان اشتغال، اقتصاد و رفاه مردم کشورشان 

را به خوبی برقرار کنند.
وی افزود: این کار شدنی است و شما قادر هستید این کار را انجام بدهید و ایران این 

ظرفیت را دارد. ما باید به دانشگاهایمان به صورت جدی تری بپردازیم.
جهانگیری افزود: دولت برای دانشجویان نمونه ای که انتخاب می شوند یکسری 
تعهداتی دارد و آنها را انجام می دهد، حال ممکن است که این تعهدات موقتی باشد 
ولی حتما باید اجرا شوند و دوستان هم باید احساس کنند به قولی که داده شده است، 

عمل می شود.  
معاون اول رییس جمهوری درباره روند عضویت هیئت های علمی دانشگاه نیز گفت: 
بالاخره یک کارهایی انجام دادند و یک درجه بالاتر تحصیلات به نظر می آید در وزارت 
علوم پذیرفته شده است و آقای دکتر نمکی وزیر بهداشت -که اینجا نیستند- به ایشان 

هم گفته می شود چنین اقداماتی در وزارت بهداشت نیز صورت بگیرد.  
جهانگیری گفت: ما در این دولت به اعضای هیات علمی دانشگاه ها مخصوصا در 
پرداخت حقوق نتوانستیم یک توجه خاصی انجام دهیم و همیشه یک حالت شرمندگی 
نسبت به اعضای هیات علمی دانشگاه ها داشته ایم و مکررا هم دوستان به من گفته اند و 
من نیز جلساتی گذاشته ام؛ به هر حال آن طور که شایسته اعضای هیات علمی دانشگاه 

ها بوده است، محقق نشده است.  
وی تاکید کرد: در دو سه هفته اخیر  تصمیمات جدیدی در خصوص اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها گرفتیم که آخرین تصمیم نیز همان بود که آقای نوبخت اعلام کردند 
یک فوق العاده ٥٠درصدی برای بخش کارشناسی نیروهای دولت انجام شود و فکر هم 

می کنم یک تغییر خوبی در پرداختی کارکنان دولت در این رده انجام بگیرد.
معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه راجع به هیات های علمی هم توافق مان با 
آقای نوبخت این شد که تا اسفند بتوانیم به یک جمع بندی برسیم، گفت: از وزیر علوم 
نیز درخواست می کنم در این زمینه وقت بگذارد و به صورت جدی پیگیری داشته باشند 
تا بتوانیم در همین اسفندماه و اگر نتوانستیم در فروردین ماه سال آینده  به اعضای هیات 
علمی از نظر پرداخت، رسیدگی داشته باشیم؛ البته منتی ندارد و هم اکنون اعضای 
هیات علمی از نظر پرداخت نسبت به جایگاه خودشان جزو ضعیف ترین ها هستند 
چنانچه وضعیت شان را با جاهایی که می توانند جذب آنجا بشوند و بروند؛ قابل مقایسه 
نیست.   وی افزود: اعضای هیات علمی از روی عشق و علاقه ای که به ایران دارند و می 
خواهند به کشور خدمت رسانی کنند، کارشان را انجام می دهند و ماهم  وظیفه داریم 

برای این گروه، کار بهتری انجام دهیم.  

معاون اول رییس جمهوری:

 نخبگان علمی بزرگترین سرمایه کشور هستند

 یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: قرار گرفتن در نقطه سیاه نقشه گروه ویژه 
اقدام مالی به این معنا است که کشور باید صادراتش را به نرخ ارزان ارائه دهد تا 

مشتری ترغیب شده و حاضر به خرید آن باشد و نرخ واردات را نیز باید بالا ببرد تا 
صادر کننده خارجی حاضر به ارائه آن به بازار داخلی شود و با ایران مبادلاتی انجام 
دهد چرا که برای کشوری که در وضعیت قرمز قرار گرفته هر نوع مبادله ای مساله ساز 

و مشکل ساز است. 
 ،FATF حسن بهشتی پور با اظهار تاسف از قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه
گفت: اولین تاثیر اینکه یک کشور در لیست سیاه قرار می گیرد این است که ریسک 
سرمایه گذاری در آن کشور بالا می رود. ممکن است برخی بگویند در حال حاضر 
هیچ گونه سرمایه گذاری در ایران انجام نمی شود که ما نگرانش باشیم و این در 
حالی است موضوع ریسک سرمایه گذاری روی سایر مسائل هم تاثیر می گذارد. 
برای مثال حق بیمه ای که ایران باید برای کشتیرانی بپردازد به تبع همین ریسک 
مبلغش بصورت قابل توجهی بالا می رود یا بیمه کالای صادراتی ایران افزایش پیدا 

می کند.
وی ادامه داد: قرار گرفتن در نقطه سیاه نقشه گروه ویژه اقدام مالی به این معنا است 
که کشور باید صادراتش را به نرخ ارزان ارائه دهد تا مشتری ترغیب شده و حاضر به 
خرید آن باشد و نرخ واردات را نیز باید بالا ببرد تا صادر کننده خارجی حاضر به ارائه آن 
به بازار داخلی شود و با ایران مبادلاتی انجام دهد چرا که برای کشوری که در وضعیت 

قرمز قرار گرفته هر نوع مبادله ای مساله ساز و مشکل ساز است.
وی افزود: بنابراین و با این وصف، کشور باید یک هزینه هنگفتی روی صادرات، 
واردات و همچنین بیمه های پرداختی بابت صادرات و واردات و هزینه حمل و نقل 
متحمل شود که واقعا در صورت یک حساب و کتاب ساده متوجه می شویم اگر پالرمو یا 

CFT را بپذیریم می توانیم از این شرایط خارج شویم.
این کارشناس مسائل بین الملل در خصوص امکان تعارض برخی قوانین FATF با 
قوانین داخلی کشور نیز گفت: با توجه به پیش بینی هایی که مجلس صورت داده است 

که با صراحت اعلام کردیم، اگر قوانین پالرمو یا CFT در تعارض با قوانین داخلی ما 
قرار بگیرد، ملاک عمل ما قوانین داخلی خواهد بود؛ ایران می تواند با این تحفظی که 
مجلس گذاشته مواد مساله دار از نظر کشور را در شرایط توافق با گروه ویژه اقدام مالی 
لحاظ کند که با این شرایط نمی دانم مجمع تشخیص مصلحت نظام با چه تشخیص 

مصلحتی کشور را در این شرایط قرار داده است؟!
وی در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: امروز در موقعیتی قرار گرفته ایم که حتی کشورهایی 
مانند روسیه، چین، ترکیه و عراق که همچنان با ما رابطه دوستانه داشته و تبادلات مالی 
انجام می دهند در شرایط سختی قرار بگیرند که حتی اگر بخواهند مبادلاتشان را با ما 
ادامه دهند هزینه بیشتری را متقبل می شوند و به تبع آن هزینه بیشتری را از ما مطالبه 

خواهند کرد. 
وی افزود: ما می توانستیم حداقل این لوایح را بپذیریم و اگر فردا روزی احساس کردیم 
که قوانینی در این گروه خلاف و مغایر قوانین داخلی ما است مجددا به شرایطی که 
امروز داریم باز می گشتیم و در این بین فضایی برای کشور گشوده می شد. باید این 
مساله را هم مدنظر قرار دهیم که اساسا چندین کشور معاهدات پالرمو و CFT را با حق 

تحفظ پذیرفته اند و ایران هم می توانست همین مسیر را برود.  
بهشتی پور با تاکید بر اینکه نباید به استقبال مشکلات برویم گفت: هر چقدر دیرتر 
برای تصویب لوایح گروه ویژه اقدام مالی تصمیم بگیریم، ضرر و زیان بیشتری را به کشور 
تحمیل می کنیم و نمی دانم مسئولیت این ضرر را چه کسی به عهده خواهد گرفت 
و اصولا به چه استنادی در حوزه امنیت ملی این هزینه گزاف را می پردازیم و بنده به 

عنوان پژوهشگر این حوزه توجیه نیستم. 
وی افزود: آنهایی که می گویند ما تحریم هستیم و فضا بدتر از این نخواهد شد بدانند 
که کشورهایی همچون چین، روسیه و غیره هم دیگر برای همکاری با ما دچار مشکل 

می شوند.

: FATF بهشتی پوربا اشاره به قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه

مسئولیت زیان تحمیل شده به کشور را چه کسی به عهده خواهد گرفت؟ 



7۰۰ هزار ماسک احتكار شده درقم کشف شد
دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: ۷۰۰ هزار ماسک احتکار شده در قم کشف شده است 
که این ماسکها به زودی در ۳۲ داروخانه استان توزیع می شود. حجت الاسلام والمسلمین 
حسن غریب روز در گفت و گویی افزود: تمام ماسک های کشف شده در میان داروخانه های 
استان با قیمت ۵۰۰ تومان توزیع می شود که برای هماهنگی در این زمینه جلسه ای فوری 
با حضور مسئولان قضایی، دانشگاه علوم پزشکی و مسئولان اجرایی و نظارتی قم برگزار 
شد.وی ادامه داد: ۷۰۰ هزار ماسک کشف شده در کمترین زمان ممکن در میان داروخانه ها 
توزیع و تیم های بازرسی استان به صورت شبانه روزی نیز بر نحوه عرضه این ماسک ها به مردم 
داروخانه ها به صورت شبانه روزی نظارت میکنند.غریب افزود: بر اساس دستور قضایی صادره  
۲۲هزار عدد از این ماسک های احتکار شده در یکی از انبارها نیز بصورت رایگان در اختیار 
افراد بی بضاعت قرار می گیرد.وی بیان داشت: دستور قضایی برای پلمپ داروخانه های 
متخلّف صادر شده و با فراد سودجو که مبادرت به احتکار ماسک و ملزومات ضدعفونی کننده 
یا سایر اقلام دارویی و پزشکی مورد نیاز مردم نمایند، برخورد قانونی قاطع به عمل خوهد آمد.

کدام اعضای شورای شهر در معرض ابتلا به کرونا هستند؟
رئیس شورای شهر تهران گفت: سه شنبه هفته گذشته، جلسه شورایاران در منطقه ۱۳ 
تشکیل شد و علاوه بر من »مسجد جامعی«، »میلانی« از اعضای شورای شهر و برخی از 
همکاران روابط عمومی در این جلسه حضور یافتند. »رحمان زاده« شهردار منطقه ۱۳ در 
جلسه ماسک بر صورت داشت و به من گفت: آنفلوآنزا دارم و به دلیل اینکه در روز ۲۲ بهمن 
گشت زده ام دچار بیماری شده ام. روزشنبه از »خداکرمی« که پزشک شورا هستند و عضو 
کمیته سلامت و محیط زیست بوده در مورد وضعیت جسمانی »رحمانی« سوال کردم که 
ایشان به من گفتند از ۴ تست کرونا شهردار منطقه ۱۳ سه مورد آن مثبت بوده است. از آنجایی 
که هفته پیش من در کنار شهردار منطقه ۱۳ بودم،  تصمیم گرفتم از منزل بیرون نیایم. در 
حال حاضر علائمی از ابتلا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا ندارم. محسن هاشمی رفسنجانی، 
رئیس شورای شهر تهران  نیزدر کانال تلگرامی اش، با انتشار این تصویر گفته که رحمان زاده، 
شهردار منطقه  ۱۳ که حالا معلوم شده کرونا گرفته، با او و دیگر حاضران آن جلسه دست نداده  
بوده. هاشمی تاکید کرده، اگرچه او و چند عضو شورا تست اپیدمی #کرونا را داده اند، ولی 

علایمی ندارند.

8 قمی دیگر به کرونا مبتلا شدند
 رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت بیان اینکه هشت نفر دیگر در قم به کرونا مبتلا 
شده اند، گفت: تعداد مبتلایان به کرونا در ایران به ۲۸ نفر رسید.کیانوش جهانپور طی 
سخنانی با اشاره به افزایش تعداد مبتلایان به کرونا در کشور، اظهار داشت: یک نفر طی ۲۴ 
ساعت اخیر بر اثر ابتلا به کرونا فوت کرده است.وی با بیان اینکه ۱۰ نفر از دیروز به جمع 
مبتلایان به بیماری کرونا اضافه شده که ۸ نفر قمی هستند، افزود: مجموعاً ۲۸ نفر تشخیص 
قطعی کرونا در کشور داریم که عمدتاً در قم بوده اند.رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت 
اظهار داشت: متأسفانه تاکنون ۵ نفر از هموطنانمان در اثر ابتلا به این ویروس جان باخته اند.
وی از مردم ایران درخواست کرده است فعلًا سفرهای غیرضروری به قم را به تعویق بیندازند.

۳۰ کاندیدای ائتلاف اصولگرایان پیشتاز انتخابات مجلس درتهران
نتایج غیر رسمی و اخباری که از شمارش آرا در تهران تاکنون به دست آمده، حکایت از 
پیشتازی هر سی کاندیدای لیست شورای ائتلاف نیرو های انقلاب )لیست وحدت( داشته 
و فاصله معناداری بین آن ها و رقیب، یعنی اصلاح طلبان وجود دارد.به گزارش »تابناک«؛ 
شرایط و فاصله به گونه ای ست که به احتمال فراوان، برد قاطعی برای اصولگرایان رقم خواهد 
زد، به نحوی که احتمالا باعث دستیابی هر سی کاندیدای اصولگرا به کرسی های نمایندگان 
تهران در مجلس شورای اسلامی می شود و در مجلس آینده نمایندگان تهران از اردوگاه 
اصولگرایی خواهند بود.به عنوان مثال آماری که از مجموع آرای یکی از صندوق های شعبه 
اخذ رأی در تهران به دست آمده، نشان می دهد از مجموع ۷۰۰ رأی ماخوذه، اصولگرایان 

توانسته اند بخش قابل توجهی از آرا را از آن خود کنند.

مدارس، دانشگاه ها و مراکز حوزوی قم یكشنبه و دوشنبه تعطیل شد
مدارس، دانشگاه ها و مراکز حوزوی قم برای چندمین روز متوالی با هدف پیشگیری از 
شیوع بیماری کرونا روزهای یکشنبه و دوشنبه فردا و پس فردا تعطیل اعلام شد. ستاد مدیریت 
بحران استان قم در نشست روز شنبه خود به ریاست بهرام سرمست استاندار قم تصویب کرد 
که روزهای یکشنبه و دوشنبه ۴ و ۵ اسفند ماه تمامی مهدکودک ها ، مدارس ، دانشگاهها ، 

مراکز علمی ، و مراکز حوزوی استان تعطیل خواهد بود. 

هیچ آمار مثبتی از کرونا را از مردم پنهان نمی کنیم 
سعید نمکی وزیر بهداشت درباره بیماری کرونا در کشور اظهارداشت: هیچ آمار مثبتی 
را از مردم پنهان نخواهیم کرد، مردم به شایعات توجه نکنند.وی افزود: هر بیمار بستری به 
عنوان مشکوک در تخت بیمارستان اسمش بیماری کرونا نیست بلکه تعداد قابل توجهی 
سرما خوردگی فصلی است.وزیر بهداشت بیان داشت: زمانی می گوییم کرونا که از سه مرحله 
تشخیص گذشته باشد و این را باید مسؤول فنی در انستیتو پاستور آن را تأیید کند و تشخیص 
بر مبنای پروتکل های تعریف شده در دنیا باشد.وی ادامه داد: به اندازه کافی کیت و کارشناس 

برجسته برای تشخیص در دانشگاه های علوم پزشکی داریم و مردم به شایعات توجه نکنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خردمند ، باید در كار خویش بنگرد 
تا زبان خویش را نگه بدارد و مردم 

زمانه اش را بشناسد .

یکشنبه - چهارم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4989

رییس ستاد انتخابات قم گفت: احمد امیرآبادی 
با  زاکانی  علیرضا  و  ذوالنوری  مجتبی  فراهانی، 
کسب بیشترین آرا به عنوان سه نماینده مردم قم در 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و آیت الله 
محمد یزدی به عنوان منتخب مردم قم درمجلس 

خبرگان رهبری انتخاب شدند. 
بیژن سلیمان پور شنبه شب درگفت وگویی ضمن 
در  قم  مردم  انقلابی  و  گسترده  حضور  از  تقدیر 
اسلامی  شورای  مجلس  دوره  یازدهمین  انتخابات 
انتخابات  این  یکپارچه در  انقلابی قم  افزود: مردم 
متحد شدند و مانند دوره های قبل با حضور گسترده 
انقلاب  تراز  در  و  بزرگ  ای  حماسه  انتخابات،  در 

اسلامی خلق کردند.
وی با اشاره به نتیجه نهایی شمارش آرا در حوزه 
انتخابیه قم ادامه داد: آقایان احمد امیرآبادی فراهانی 
با ۲۱۸ هزار و ۳۱۵ رای، مجتبی ذوالنوری با ۲۰۴ 

هزار و ۷۵۸ و علیرضا زاکانی با ۱۹۰ هزار و ۴۲۲ رای 
حائز اکثریت آرا شدند و از حوزه انتخابیه قم به عنوان 
نمایندگان این استان به مجلس شورای اسلامی راه 

یافتند.
آیت الله  یزدی نماینده مردم قم در مجلس 

خبرکان شد
ای  دوره  میان  انتخابات  در  داشت:  اظهار  وی  
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری نیز آیت الله 
محمد یزدی با ۲۴۹ هزار ۴۶۴ رای به عنوان نماینده 
استان قم در مجلس خبرکان رهبری از سوی مردم 

استان برگزیده شدند.
سلیمان پور گفت: فرایند شمارش آرا بلافاصله پس 
از پایان رای گیری آغاز شد و این کار با دقت بسیار 
انجام شد که با گذر فرایند قانونی، شمارش و ثبت آرا 

در سامانه در کمترین زمان ممکن انجام شد.
را ۴۳ درصد  انتخابات  وی  مشارکت مردم قم در 

اعلام کرد و گفت: این مشارکت در حالی رقم می 
خورد که این استان در روزهای اخیر درگیر ویروس 
کرونا بود که این میزان مشارکت با توجه به شرایط 
استان بسیار قابل قبول است. وی ادامه داد: با توجه 
به برنامه ریزی های انجام شده در استان و همچنین 
وحدت و هماهنگی میان تمام بخش های استان، این 
انتخابات یکی از بهترین انتخابات از نظر امنیت، نظم 
و صحت برگزاری بود. سلیمان پور افزود: تایید نهایی 
انتخابات به عهده شورای نگهبان است که با طی 
فرایندهای قانونی، به طور قطع در مهلت مقرر این 
کار انجام می شود. انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی و میان دوره ای پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری روزجمعه دوم اسفندماه هم زمان با 
سراسر کشور در۶۶۹ شعبه اخذ رای استان قم برگزار 
شد. قم دارای سه نماینده در مجلس شورای اسلامی 

و یک نماینده در مجلس خبرگان رهبری است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

برنامه ای برای قرنطینه کردن شهرقم 
وجود ندارد

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: شیوع کرونا دراین استان بحرانی 
نیست و برنامه ای برای قرنطینه کردن شهر وجود ندارد.مردم به شایعات 
گوش ندهند. محمدرضا قدیر افزود: در بیمارستان های کامکار و فرقانی با 
کنترل دقیق ورود و خروج، قرنطینه نسبی ایجاد شده است و درحال حاضر 
نیروهای آموزش دیده با امکانات لازم بیماری را مدیریت می کنند.وی بهترین 
راه کنترل این بیماری را ایزوله خانگی و ماندن افراد در خانه دانست و گفت: 
تعطیلی موقت و روزانه مراکز آموزشی در روزهای آینده به منظور ارزیابی درست 
وضعیت پیشنهاد شده، اما بهترین حالت کنترل بیماری، ماندن افراد درخانه 
است؛ چراکه بسیاری از افراد ناقل این بیماری هستند و در تماس با گروه های 
حساس بیماری را به این افراد منتقل می کنند.وی بیماران ریوی، دیابت و 
مبتلایان به بیماری های قلبی و عروقی و افراد مسن را گروه های حساس در 
برابر این ویروس برشمرد و یادآور شد: تنها کسانی که دارای تب های طولانی، 
ضعف و بی حالی شدید، سرفه و تنگی نفس هستند؛ باید برای آزمایش های 
مربوط به کرونا مراجعه کنند.قدیر؛ حفظ آرامش، اطلاع رسانی و ماندن در 
خانه را از جمله راه های اصلی کنترل این بیماری دانست و گفت: مرگ ومیر 
بر اثر کرونا ۲ درصد است و افرادی که درقم بر اثر ابتلا به این بیماری جان 
خود را از دست دادند در سنین بالا و پرخطر بودند.وی با اشاره به اینکه برای 
جلوگیری از گسترش این بیماری در سطح کشور، باید شهروندان از هرگونه 
سفر غیرضروری خودداری کنند، افزود: عدم حضور مردم در اجتماعات 
از جمله حرم مطهر ، جمکران و همایش ها کمک شایانی به جلوگیری از 
گسترش این بیماری می کند.رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به 
محدودیت زمان و لزوم کنترل هرچه سریع تر این بیماری خاطرنشان کرد: 

محموله های مناسبی از جمله ماسک  تهیه و به استان وارد شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :
یک میلیون ماسک در قم آماده توزیع است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در ارتباط با تامین تجهیزات 
مورد نیاز جهت مقابله با ویروس کرونا در این استان، گفت: خوشبختانه درقم 
واحدهای تولیدی در این زمینه فعال شدند و در حد یک میلیون ماسک را 

تولید و به دانشگاه علوم پزشکی نیز تحویل داده شده تا توزیع کنند. 
مهرداد غضنفری عصر شنبه در پایان بیست و هفتمین جلسه کارگروه تنظیم 
بازار قم در سالن جلسه های معاونت اقتصادی استانداری قم در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا و صدا و سیما، اظهار داشت: طبق مصوبه کارگروه تنظیم بازار 
قم ۳۰ داروخانه شبانه روزی استان به عنوان عمده ترین مراکز توزیع ماسک 
بهداشتی تعیین شدند، و برای این واحدها بیشترین سهمیه درنظر گرفته 
شده است.وی با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی درست توسط دانشگاه علوم 
پزشکی و تشکیلات وابسته آن در خصوص چگونگی استفاده از این تجهیزات 
و همچنین افرادی که برای آنها لازم است، افرود: نباید این گونه باشد که همه 
احساس کنند که باید از ماسک استفاده کنند، این اطلاع رسانی به خوبی 

صورت گیرد و آرامش در جامعه ایجاد شود.
غضنفری با بیان اینکه با فعال شدن این واحدها مشکلی را در رابطه با تولید 
ماسک نمی بینیم، گفت: از امروز عصر بازرسی ها انجام، و فهرست مراکز 
توزیع نیز در اختیار گروه بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قرار خواهد گرفت.وی افزود: هر چند بازرسی وظیفه ذاتی سازمان 
صنعت ، معدن و تجارت است ولی باید سایر دستگاه ها هم کمک کنند و روزانه 
گزارش توزیع را بدهند، تا مشخص شود به چه شکلی و با چه قیمتی انجام 
شده است.معاون استاندار قم گفت: هر گونه اجحافی در این زمینه ببینیم به 
عنوان یک کار غیر انسانی و تضییع حقوق مردم در کوتاه ترین زمان ممکن با 

آن برخورد می شود و دستگاه قضایی نیز همراهی می کند.

آیت الله یزدی نماینده مردم قم در خبرگان رهبری شد 

امیرآبادی، ذوالنوری و زاکانی نماینده قم شدند

الأمالی للطوسی : ص 14۶ ح ۲4۰

آگهی نتیجه انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم

مرتضی حیدری فرماندار شهرستان قم.مرکز حوزه انتخابیه قم

در اجرای ماده ۲۴ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و ماده ۷۲ آیین نامه 
اجرایی آن ، به اطلاع کلیه اهالی حوزه انتخابیه قم می رساند که در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی که در روز جمعه در حوزه انتخابیه قم برگزار شد جمع آرای 

مأخوذه در این حوزه انتخابیه ۳۵۴۲۱۷ بود که اشخاص زیر به ترتیب
۱- آقای احمد امیرآبادی فراهانی نام پدر صفرعلی دارای ۲۱۸۳۱۵ رأی

۲- آقای مجتبی ذوالنوری نام پدر رضا دارای ۲۰۴۷۵۸ رأی
۳- آقای علی رضا زاکانی نام پدر حسین دارای ۱۹۰۴۲۲ رأی

۴- آقای محمدحسین موسی پوربردسیری نام پدر ماشاء اله دارای ۴۸۳۶۱ رأی
۵- خانم نرجس نیازمند نام پدر رضا دارای ۱۸۸۱۲ رأی

۶- آقای میثم لطیفی نام پدر محمدرضی دارای ۱۷۶۹۳ رأی
۷- آقای سیدحسین حسینیان نام پدر سید کمال دارای ۱۰۸۸۳ رأی

۸- آقای مجید فهمیده نام پدر محمدتقی دارای ۹۹۴۳ رأی
۹- آقای حسین فاکرخراسانی نام پدر محمد رضا دارای ۶۷۷۰ رأی

۱۰- آقای جعفر رحمانی نام پدر عباس دارای ۵۸۶۹ رأی
۱۱علیرضا آل امین نام پدر محمد جواد دارای ۴۴۰۱ رأی

۱۲علیرضا گلڃین پور نام پدر محمد دارای ۳۹۰۷ رأی
۱۳خانم فاطمه السادات حسینی نام پدر سید فخرالدین دارای ۳۸۲۷ رأی

۱۴- آقای غلامعلی علائی نام پدر شعبان دارای ۳۳۴۳ رأی
۱۵- خانم زهرا معارف وند نام پدر حسن دارای ۳۰۹۷ رأی

۱۶- خانم فاطمه وجدانی فخر نام پدر کلام اله دارای ۲۷۷۰ رأی
۱۷- آقای اکبر زند نام پدر ذبیح اله دارای ۲۶۸۷ رأی

۱۸- آقای یوسف احمدآبادی نام پدر نظر علی دارای ۲۶۰۹ رأی
۱۹- آقای اکبر شهیدی تبار نام پدر محمدعلی دارای ۲۵۸۶ رأی

۲۰- آقای سیدمجید تحویلدار نام پدر سیدمحمد دارای ۲۵۵۶ رأی
۲۱- آقای نصرت یوسفی نام پدر مصطفی دارای ۲۴۹۹ رأی

۲۲- خانم فاطمه آقارضی نام پدر عبداله دارای ۲۴۳۹ رأی
۲۳- خانم لیلا عبداللهی نام پدر علی دارای ۲۴۲۸ رأی

۲۴- آقای اباذر آبادگر نام پدر محمد تقی دارای ۲۳۹۱ رأی
۲۵- آقای سیدمصطفی موسوی نام پدر سید محمد اسماعیل دارای ۲۳۱۸ رأی

۲۶- آقای سیدحسن موسوی نام پدر سیداسماعیل دارای ۲۲۵۷ رأی
۲۷-آقای سعید بداغی نام پدر عنایت اله دارای ۲۲۵۰ رأی

۲۸-آقای محمدجواد حیدری نام پدر عبداله دارای ۲۲۲۸ رأی
۲۹-آقای محمدحسین عسکری علویه نام پدر عزیزالله دارای ۱۸۰۰ رأی

۳۰-جواد رجائی فرد نام پدر محمد دارای ۱۶۸۳ رأی
۳۱-خانم ناهید مظفری نام پدر حسین پاشا دارای ۱۶۱۷ رأی

۳۲-خانم ثاره آدابی قمی نام پدر عبدالحسین دارای ۱۵۶۵ رأی

۳۳- آقای صحبت اله حقیقی نام پدر لطف الله دارای ۱۵۴۱ رأی
۳۴- آقای سعید احمدی نام پدر ابوالفضل دارای ۱۵۳۵ رأی

۳۵- آقای احمد اسدی سیسی نام پدر ابراهیم دارای ۱۵۲۸ رأی
۳۶- آقای علی حدادی نام پدر خداکرم دارای ۱۴۸۷ رأی

۳۷- خانم صدیقه خورشید نام پدر خورشید دارای ۱۴۷۶ رأی
۳۸- آقای مجتبی فرهادی نام پدر رضا دارای ۱۴۱۷ رأی

۳۹- آقای امیرعباس فرحناک نام پدر محمود دارای ۱۲۹۹ رأی
۴۰- آقای محمدعلی جندقی نام پدر اکبر دارای ۱۲۶۱ رأی

۴۱- آقای محمدهادی حججی نام پدر احمد دارای ۱۲۴۷ رأی
۴۲- آقای سیدحجت الله فقیهی نام پدر سید احمد دارای ۱۲۰۸ رأی
۴۳- آقای سیدعابدین میرحسینی نام پدر سید مراد دارای ۱۱۷۸ رأی

۴۴- آقای مجتبی حلاج زمان نام پدر احمد دارای ۱۱۶۲ رأی
۴۵- آقای محمدحسین ارجمندنیا نام پدر ابوطالب دارای ۱۱۵۶ رأی

۴۶-آقای مهدی کرمانی نام پدر صفرعلی دارای ۱۱۵۲ رأی
۴۷-آقای شاهین صادقی نسب نام پدر علی دارای ۱۰۷۸ رأی

۴۸-خانم زهرا محرمی شاه بکندی نام پدر عینعلی دارای ۱۰۵۷ رأی
۴۹-حسین ضیائی نام پدر عباس دارای ۱۰۳۵ رأی

۵۰اکبر نجاتی نام پدر خداوردی دارای ۱۰۲۱ رأی
۵۱آقای ابوالفضل جعفری نام پدر علی دارای ۹۴۳ رأی

۵۲- آقای مهدی نادری مطلع نام پدر علی دارای ۸۹۲ رأی
۵۳- آقای امید خلیلی مهر نام پدر اسکندر دارای ۸۷۸ رأی

۵۴- آقای عبدالحمید اسدی نام پدر عبدالصمد دارای ۸۵۸ رأی
۵۵- آقای بلال انصاری نام پدر غیب اله دارای ۸۳۳ رأی

۵۶- آقای محمدحسن باقریان نام پدر اسماعیل دارای ۷۵۴ رأی
۵۷- آقای علیرضا سلطان پور نام پدر مصطفیر دارای ۷۱۶ رأی

۵۸- آقای مهدی شریفی نام پدر قنبر دارای ۶۹۵ رأی
۵۹- آقای سیدمحمدامین آل ایوب نام پدر سید محمد حسین دارای ۶۸۰ رأی

۶۰- آقای محمود خسروانجم نام پدر محمد دارای ۶۷۶ رأی
۶۱- آقای محمد رضائی نام پدر قربانعلی دارای ۶۷۲ رأی

۶۲- آقای حسین محمدرضائی نام پدر محمد دارای ۶۶۱ رأی
۶۳- آقای علی رضا جمالی نام پدر هادی دارای ۶۲۰ رأی

۶۴- آقای سیدمحمدعلی سبحانی نام پدر سید حسین دارای ۵۸۰ رأی
۶۵-آقای علی اصغر سلطانی نام پدر قلی دارای ۵۶۹ رأی

۶۶-آقای حبیب اله شهبازی نام پدر محمدعلی دارای ۵۵۳ رأی
۶۷-آقای حسن سبزعلی گل نام پدر عباس دارای ۵۵۱ رأی

 ۶۸-علیرضا فولاد نام پدر محمدحسین دارای ۵۳۳ رأی

۶۹-مجتبی مرادی نام پدر حسینعلی دارای ۵۱۳ رأی
۷۰-آقای محمدیونس امیدی نام پدر غلام حسین دارای ۴۹۳ رأی

۷۱- آقای مهدی کریمی نام پدر قدرت اله دارای ۴۹۳ رأی
۷۲- آقای محمدحسین مرادی نام پدر احمد دارای ۴۹۱ رأی

۷۳- آقای رحمان عالی نام پدر غلامرضا دارای ۴۸۵ رأی
۷۴- آقای مسعود زوارزاده نام پدر عبدالزهرا دارای ۴۸۲ رأی

۷۵- آقای محمدسعید اکبری دهقان نام پدر گلابعلی دارای ۴۶۱ رأی
۷۶- آقای صدرالدین افتخاری نام پدر علی دارای ۴۲۱ رأی

۷۷- آقای ابراهیم همای خوزانی نام پدر غلامعلی دارای ۴۱۰ رأی
۷۸- آقای محمدمهدی صحیفه نام پدر علی دارای ۳۹۲ رأی

۷۹- آقای مرتضی میرسراجی نام پدر ابوالفضل دارای ۳۷۴ رأی
۸۰- آقای مصطفی کاتب نام پدر حسین دارای ۳۷۲ رأی

۸۱- آقای علی عابدی جعفری نام پدر جواد دارای ۳۵۴ رأی
۸۲- آقای محمود رضائی نام پدر محمد دارای ۳۴۳ رأی

۸۳- آقای مجتبی انصاری زاده سلطانی نام پدر محمود دارای ۳۱۹ رأی
۸۴-آقای سیدعلی مستجاب الدعواتی نام پدر سیدمجتبی دارای ۲۹۶ رأی

۸۵-آقای علی رضا کاظمی زمهریر نام پدر اسماعیل دارای ۲۷۲ رأی
۸۶-آقای مهدی درزی رامندی نام پدر قدیرعلی دارای ۲۴۴ رأی

۸۷-حسینعلی غلامی نژادنیستانک نام پدر رضاعلی دارای ۱۴۳ رأی
نام پدر اورجعلی دارای ۱۰۹ رأی می باشند .  ۸۸-مصطفی محمدی شکیب 
اینک در اجرای ماده ۶۸ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی از تاریخ انتشار 
این آگهی به مدت دو روز هیأت اجرایی مرکز حوزه انتخابیه در محل فرمانداری 

شهرستان قم برای قبول شکایات آماده می باشد .
در ضمن به استناد تبصره های ۱ ، ۲ و ۳ ماده مذکور کسانی که از نحوه برگزاری 
انتخابات شکایت داشته باشند ، می توانند ظرف هفت روز از تاریخ اخذرأی شکایت 
مستند خود را به دبیرخانه شورای نگهبان نیز تـسلیم دارند و شکایاتی قابل رسیدگی 
خواهـند بـود که مشـخصات شاکـی یا شاکـیان شـامل نام ، نام خانوادگی ، نام پدر ، 
شغل ، نشانی کامل ، شماره تلفن ) در صورت داشتن تلفن ( و اصل امضای شاکی 

را داشته باشد .
هم چنین در صورتی که شاکی بدون دلیل و مدرک کسی را متهم نماید و عمل 

شاکی عنوان افترا داشته باشد قابل تعقیب و پیگیری است .
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 فرماندار قم با تاکید بر ضرورت اتخاذ تدابیر لازم جهت کاهش ابعاد و جنبه های روانی 
شیوع کرونا درقم، گفت: تولید امکانات و تجهیزات مقابله با ویروس کرونا در قم دامنه دار و از 

پشتوانه خوبی برخوردار است. 
مرتضی حیدری عصر شنبه در بیست و هفتمین جلسه کارگروه تنظیم بازار قم در سالن 
جلسه های معاونت اقتصادی استانداری قم، اظهار داشت: باید تجهیزات پزشکی مقابله با 
ویروس کرونا به صورت گسترده در اختیار مردم قم قرار بگیرد و دستورالعمل های بهداشتی 

لازم نیز همراه آن توزیع شود.
وی همچنین مقابله با شایعه های مطرح شده در فضای مجازی در خصوص علل پیدایش 
بیماری فوق را نیز ضروری دانست، و بیان داشت: یکی از این شایعه ها، توزیع مرغ های 

فاسد و تاریخ مصرف گذشته است، که چنین چیزی صحت ندارد.
حیدری با اشاره به آمادگی کامل مجموعه های نظارتی، بازرسی و قضایی استان برای 

برخورد با موارد تخلف، گفت: گزارش کلیه اقدام ها باید به آگاهی شهروندان رسانده شود.
فرماندار قم همچنین با بیان اینکه باید شرایط مواجه با کرونا را مانند دیگر بیماری ها فراهم 
کنیم، گفت: هر چقدر امکانات بیشتری داشته باشیم، جنبه های روانی این بیماری در 

جامعه کمتر خواهد شد.
حیدری تبلیغات و آگاهی رسانی را بهترین شیوه برای مقابله دانست، و خاطرنشان کرد: 
تبلیغات در این خصوص در قم آثار و نتایج مثبتی را به همراه دارد، و با مدیریت صحیح می 
توانیم بتدریج خطر این بیماری را رفع کنیم.فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با 
اذعان به اینکه شیوع کرونا در قم اقتصاد این استان را به زمین می زند، گفت: تمام اقلام 
و محصول های تولیدی استان و همچنین هتل ها و مراکز اقامتی قم با خطر مواجه شده 
است، ولی ظرفیت های مقابله با این بیماری را داریم، به گونه ای که می توانیم تجهیزات لازم 

را نه فقط برای قم بلکه برای کل کشور تولید کنیم.

فرماندار قم:
 تبعات روانی شیوع بیماری کرونا مدیریت شود


